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Včeraj pogovori med predsednikoma vlad Gorio in Mikuličem

Italija zagotavlja Jugoslaviji 
konkretno pomoč za izhod iz krize

Poudarjena zbliievalna vloga slovenske in italijanske manjšine 
Slovencem v Italiji zagotoviti zakonsko zaščito

DUŠAN KALC

RIM — »Zelo smo zadovoljni s tem 
obiskom. Prijateljski odnosi med Itali
jo in Jugoslavijo so odlični in jih lah
ko postavljamo za zgled drugim, saj 
potrjujejo svetu, kako lahko dialog, 
odprtost in zaupanje omogočijo drža
vama, ki sta doživljali v preteklosti 
tudi težke trenutke, da premostita 
spore in stopita na pot plodnega sode
lovanja.« S temi besedami je predsed
nik italijanske vlade Giovanni Goria 
nagovoril novinarje, potem ko sta s 
predsednikom jugoslovanske vlade 
Brankom Mikuličem zaključila dve uri 
in pol trajajoči pogovor v vili Doria 
Pamphili, kar uro pa pol več, kot je 
bilo predvideno. S podobnimi beseda
mi zadovoljstva nad tem srečanjem, ki 
potrjuje tradicionalno prijateljstvo 
med sosednima državama, je za njim 
povzel tudi predsednik Mikulič. »Od
nosi med državama so zgledni, meja 
med njima je odprta,« je dejal, »upam, 
da bodo ti razgovori prispevali, da se 
Bo sodelovanje med Italijo in Jugosla
vijo še hitreje razvijalo.«

V tem vzdušju vedrega potrjevanja 
odličnih medsebojnih odnosov se je 
torej začel obisk predsednika jugoslo
vanske zvezne vlade Mikuliča v Rimu,
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Tudi Dijaškemu 
domu zavrnili 

prošnjo v slovenščini
TRST — Po Glasbeni matici, 

Narodni in študijski knjižnici, 
Zvezi slovenskih kulturnih druš
tev še Dijaški dom: tudi tej usta
novi so na Deželi zavrnili pro
šnjo za prispevek, ker je bila 
napisana v slovenščini. Doslej je 
uprava vselej vlagala prošnje v 
slovenskem jeziku in nihče se 
ob to ni obregnil, po nedavnem 
sklepu računskega dvora pa je, 
kot kaže, na Deželi slovenščina 
postala nezaželjena.

Deželna Služba za kulturne 
dejavnosti je včeraj namreč te
lefonsko sporočila upravi Dijaš
kega doma, da njene prošnje za 
prispevek ne more obravnavati, 
ker je bila napisana samo v slo
venščini.

Morda gre za naključje zani
mivo pa je vsekakor, da se na
pad na slovenski jezik zaostruje 
ravno v dneh, ko je predsednik 
jugoslovanske vlade Mikulič na 
obisku v Rimu in ko se o manj
šinski problematiki v obeh drža
vah govori na vladni ravni.

Predsednik ZIS Branko Mikulič

Biasutti in Goria 
o vprašanju manjšin

RIM — Pred prihodom predsednika jugoslovanske zvez
ne vlade Mikuliča v Rim je italijanski ministrski predsed
nik Goria sprejel predsednika deželne uprave Furlanije- 
Julijske krajine Adriana Biasuttija, ki ga je seznanil z naj
bolj pomembnimi in aktualnimi vprašanji ob meji. Biasutti 
in predsednik Dežele Veneto Bernini sta Gorii izročila do
kument predsednikov štirih italijanskih dežel, članic De
lovne skupnosti Alpe-Adria z opisom vseh vprašanj, ki 
zadevajo gospodarske in druge odnose s sosednjima deže
lama Slovenijo in Hrvaško.

Posebno pozornost je Biasutti namenil vprašanju zašči
te slovenske narodnostne skupnosti v Italiji in italijanske 
skupnosti v Jugoslaviji ter s to problematiko, kot je pove
dal novinarjem, v podrobnostih seznanil Gorio. Pozval je 
vlado, naj si prevzame nalogo izdelave globalnega zaščit
nega zakona za Slovence v Italiji, seznanil pa ga je tudi s 
položajem italijanske skupnosti v Istri in na Reki ter izra
zil zaskrbljenost nad njeno usodo. Tudi temu problemu je 
vlada dolžna posvetiti večjo pozornost, je poudaril Biasut
ti, ki je Gorio med drugim seznanil še s potekom priprav 
za dograditev prometnic od Razdrtega do meje ter s teža
vami, ki jih je še čutiti zaradi zamud pri sklepanju spora
zumov o ribolovu.

D. K.

Tribuna 
o Italijanih 

dokaz zorenja 
družbe

ROBERT ŠKRLJ

REKA — Peticija in tribuna o Itali
janih v Jugoslaviji sta rezultat zorenja 
jugoslovanske družbe in hkrati znak 
rasti Unije Italijanov Istre in Reke. 
Zato predsedstvo Unije pozitivno oce
njuje in v glavnem sprejema to spon
tano pobudo skupine mladih Italija
nov s pripombo, da je potrebno dolo
čene ostrine zbrusiti in nekatera sta
lišča, ki bi jih javnost lahko narobe 
razumela, tudi nekoliko spremeniti. 
Pobudnike peticije in javne tribune pa 
poziva, naj bodo dosledni in naj po
magajo predsedstvu in institucijam 
Unije Italijanov v nadaljevanju bogate 
razprave, ki se je začela.

Takšno je v grobem stališče pred
sedstva Unije Italijanov Istre in Reke, 
ki se je polnoštevilno sestalo včeraj na 
Reki. Poleg članov predsedstva in več
jega števila novinarjev se je seje ude
ležil tudi sekretar komisije za narod- 
noste skupnosti občin reške regije Er
nest Cukrov.

Javnost je od te seje veliko pričako
vala, saj se je v zadnjih tednih zgodilo 
okrog italijanske narodnosti veliko 
stvari, veliko kritik pa je z že omenje
ne javne tribune v Kopru padlo tudi 
na rovaš starega in novega vodstva 
Unije Italijanov. Čeprav so na dnev
nem redu bila tudi druga vprašanja, 
pa je predsedstvo namenilo največ
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Goria v velikih težavah v razpravi o finančnem zakonu

Vlada spet zahtevala zaupnico 
Odločen protest leve opozicije

RIM — Vlada je spet zahtevala zaupnico. Mi
nister za finance Gava je nepričakovno predložil v 
poslanski zbornici neke vrste veleamandma, ki 
združuje vse člene finančnega zakona o vprašanih 
davčnega priliva ter na ta popravek zahteval poli
tično zaupnico. Vlada je s to potezo formalno izni
čila vse popravke opozicije in se tako izognila no
vemu nevarnemu tajnemu glasovanju. Predložitev 
veleamandmaja je sprožila plaz polemik med opo
zicijo, ki očita vladi, da je s tem sklepom kršila 
parlamentarna pravila in ustavna načela. Komu
nisti so takoj zahtevali sklicanje načelnikov sku
pin, da preverijo umestnost vladne popravka, ki 
ga je pristojna poslanska komisija sinoči vsekakor 
že odobrila. Predsednica Jottijeva je po glasnem 
prerekanju z nekaterimi poslanci lastne stranke 
sprejela zahtevo KPI, čeprav je malo verjetno, da 
bodo načelniki skupin postavili v dvom vladni 
sklep. Poslanci bodo glasovali o zaupnici verjetno 
danes popoldne.

Ministrski svet je odobril omenjeni amandma, 
potem ko sp ministri, po dolgi debati, prišli do 
zaključka, da je po njihovem mnenju to edini na
čin za pridobitev tri tisoč milijard lir, ki jih je 
vlada »izgubila« zaradi opozicijskih popravkov. 
Na ministrski seji je predsednik Goria izrazil nuj

nost, da mora odobritvi finančnega zakona in dr
žavnega proračuna takoj slediti politično razčišče- 
nje med strankami petstrankarske koalicije. Pred
sednik je hotel to zahtevo že formalno postaviti v 
poslanski zbornici, ministri pa so mu to preprečili, 
saj so se zbali novih zased prostih strelcev. Goria 
je zato poslancem samo obrazložil vsebino velea
mandmaja in ponovil, da je to v teh pogojih edini 
način za pridobitev »izgubljenih« finančnih sred
stev.

Njegov poseg ni prepričal opozicije, ki je for
malno zahtevala odstop vlade, ni pa docela zado
voljil niti vseh poslancev večinskega zavezništva. 
Posebno polemični in borbeni so bili komunisti, za 
katere je med včerajšnjo parlamentarno razpravo 
posegel sekretar Alessandro Natta. Koalicija se je 
razbila na temeljnih gospodarskih vprašanjih, je 
poudaril voditelj KPI, zato je smešno, da vso kriv
do za nastale težave pripisuje tajnemu glasovanju.

Podobna stališča med debato zagovarjali zele
ni, radikalci, demoproletarci in neodvisni levičarji, 
ki so nato prvič sedli za isto mizo s komunisti in 
napovedali oster boj Gorievi vladi. Petstrankarska 
večina ima sedaj torej proti vso levičarsko opozici
jo, ki se je na včerajšnjem sestanku domenila tudi

za enotno ljudsko manifestacijo, na kateri bo ob
razložila nasprotovanje finančnemu zakonu in 
ostro obsodila vladno zadržanje, ki lahko privede 
do hude institucionalne krize.

Vlada je v agoniji in nima več drugega orožja 
kot politično zaupnico, je dejal predsednik poslan
cev neodvisne levice Rodotà. Za sedanje stanje ni 
krivo tajno glasovanje, ampak nesoglasja v večini, 
ki se ne more dejansko več sporazumeti o niče
mer, kaj še o vsebini finančnega zakona in o dr
žavnega proračuna.

V znak protesta proti zadržanju večinskih 
strank se parlamentarci leve opozicije ne bodo 
udeležili današnjega zborovanja poslancev in se
natorjev PSI o problematiki tajnega glasovanja v 
parlamentu. Zborovanje v Palači Madama, ki ga je 
osebno sklical Bettino Craxi, je sprožilo negodova
nja tudi v večinskih vrstah. Liberalci so že pole
mično odklonili socialistično vabilo, medtem ko 
republikanci in demokristjani niso še pojasnili, če 
bodo danes sodelovali pri pobudi PSI, na katero 
sta vabljena tudi predsednika Spadolini in Jottije
va. Edini, ki so se doslej uradno odzvali Craxijeve- 
mu vabilu so socialdemokrati.

G. R.

Stroge kazni za obtožence 
zaradi zločina v Paracinu

NIŠ — Pred petčlanskim senatom vojaškega sodiš
ča v Nišu se je včeraj končalo sojenje osmerici voja
kov, obtoženih za sodelovanja v zločinu v vojašnici 
Branko Krsmanovič v Paračinu. Osem obtoženih voja
kov, ki so pomagali Azizu Kelmendiju, ki je ponoči 3. 
septembra lani ubil štiri, ranil pa pet vojakov, je do
bilo skupno zaporno kazen 67 let. Prvoobtoženemu 
Rižarni Džakliju je sodišče izreklo zaporno kazen 15 
Jet, drugoobtoženemu Adbiju Džemiju Alimaniju 14 
*et, Afrim Mehmeti in Pajazit Aliju pa sta kaznovana 
s po desetimi leti zapora. Šefčet Pacarizi bo odslužil 
Pet, Enver Beljuli pa stiri leta kazni.

Predsednik petčlanskega sodnega senata vojaške- 
a sodišča v Nišu polkovnik Veljko Milič je sporočil, 
a so prvih šest obtoženih in vsakega posebej obsodili 

za kaznivo dejanje sodelovanja pri umoru iz sovraž- 
nih pobud do SFRJ, obtoženi Alimani pa tudi za ka
znivo dejanje kršenja stražarske patrulje in drugih 
Podobnih služb.
A1.Pesetar in komandir straže v kritični noči Riža 
A«bašič je kaznovan za sodelovanje v umoru skupaj s

kaznivim dejanjem kršenja stražarske službe z enotno 
zaporno kaznijo sedem let. Obtoženi Isljam Mamuti je 
obsojen na dve leti zapora zaradi neprijavljanja ka
znivega dejanja.

V obrazloževanju razsodbe je v skoraj dveurnem 
poročilu predsednik sodnega senata pojasnil, da je 
krivda vseh obtoženih v času večdnevne in glavne 
razprave z izjavami več kot 50 prič s številnimi urad
nimi spisi in ugotovitvami strokovnjakov nedvomno 
dokazana. Dejal je, da so izrečene kazni v sorazmerju 
s tezo in družbeno nevarnostjo kaznivih dejanj in s 
stopnjo kazenske odgovornosti in udeležbo v zločinu 
vseh obtoženih vojakov.

Sodišče je ugotovilo, da so vse navedbe obtožnice 
pravilne. Predsednik sodnega senata je povedal, da so 
nedvomno pomagali zločincu Kelmendiju, vendar 
sami niso zločinci, je dejal Milič in dodal, da so bila 
priznanja posameznikov, njihovo kesanje in obsodbe 
zločina kot tudi njihova mladost, olajševalne okolišči
ne pri odmerjanju višine kazni.

Primer Silvie Baraldinijeve 
zaprte v neznosnem Lexingtonu

RIM — Pozornost italijanskega jav
nega mnenja je pritegnil primer Silvie 
Baraldinijeve, italijanske državljanke, 
ki je bila v ZDA obsojena na 43 let 
ječe zaradi združevanja v prevratniške 
namene. Dva poslanca PSI, Francesco 
Colucci in Rossella Artidi, sta včeraj 
ustanovila komite za zaščito pravic 
Silvie Baraldini, da bi tako še bolj po
udarila primer 40-letne gospe, ki se je 
menda pečala s prevratniškimi organi
zacijami in omogočila beg iz zapora 
neke temnopolte kaznjenke. V ZDA so 
jo pred petimi leti obsodili na zaporno 
kazen, ki jo predvideva protimafijski 
zakon. Po nekaj letih zapora v New 
Yorku, so jo premestili v Lexington, 
kjer obstaja ženski zapor nastrožje 
varnosti. Tu nadzorujejo jetnice z not
ranjo televizijo, snemajo vsako besedi

co, ki jo izrečejo, izolacija traja 23 ur 
na 24, pred uro sprehoda pa se morajo 
jetnice sleči, in to pred pazniki, ki so 
večkrat moškega spola. Psihološki pri
tisk je neznosen, trdijo sorodniki Ba
raldinijeve, istega mnenja pa je tudi 
nekaj ameriških organizacij za zaščito 
civilnih pravic in Amnesty International, 
ki je že zahteval zaprtje kaznilnice.

Košarka: sinoči v Trstu

Italija zasluženo 
premagala Španijo
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M res, da bi je izdelovali v zagrebškem institutu

Tudi agencija za jedrsko energijo 
demantirala vesti o Gadafijevi bombi

SARAJEVO — »Kaj hoče doseči zahodnonemški tednik 
Spiegel, ko trdi, da želi Jugoslavija za libijskega vodjo 
Gadafija izdelati jedrsko bombo?« se sprašuje sarajevsko 
Oslobodjenje v tekstu, ki ga deloma povzemamo. Spiegel 
je zapisal:

Škandal v zvezi z jedrsko firmo Nukem v Hanau je 
ponovno preusmeril pozornost na jugoslovanski institut za 
jedrske znanosti Rudjer Boškovič. Že tri leta skušajo znan
stveniki in sredstva obveščanja ugotoviti, kaj je naloga 
tega instituta, a vse do zdaj brez uspeha. Beograjska vlada 
je med tem proglasila institut za tajno zadevo, direktor 
instituta Radoslav Despotovič pa na vprašanja odvrne le, 
da v Zagrebu preučujejo možnosti obnove radioaktivnega 
materiala, »vendar le teoretično«.

To je zanikalo nekaj bivših sodelavcev instituta. Po iz
javi nekega inženirja v Zagrebu preizkušajo obnovo radio
aktivnega materiala praktično in z namenom, da bi dobili 
tudi plutonij 239, iz katerega se izdelujejo jedrske bombe.

Radioaktivni odpadki izvirajo po navedbah tega inže
nirja v glavnem iz jugoslovanske jedrske centrale Krško. 
»Material, ki prihaja iz te elektrarne zadostuje za približno 
tri bombe letno,« je izjavil ta inženir.

Tudi ugledni jedrski raziskovalec prof. Boran Leontič, 
ki je bil veliko let kot docent - gost v ZDA izraža dvome: 
»Čemu vsa ta skrivnost. Vsa stvar očitno diši po "vročem" 
obratu, po poskusih z radioaktivnim materialom najvišje 
stopnje.« Zagrebški institut financira firma Energoinvest iz 
Sarajeva, največji izvoznik jedrske opreme v Jugoslaviji. 
Ta bosanska firma, ki ima kupce v glavnem v vzhodnem 
bloku, je vložila za jugoslovanske pogoje neverjetno vsoto 
- pet milijard dinarjev. Medtem pa je prišlo do namigo

vanj, da je Energoinvest le zaslon. Denar naj bi po nekate
rih časopisnih sporočilih iz Zagreba in Beograda, prihajal 
od libijskega revolucionarnega vodje Gadafija, ki želi, da 
mu izdelajo bombo.

Tako skuša Spiegel pošast libijske jedrske bombe - ki 
je že dolgo ogrodje propagandnega mita o Libiji in Gadafi
ju in o kateri je bil že tudi napisan dobroprodani roman 
Peti Jahalec (v knjigi so bombo podtaknili palestinski di
verzanti v osrčju New Yorka) - sedaj podtakniti v jugoslo
vanski inačici.

V institutu Rudjer Boškovič in v Energoinvestu niso ho
teli komentirati tega pisanja, ki so ga označili kot neum
nost. V vmesnem času pa so pisanje zahodnonemškega 
tednika povzeli tudi nekateri italijanski in avstrijski časo
pisi, kar je bilo pričakovati.

Demanti je kljub temu prišel z najbolj pooblaščenega 
kraja - iz mednarodne agencije za jedrsko energijo. Njen 
predstavnik Hans Friedrich May er je izjavil, Ha je jedrska 
elektrarna Krško pod rednim nadzorom agencije in da ni 
nikakršnega povoda za sume, da bi uran in plutonij upo
rabljali v nemiroljubne namene, na primer za izdelavo 
jedrske bombe. S tem se je razblinil vsak dvom. Spieglova 
račka je odletela tja, kjer je dovolj prostora za dvome.

Kot je pisalo Oslobodjenje 19. januarja, gre za velik 
škandal zahodnonemške firme Nukem, ki je očitno dobav
ljala radioaktivni material na krizna obočja. Preiskava še 
teče. Spiegel je v odkritju afere po mnenju nekaterih preti
raval, zato so ga tudi kritizirali. Škodo je sedaj treba povr
niti na račun Jugoslavije, v tekstu, kjer Energoinvest ozna
čujejo kot Gadafijevo podružnico, (dd)

Samourejevanje stavk 
Formica podprl sindikat
RIM — Minister za delo Rino For

mica bo vladi predložil v razpravo 
osnutek, ki ga je za urejevanje stavk v 
javnem sektorju sestavila sindikalna 
zveza CGIL-CISL-UIL, in ne bo pre
pustil politikom te težke in kočljive 
naloge. Senatni komisiji za delo in us
tavna vprašanja pa sta na včerajšnji 
formalni predstavitvi sindikalnega 
osnutka pozitivno ocenili pobudo.

Sindikat je torej včeraj izbojeval 
dve pomembni bitki na težki poti ure
jevanja, oziroma samourejevanja stavk 
v javnem sektorju. Pot do zmage pa je 
še dolga in zapletena. Težave so prišle 
do izraza že med včerajšnjo avdicijo^ s 
člani obeh parlamentarnih komisij. Že 
res, da je večina podprla predlog sin
dikata, marsikdo pa je izrazil tudi ute
meljene pomisleke. Komisarji KPI, ne

odvisne levice in celo KD so se upra
vičeno vprašali, kako bo sindikalna 
zveza vnesla v delovne pogodbe za 
vse obvezujoče norme. Prav tako so 
komisarji levice odločno nasprotovali 
predlogu, da bi tistim delavcem, ki 
stavkajo proti že sklenjeni delovni po
godbi, avtomatično odvzeli izboljšave, 
ki jih nova delovna pogodba predvi
deva. Prav tako so številni komisarji 
izrazili mnenje, da bi sindikalna zveza 
prevzela monopolno vlogo, če bo ona 
določala in jamčila minimalne storitve 
med stavkami.

Avtonomni sindikati in tako imeno
vani odbori cobas so včeraj očitali sin
dikalni zvezi prav to monopolno vlo
go. Vsekakor pa CGIL-CISL-UIL čaka 
še težka naloga preverjanja na bazi.

ZDA se ponovno vključujejo 
v težko bližnjevzhodno igro

JERUZALEM — Likud je včeraj odločno zavrnil v ZDA izrečen Mubarakov 
predlog o šestmesečnem premirju na zasedenih arabskih ozemljih ob istočasni 
izraelski obvezi, da ne bo naseljeval novih Židov. V teh šestih mesecih, naj bi 
pripravili mirovno konferenco o Bližnjem vzhodu. Laburisti pa so Shultzevo 
nasprotovanje temu egiptovskemu predlogu ocenili kot kratkovidno. Da pa bi 
bila mera polna, se ne strinja s sklicanjem konference niti Jordanija, Palestinci 
na zasedenih ozemljih pa nasprotujejo premirju, saj se dobro zavedajo, da jim 
nihče ne more jamčiti, da bi do konference res prišlo.

Vsekakor pa se skuša washingtonska administracija ponovno vključiti v 
bližnjevzhodno igro. Washington predlaga strategijo tako imenovanega »omeje
nega dežnika«, s katero bi se pogajali pod »pokroviteljstvom« ZDA in SZ le 
predstavniki Jordanije, Egipta in Izraela.

Medtem pa so tudi včeraj zabeležili številne incidenta tako v Gazi kot na 
Zahodnem bregu.

Na vidiku 
krepke 

podražitve
RIM — Spomladi bo treba ponov

no odločno seči še globlje v žep. Po 
januarskih poviških televizijske na
ročnine, avtomobilske takse ter do
datne takse za dizelske avtomobile, 
se nam obetajo še nekatera nova 
»darilca«. Kdaj bodo novi poviški 
stopili v veljavo, ni še povsem zna
no, saj mora nekatere odobriti CIP, 
druge pa spadajo v novi finančni za
kon, ki prav v teh dneh buri duhove 
italijanskih politikov. Oglejmo si na 
kratko najvažnejše poviške. Kdor se 
bo želel peljati z vlakom, ga bo vo
zovnica stala približno 30 odstotkov 
več. Državne železnice utemeljujejo 
povišek, češ da je mesečni priliv de
narja preskromen. Uprava trdi, da bi 
bil že skrajni čas, da bi se cene zvi
šale — zadnjič so te poskočile 1. de
cembra 1985 — na ta način bi dr
žavne • železnice iztržile mesečno 
približno 26 milijard več.

Letalske vozovnice se bodo povi
šale za 9,5 odstotka, in sicer 5,5-od- 
stotni povišek bi moral biti že v ve
ljavi od 1. januarja dalje, drugi, 4- 
odstotni, pa bo stopil v veljavo 1. 
junija. Prav tako se bodo zvižale te
lefonske pristojbine (3-4%). Tudi 
družba IRI ITALSTAT, ki uprav
lja italijanske avtoceste je predloži
la 5-odstotno povišanje cestnin, av
tomobilske zavarovalnine bodo tudi 
dražje (4%). Poviškom se ne bo izo
gnil niti tisti, ki bo ostal doma. 
Voda se bo podražila za 20 odstot
kov, dražje pa bo tudi odlaganje 
smeti (25%). Poleg tega grozi upo
rabnikom mestnih javnih sredstev 
porast vozovnice na tisoč lir.

Jna evanji s 1. strani
Mikulič

kamor je dopotoval v dopoldanskih 
urah. Na letališču, kjer je zadonela ju
goslovanska himna in j e postroj ena 
četa izkazala čast državniku, je ugled
nega gosta, ki so ga spremljali vršilec 
dolžnosti zveznega sekretarja za zuna
nje zadeve Budimir Lončar, sekretar 
za zunanjo trgovino Krekič ter drugi 
vladni in diplomatski predstavniki ter 
gospodarski operaterji, sprejel podtaj
nik za zunanje zadeve Franza. Jugos
lovanska delegacija se je nato odpe
ljala v čudovito vilo Doria Pamphili, 
kjer so jo pričakali ministrski predsed
nik Goria, zunanji minister Andreotti, 
minister za zunanjo trgovino Ruggero 
in drugi.

V središču pozornosti včerajšnjih 
pogovorov so bile zlasti gospodarske 
teme in v tem okviru sporazumi o gos
podarskem in finančnem sodelovanju. 
Predsednika pa sta obravnavala tudi 
druge argumente, kot so vprašanja 
mednarodne varnosti in miru ter po
puščanja napetosti v svetu, veliko po
zornost pa sta posvetila vprašanju na
rodnostnih manjšin in nekaterim dru
gim odprtim vprašanjem med Italijo in 
Jugoslavijo, kot so vprašanja cestnih 
povezav in ribolova v Jadranu.

Kar zadeva gospodarske in finančne 
stike, je bil že za včerajšnji dan pred
viden podpis memoranduma o sodelo
vanju, ki zagotavlja italijansko finan
čno pomoč Jugoslaviji pri izplačeva
nju njenih dolgov s tujino, finansira
nje naložb v skupne gospodarske pro
jekte ter sodelovanje na tehnološkem 
in znanstvenoraziskovalnem področju. 
Ta sporazum pa bosta podpisala šele 
danes zunanja ministra Andreotti in 
Lončar po pogovoru, v katerem bosta 
poglobila in jasneje definirala še ne
katere aspekte sporazuma. Včeraj po
poldne pa sta ministra za zunanjo tr
govino Ruggero in. Krekič podpisala 
štiri sporazume za konkretne skupne 
naložbe.

Skupno bo Italija na podlagi zakona 
št. 49 o kreditiranju držav v razvoju 
prispevala 508 milijard lir. Od tega bo 
šla približno ena tretjina za komerci
alne kredite, ostali dve tretjini za kre
ditiranje pomoči Jugoslaviji, da bi se 
izmotala iz svojih hudih gospodarskih 
težav. Pri tem je, kot rečeno, predvi
dena pomoč v znesku 60 milijonov do
larjev v obliki dolgoročnega posojila 
(na razdobje dvajsetih let) po najnižji 
možni obrestni meri (1,75%). Za kredi
tiranje skupnih naložb v gospodarske 
projekte, ki jih bo treba še definirati, 
je predvidenih 180 milijard lir, za teh
nološko in znanstveno sodelovanje pa 
bo Italija prispevala v obliki nepovrat
ne pomoči 70 milijonov dolarjev.

S tem finančnim naporom, je med 
pogovorom z Mikuličem poudaril ita
lijanski ministrski predsednik, želi Ita
lija izkazati zaupanje svoji vzhodni so
sedi in njenim gospodarskim prizade
vanjem, da bi premostila težave. Ju
goslovanskemu gospodarstvu želimo 
pomagati na najbolj koristen način, je 
še poudaril Goria ob zaključku pogo
vorov, in to želimo doseči s kakovos
tnim sporazumom, ki bo zagotovil rast 
jugoslovanskega proizvodnega siste
ma. S svoje strani pa je Mikulič zago
tovil, da bo Jugoslavija v okviru svo
jih ustavnih reform skušala olajšati 
možnosti tujih naložb. Mikulič je po
hvalno ocenil tudi napore Italije v 
okviru Evropske gospodarske skup

Z včerajšnjega zasedanja Gospodarske zbornice Slovenije

Je Mikulič upošteval slovenska priporočila?
LJUBLJANA — Po včerajšnji skupščini Gospo

darske zbornice Slovenije, na kateri so govorili o 
pogojih gospodarjenja v letošnjem letu, je le še 
vprašanje dni, kdaj bo slovensko politično vodstvo 
moralo zahtevati odstop Mikuličeve vlade ali pa 
bo moralo samo oditi.

Spomnimo se, da je decembra slovenski sindi
kat objavil odprto pismo, v katerem je zvezni vla
di zagrozil z generalno stavko v Sloveniji, če bodo 
v Beogradu nadaljevali s politiko dirigiranega po
tapljanja gospodarstva. Prvo letošnje zasedanje 
slovenskega parlamenta se je v nasprotju s priča
kovanji poznavalcev in tudi slovenske vlade vlek
lo pozno v popoldan in le diplomatska spretnost 
slovenske zunanje ministrice Cvetke Selškove, ki 
je vodila vladni krizni štab, je zasedanje pripeljala 
do konca - z obljubo, da Slovenija podpre gospo
darski načrt zvezne vlade, a z rezervo, dokler se že 
v prvem četrtletju tega leta ne vidi, ali Mikulič s 
svojimi obljubami misli resno ali pa drži fige v 
žepu. Sicer pa...

Na včerajšnji skupščini gospodarske zbornice 
pa je v loncu že prekipelo. Uvodno besedo o tem, 
kaj lahko v podjetjih pričakujejo od letošnje gos
podarske politike, je dal podpredsednik zbornice 
Rado Bohinc. Na dve vprašanji je odgovarjal. Koli
ko je slovensko gospodarstvo uspelo s svojimi 
predlogi za letošnjo gospodarsko politiko? In ka
kšni bodo pogoji gospodarjenja v začetku letošnje
ga leta?

Prvi del odgovora na prvo vprašanje je, ali bo 
letos prišlo vsaj v drugem polletju do odmrznitve

cen ali pa jih bo vlada še naprej predpisovala in 
nadaljevala s svojo že proslulo programirano infla
cijo. Kot vse kaže, je rekel Bohinc, bo Mikulič 
ostal dosleden svoji dvoletni neuspešni politiki in 
še naprej sam pisal cene izdelkov.

Drugi del odgovora na prvo vprašanje pa je, 
kaj je zdaj s tako imenovano devizno zakonodajo. 
Slovenija naj bi svoj pristanek na gospodarski na
črt zvezne vlade dala zato, ker bi zvezna vlada 
pristala na to, da bodo izvozna podjetja vsaj z de
lom pridobljenih deviz lahko sama plačevala svoje 
račune v tujini. Zdaj, ko je zvezna vlada izdala 
odlok, s katerim omogoča izvedbo zakona, za ka
terega so v Sloveniji mislili, da jim je Mikulič z 
njim prišel na pol poti, se je izkazalo, da jih je vse 
lepo potegnil za nos. Republiška vlada je v sloven
skem parlamentu zastavila svojo besedo, da ne bo 
pristala na to, in zdaj je vprašanje, ali bo besedo 
požrla ali izpolnila obljubo parlamentu.

Odgovor na drugo vprašanje pa je preprost: ni
hče ne ve, pod kakšnimi pogoji se bo letos gospo
darilo.

Zato se je gospodarska zbornica včeraj distan
cirala od vladne politike.

Naslednji razpravljalci so streljali kar iz težkih 
topov: banke v Sloveniji neverjetno dvigujejo ob
restno mero, da bi na ta način prišle do denarja za 
pokrivanje dolgov drugih, Slovenija plačuje že 
2,72 odstotka družbenega proizvoda za druge re
publike, kljub temu, da je bilo dogovorjeno da bo 
le enega in pol. V to pa niso vračunane kraje pre

ko cen, ki so odkrito protislovensko predpisane, in 
računov, ki jih južna podjetja ne plačujejo več, 
slovenska podjetja sistematično in organizirano iz
tiskajo iz južnih trgov, podjetja gospodarijo le še 
tako, da zavestno kršijo zakone kar po vrsti...

Vsi govorci po vrsti so zahtevali od vodstva 
gospodarske zbornice, naj neha sramežljivo po
navljati eno in isto iz leta v leto, ko pa je očitno, 
da je Slovenija ena majhna regija, o kateri se nič 
ne ve, kot je rekel Joško Štrukelj. Po njegovih 
besedah je slovensko vodstvo sram povedati, da so 
Slovenci narod in država in da imajo določene 
zahteve in pravice.

Sledili so zagovori vseh podpredsednikov zbor
nice (predsednik je medtem sodeloval na pogovo
rih med slovenskim in hrvaškim političnim vod
stvom), da vendar niso takšne šleve. Pa vendar je 
tudi eden izmed njih priznal: »Načrtno nas izloča
jo iz te družbe po poti, ko ves čas pravijo, da se mi 
izločamo.« Mi in oni sta Slovenija in Jugoslavija.

Tako je prišlo do kompromisnega sklepa: skup
ščina pooblašča vodstvo zbornice, da oceni situaci
jo in preko svojega izvršnega odbora skliče izred
no skupščino Gospodarske zbornice Slovenije. 
Zadnji rok: 15. februar.

Skupščina zbornice je še sklenila, da bo negle- 
de na to, da je državno predsedstvo določilo, kaj 
se lahko spreminja v novi ustavi, predlagala tiste 
spremembe, ki so nujno potrebne za rešitev gospo
darstva.

DEJAN VERČIČ

nosti. Podrobneje bosta o gospodar
skih sporazumih danes govorila zuna
nja ministra, marsikaj konkretnega pa 
bo prišlo na dan tudi s srečanja med 
gospodarskimi operaterji, ki ga danes 
prireja v Grand Hotelu Confindustria.

Zgledni dobrososedski odnosi, kot 
sta jih definirala predsednika Goria in 
Mikulič, pa se morajo odražati tudi v 
drugih pogledih. Med temi je manj
šinska problematika, ki ji je bila prvi 
dan Mikuličevega obiska v Rimu po
svečena precejšnja pozornost. Z obeh 
strani je bilo poudarjeno, da sta slo
venska manjšina v Italiji in italijanska 
v Jugoslaviji element združevanja ter 
utrjevanja dobrososedskih odnosov in 
da ju je treba zato ovrednotiti ter jima 
zagotoviti nemoten razvoj. Predsednik 
Mikulič je poročal o srečanjih, ki jih 
je imel z delegacijo Slovencev v Italiji 
ter predstavniki italijanske narodnos
tne skupnosti iz Istre in z Reke. Opo
zoril je na določila Osimskih sporazu
mov in na potrebo, da se zagotovi slo
venski narodnostni skupnosti v Italiji 
zakonska zaščita, kot jo že uživajo ne
katere druge večje narodnostne skup
nosti v Italiji. Tudi italijanska stran je 
opozorila na probleme svoje manjšine 
v Jugoslaviji. V izjavi novinarjem po 
končanih uradnih pogovorih, je pred
sednik Goria izjavil, da je bilo skle
njeno, da se obe strani temeljiteje loti
ta reševanja tega problema. In to ne 
samo na temeljih recipročnosti, je še 
nekoliko dvoumno dodal.

Predsednika sta se pogovarjala tudi 
o raznih mednarodnih vprašanjih ter o 
pobudah za utrjevanje miru ter popuš
čanje napetosti v svetu ter tudi ob tem 
vprašanju soglašala, da so zgledni pri
jateljski odnosi med jadranskima sose
doma porok za boljše pogoje varnosti 
in miru v Sredozemlju. Dotaknila sta 
se tudi odprtega vprašanja dograditve 
dveh prometnic od Razdrtega proti 
Trstu in Gorici, pri čemer je Mikulič 
dejal, da bo Jugoslavija dala temu 
vprašanju prednost. O vprašanju ribo
lova v Jadranu pa je Mikulič dejal, da 
bi bilo treba ta problem reševati v 
okviru širšega dogovarjanja in spora
zumevanja o izkoriščanju Jadrana. Ita
lijanska stran je pokazala zanimanje 
za ta predlog, ki ga bo sedaj treba še 
poglobiti.

V popoldanskih urah so Mikuliča 
sprejeli na vljudnostnem obisku pred
sednik senata Spadolini, predsednik 
republike Cossiga in predsednica po
slanske zbornice Jottijeva. Pogovori 
med delegacijama se bodo nadaljevali 
danes dopoldne, jutri pa bo Mikuliča 
sprejel papež Janez Pavel II. ter kardi
nal Časaroli.

• Tribuna
časa in pozornosti prav peticiji in jav
ni tribuni. Večina članov predsedstva 
je z različnimi odtenki seveda pozitiv
no ocenila pobudo skupine mladih 
Italijanov iz Kopra, saj je pripadnike 
italijanske narodnosti zbudila iz apati
je, širšo jugoslovansko in italijansko 
javnost pa opozorila na problem Itali
janov v Jugoslaviji.

Nekateri, kot so Antonio Pellizzer iz 
Rovinja, Anita Forlani iz Vodnjana in 
Luciano Monica iz Pirana, so do pobu
de izražali največjo odprtost. Po mne
nju Anite Forlani je sedaj na vrsti 
Unija Italijanov, da nekaj stori pred
vsem z oživitvijo razprave v vseh 
skupnostih (»Mladi so šli po poti, ki je 
mi nismo poznali in pri tem tudi tve
gali«), Luciano Monica je peticijo 
označil za »peticijo upanja italijanske 
narodnosti«. Mnogi so še spraševali, 
kako je mogoče, da je javna tribuna s 
peticijo vred doživela takšen odmev v 
javnosti, saj je bila po vsebini zelo 
podobna sklepom Unije Italijanov iz
pred treh let, ki pa so ostali v glav
nem brez odmeva. Ezio Mestrovich je 
ob tem ugotovil, da morajo biti pro
grami Unije konkretnejši in ostrejši.

V razpravo je posegel tudi Ernest 
Cukrov s širšo analizo peticije in jav
ne tribune. Po njegovem sta tako apel 
kot javna tribuna bili poskus ponovne 
integracije narodnosti, vendar le na 
ravni čustvenega in to je bila glavna 
slabost teh pobud. Poleg tega, so po 
mnenju Cukrova, nekatere ugotovitve 
o številu Italijanov, o njihovih pravi
cah v Sloveniji in Hrvatski, znanstve
no neutemeljene. Na koncu je dal po
budo za organizacijo okrogle mize o 
vprašanju Italijanov na Reki. Predsed
nik Unije Italijanov Silvano Sau je na 
koncu povzel nekatere bistvene stvari 
iz razprave in izrazil upanje, da bo 
konferenca Unije, ki bo 11. marca v 
Labinu, priložnost za ponoven vzgon 
aktivnosti italijanske narodnosti v Ju
goslaviji.

Na predsedstvu so govorili tudi ° 
spet perečem finančnem položaju Uni
je. Denarja za kulturne aktivnosti spet 
ni, tako da ne bodo mogli planirati 
aktivnosti v prvem letošnjem trome
sečju. Slovenijo in Hrvatsko so pozva
li, naj čimprej zagotovita potrebna 
sredstva.
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S seje včerajšnjega sestanka v Kopru

Dva temeljna dokumenta 
za obmejno sodelovanje

Z njima bodo uravnavali maloobmejni promet z Italijo, v katero 
je Jugoslavija lani izvozila za 443 milijard lir blaga

KOPER — Člani odbora za obmejno gospodarsko sodelovanje pri sekciji za 
razvoj gospodarskega sodelovanja z Italijo, ki deluje v okviru Gospodarske zbor
nice Jugoslavije, so včeraj v Kopru sprejeli dva temeljna dokumenta, s katerima 
bodo letos uravnavali maloobmejni promet z Italijo. Večina je v razpravi menila, 
da sta samoupravna sporazuma o delitvi vrednosti in vrst blaga med udeleženci 
maloobmejnega prometa letos bolje pripravljena in da sta dobra osnova za raz
voj te oblike gospodarskega sodelovanja. V minulem letu je Jugoslavija s po
močjo maloobmejnega prometa po podatkih zvezne carinske uprave izvozila v 
Italijo za 443 milijard lir blaga, kar je celo 37,8 odstotka več kot leto prej, 
oziroma uvozila za 406 milijard lir blaga, kar tudi pomeni 37,7 odstotka večji 
uvoz. Po stanju plačil pa so zneski nekoliko višji in znašajo 476 milijard lir 
izvoza iz Jugoslavije, oziroma 428 milijard lir uvoza v Jugoslavijo.

V strukturi izvoženega blaga je še zmeraj prevladoval izvoz živali, proizvodi 
živalskega in rastlinskega porekla, les in lesni izdelki, proizvodi kemijske indus
trije, stroji, aparati, kovine in kovinski proizvodi. Italija pa je v tej menjavi v 
Jugoslavijo izvozila proizvode rastlinskega porekla, kemijske industrije, umetne 
smole in kavčuk, tekstilne surovine, kovine, stroje in aparate - več kot 85 odstot
kov je šlo za repromaterial, ki ga potrebuje jugoslovansko gospodarstvo. Spora
zum za letošnji obseg maloobmejnega prometa predvideva, da bi naj jugoslovan
ski izvoz po maloobmejnem prometu v Italijo znašal 20 odstotkov lani ustvarje
nega celokupnega generalnega izvoza iz Jugoslavije v Italijo. To pa pomeni, da 
bi naj letos iz Jugoslavije izvozili po maloobmejnem prometu za 432 milijard lir 
blaga. Glede na trenutni interes, ki. vlada v Jugoslaviji (razumljivo, saj je zaradi 
devizne nelikvidnosti maloobmejni promet večkrat edina možnost za pridobitev 
nujnega repromateriala), pa je ta znesek za mnoge še zmeraj premajhen. To se je 
odrazilo tudi v razpravi, ko so nekateri manjši (računajoč po deležu v maloob
mejnem prometu) »operaterji« hoteli pridobiti v sporazumu možnost hitrejšega 
povečevanja določenih kvot. Sporazum, ki so ga sprejeli v Kopru, predvsem 
določa, kakšen obseg pravic v tej menjavi lahko pridobi ta ali ona organizacija, 
ki je registrirana za opravljanje maloobmejne menjave. Kljub nekaterim pripom
bam so sporazum končno le sprejeli, v nadaljevanju pa spregovorili o nekaterih 
podrobnostih v zvezi s položajem maloobmejnega prometa. Ostro so nasprotovali 
administrativnemu določanju negativnih list, ki Jugoslaviji prepovedujejo izvoz 
tega ali onega blaga oziroma proizvodov. To nasprotovanje pa je povzročila 
negativna lista, ki velja na primer za izvoz rezanega lesa. Drugo vprašanje, ki so 
ga tudi sprožili, je bilo v zvezi z izvoznimi stimulacijami jugoslovanskega gospo
darstva v maloobmejnem prometu. Teh naj namreč udeleženci v tem prometu 
letos ne bi bili več deležni.

Od prisotnih predstavnikov Zveznega sekretariata za zunanjo trgovino v 
Kopru pa so lahko zvedeli le, da gre za celoten paket ukrepov, ki jih pripravljajo 
na zvezni ravni v zvezi z izvozno jugoslovansko politiko. Podrobnosti pa za zdaj 
še niso znane.

BORIS ŠULIGOJ

Pri
Kopru

prekinili
prepoved
ribolova

KOPER — Ribolov v Koprskem zali
vu ni več prepovedan. To so sporočili 
koprski inšpektorji, ki so z maribor
skega zavoda za higieno in medicino 
dela prejeli take analize v zvezi s po
sledicami Iplasove ekološke nesreče 
(zgodila se je točno pred tednom dni), 
da so zdaj tudi strokovno prepričani o 
neškodljivosti posledic nesreče. Anali
ze vode iz Rižane (vzorec so še enkrat 
vzeli na dveh mestih spodnjega toka 
te reke) so take, da so koncentracije 
na meji med prvim in drugim razre
dom, torej zdravju neškodljive. Ribe 
so brez butilakrilata, res pa je, da so 
prvega dne našli ribo, ki je imela buti- 
lakrilat na škrgah (seveda škrg ljudje 
ponavadi ne jedo).

Iz tega torej lahko dokončno skle
pamo, da smo imeli pri tej nesreči tudi 
nekaj sreče — malo večji obseg nesre
če bi imel veliko hujše posledice, še 
huje bi bilo, če bi se to zgodilo poleti, 
saj je snov pri 36 stopinjah Celzija, po
mešana z zrakom - vnetljiva.

Iz Iplasa še niso sporočili, da bi bilo 
v zvezi z ugotavljanjem odgovornosti 
in krivde delavcev, kaj novega.

Sestala se je tudi ekološka sekcija 
pri predsedstvu občinske konference 
ZSMS Koper, na kateri so mladi Kopr
čani sklenili, da bodo .reagirali. Izvr
šnemu svetu, oziroma skupščini obči
ne Koper bodo predlagali ustanovitev 
posebne komisije, ki naj bi čimprej 
podrobno preučila, kako v delovni or
ganizaciji Iplas skrbijo za varstvo. V 
okviru te komisije pa naj bi kasneje 
odločali, ali naj bi predlagali ukrep 
družbenega varstva za to organizacijo 
na področjih zagotavljanja ustreznega 
varstva pri delu in pri varovanju oko
lja. (B. Š.)

Piancavallo
gostuje

srečanje
mladih

socialistov
PIANCAVALLO — Danes se v Pi- 

ancavallu prične tridnevno srečanje 
na temo »Politična kultura za nove 
generacije: od organizacije do giba
nja«, ki ga prireja pordenonska fede
racija Zveze mladih socialistov 
(FGS). Mladi socialisti se pripravlja
jo na obnovitveni kongres, ki bo 
marca zelo verjetno v Perugii, zato 
je tridnevni seminar nedvomno iz
rednega pomena.

Na srečanju bodo sodelovale dele
gacije mladih socialistov iz vse se
verne Italije, svojo prisotnost pa so 
zagotovili tudi nekateri člani držav
nega vodstva, Roberto De Masi, Mic
hele Svidercoschi in Vittorio Craxi.

Vodstvo FGS se je že pred meseci 
odločilo, da mora njihova organiza
cija odslej sloneti na drugačnih te
meljih, predvsem pa, da morajo po
stati bolj samostojni v odnosu do 
stranke. Načrt je seveda zelo zahte
ven in narekuje, da bo njihova orga
nizacija odslej bolj neformalna in bo 
imela značilnosti gibanja, saj bi le 
tako lahko pritegnili k sodelovanju 
čim širši krog mladih. V tem so do
slej zabeležili nekaj pomembnih us
pehov, predvsem pa gre zabeležiti 
dejstvo, da pri FGS sodeluje vedno 
več mladih, ki niso člani socialistič
ne stranke in so tako pri svojih izbi
rah in pobudah lahko veliko bolj 
prožni in torej lahko nudijo ostalim 
članom tisti polet, ki ga v tem tre
nutku posebno potrebujejo.

Od najavljanja načel se sedaj mla
di socialisti pripravljajo k uresniče
vanju sprejetih sklepov. Tridnevni 
seminar v Piancavallu je zato v tem 
smislu pomembna etapa k uresniče
vanju njihove zamisli, (fg)

Demonstracija 
pred bazo 
v Avianu

AVIANO — Pred vhodom vo
jaške baze v Avianu je bila vče
raj dopoldne demonstracija, ki 
jo je organizirala parlamentar
na skupina zelenih. Le-ti so de
monstrirali, da bi javnost opozo
rili na nevarnost premestitve 
bombnikov F16 iz španske baze 
Torrejon na furjansko letališče. 
Poleg parlamentarcev Boata in 
Savoldija je bila na manifestaci
ji prisotna delegacija zelenih iz 
Veneta, alternativne zelene liste 
in drugih sorodnih organizacij. 
Delegacija manifestantov je za
prosila za srečanje z ameriškim 
poveljnikom baze Hawleyem, ki 
pa je ni hotel sprejeti. Italijan
ski poveljnik baze pa je pristal 
na krajši sestanek le s Savoldi- 
jem in Boatom, ker sta pač člana 
parlamenta. Sestanek pa ni ob
rodil nobenega rezultata, ker 
italijanski poveljnik ni namera
val poglobiti nobenega vpraša
nja, ki sta mu jih zastavila par
lamentarca. Pokazal pa je, da 
italijanski oficirji nimajo nobe
nega nadzora nad delovanjem 
ameriških vojakov.

Demonstracija se je zaključila 
malo pred 12. uro.

Hrvatini: različnost, ki združuje
HRVATINI — Med krajevnimi skupnostmi v koprski 

občini je KS Hrvatini posebnost. »Smo prava mala skupnost 
narodov in narodnosti Jugoslavije,« pravi predsednik sveta 
KS Radmilo Djurič, ko predstavlja »svojo« KS, ki ima 1750 
prebivalcev v desetih naseljih. Ob popisu leta 1981 je imela 
KS dvesto prebivalcev manj, leta in desetletja nazaj pa še 
manj, saj se jih je 1954. leta precej izselilo. V relativno 
»prazne« Hrvatine so postopno prihajali vsi, ki jih ni pre
mamilo mesto, ki so tudi na deželi, če smemo tako reči, 
našli prijeten življenjski prostor. Tod danes živijo Make
donci, Črnogorci, Bosanci, Hrvatje, Italijani, Albanci, Slo
venci... vsi. »Raznolikost nas druži, število prebivalcev se 
povečuje. V zadnjih letih je tod zraslo kar 80 novih hiš,« 
pripoveduje Djurič, eden od najbolj vnetih aktivistov, ki so 
v zadnjih nekaj letih krajevno skupnost nekako zdramili.

»Dobimo se v soboto in nedeljo ob devetih.« Tako zveni 
poziv krajanom, ki so v tem mesecu - in bodo še naprej - 
vsako soboto in nedeljo udarniško delali pri dokončanju 
novega, večjega kulturnega doma od tistega, zgrajenega 
1949. leta. V tem mesecu so opravili že okrog 1000 udarniš
kih ur in še na stotine takih ur bo treba, če bodo hoteli do 
konca aprila (za praznik 27. ali pa za 1. maja) dokončati 
dom in pripraviti slovesno otvoritev. »Čeprav smo res orga
nizirali veliko propagandno akcijo, sem nad odzivom kar 
nekoliko presenečen,« pravi Djurič, ki mu je kot predsedni
ku sveta KS zapisano, da bo do dograditve kulturnega 
doma vsak vikend preživel z udarniki. »Ni težko. Zelo lepo 
nam je. Dela imamo dovolj, volje tudi, prinesemo si hrane 
in pijače in dan mine kot bi mignil,« trdi Djurič. »Prosto
voljcev je veliko in to dokazuje, da smo se v KS pravilno 
odločili. Naša odločitev oziroma predlog je bil pravzaprav 
potrjen že 1985. leta, ko smo v KS razpisali 3-odstotni sa
moprispevek. Kar 66 odstotkov krajanov je glasovalo za 
krajevni samoprispevek, ki se bo iztekel konec tega mese
ca. Polovico od 120 milijonov din, kolikor naj bi jih zbrali s 
samoprispevkom, smo namenili za obnovo in povečanje 
kulturnega doma, drugo polovico pa za asfaltiranje ali ob
novo asfalta v vseh zaselkih, za ureditev kanalizacije tam,

kjer je bilo najnujnejše in za podobne manjše komunalne 
zadeve.«

V krajevni skupnosti pobudniki mnogih akcij že razmiš
ljajo, da bi akcijo za samoprispevek ponovili, da bi naredili 
še več. »Če so ideje, če so rezultati, torej, če se kaj vidi, 
potem problemov z izpeljavo akcij ni in ne more biti,« 
dobesedno vre iz predsednika sveta KS. Prepričan je, da bo 
njihov dom najlepši, najsodobnejši daleč naokoli. V njem 
bo lahko gostovala tudi ljubljanska Opera. Zakaj pa ne? 
Vladimir Kobler, sicer dirigent v ljubljanski Operi, pa velik 
prijatelj Hrvatinov in vodja njihovega 35-članskega pevske
ga zbora v okviru KUD Božidar Kolarič, pravi, da bo gosto
vanje možno. Seveda oder v dvorani z okrog 300 sedeži v 
parterju in na balkonu ne bo namenjen le Operi, gostom od 
drugod, pač pa tudi domačim. Kulturno društvo je namreč 
v zadnjih letih oživelo in tako v njem aktivno deluje fol
klorna skupina, oblikovali so dramsko skupino, lutkarska 
sekcija se pravkar rojeva, oživela bo glasbena sekcija, v 
prostorih Kulturnega doma bodo imeli svoje prostore tudi 
športniki, med katerimi so aktivni balinarji, pa lokostrelci, 
povezani v Ankaranu, oživiti mislijo rokometno ekipo itn. 
Skratka, v Hrvatinih postaja življenje vse bolj dinamično 
živahno in ocena, da je vsaj tretjina od vseh prebivalcev 
aktivno vključenih v različne samoupravne organe, društva, 
sekcije, komisije... ni pretirana.

Za kulturni dom so v KS s samoprispevkom zbrali okrog 
60 milijonov din, razliko do 150 milijonov, kolikor jih je 
doslej dom stal, pa so dobili pri ozdih, iz proračuna Občine 
pa tudi v okviru Skupnosti Italijanov. Pravijo, da bodo za 
dokončanje doma (notranjo opremo, fina obrtniška dela in 
podobno) potrebovali še 50 milijonov din, ki naj bi jih v 
ozdih dobili ob sprejemanju zaključnih računov. Prepričani 
so, da jim bo uspelo in da bo v Hrvatinih konec aprila letos 
velik praznik, zaključek velike akcije, v katero bo vložene
ga mnogo lastnega dela in denarja, oplemenitenega s pri
spevki drugih.

DUŠAN GRČA

»Delo« 
še vedno 
na prvem 

mestu 
v Sloveniji

LJUBLJANA — Splošno združenje 
grafične, grafičnopredelovalne indus
trije, časopisne in založniške dejav
nosti ter knjigotrštva Slovenije je te 
dni sporočilo najnovejše podatke o 
povprečni tiskani nakladi dnevnega 
časopisja in revij v sosednji republiki. 
Podatki se nanašajo na drugo šestme- 
sečje lanskega leta in nam kljub temu, 
da še niso popolni (celoten pregled bo 
omenjeno združenje objavilo v prihod
njih dneh v Gospodarskem vestniku), 
nudijo jasno sliko o razširjenosti slo
venskega tiska. Iz podatkov je razvid
no, da je tiskana naklada dnevnikov 
približno enaka kot v prejšnjem še- 
stmesečju, naklada revialnega tiska pa 
je, razen nekaterih izjem, nekoliko 
manjša.

Najbolj razširjen dnevnik ostaja še 
naprej Delo; v drugi polovici 1987 so 
ga tiskali v 109 tisočih izvodih, ostala 
dva dnevnika, ljubljanski Dnevnik in 
mariborski Večer pa sta imela naklado 
59 tisoč izvodov. Med tedniki je daleč 
najbolj razširjen Nedeljski dnevnik 
(242 tisoč tiskanih izvodov), za njim pa 
najdemo Jano s sto tisoč izvodi. Revija 
za radio, televizijo, film in glasbo Stop 
je imela 80 tisoč izvodov naklade, Ko
munist pa je s 94 tisoč tiskanih izvo
dov iz prvega šestmesečja 1987 zdrknil 
na 92 tisoč in tako ponovno potrdil 
negativni trend. Za razliko Komunista 
je precej povečala naklado Mladina. 
Kaže, da so težave v zvezi z zaplembo 
ene od njenih poletnih številk še bolj 
povečale njeno priljubljenost, saj je na 
primer naklada v zadnji oktobrski šte
vilki 1987 znašala 40 tisoč izvodov, tik 
pred zadnjimi,šolskimi počitnicami pa 
je celo dosegla 50 tisoč izvodov. Vzro
kov za uspeh »fenomena Mladina« je 
več; predvsem gre za aktualnost vse
bine, ki jo ta revija ponuja bralcem, 
pozabiti pa ne gre tudi na način pro
daje tega lista. Mladina je (skupaj s 
študentskima časopisoma Tribuna in 
Katedra) eden redkih listov, ki ga še 
razširjajo kolporterji. Ta način prodaje 
je razširjen bodisi v Ljubljani kot tudi 
v drugih večjih krajih Slovenije, delo
ma pa tudi izven republike. Kljub te
žavam, ki so jih prejšnji teden imeli 
nekateri njeni kolporterji z organi Mi
lice v Zagrebu, so Mladino te dni v 
hrvaški prestoilnici zopet prodajali.

Naklado so povečale tudi Primorske 
novice (24 tisoč izvodov), čedalje večje 
težave pa imata Teleks, ki so ga v za
dnjem šestmesečju tiskali le v 27 tiso
čih izvodih, in humoristični tednik 
Pavliha (7 tisoč izvodov), edini bulvar
ski časopis Kaj je v drugem šestme
sečju 1987 imel skoraj 32 tisoč izvodov 
tiskane naklade.

Relativno dober trend prodaje dnev
nega časopisja pripisujejo izvedenci 
(komunikologi, sociologi), da je tovr
stni tisk v kriznih obdobjih pač vedno 
dokaj priljubljen. Afere, politični spori 
in negotov gospodarski trenutek stop
njujejo namreč radovednost in zani
manje javnosti. Vse to pa se največ
krat izraža ravno v kupovanju dnev
nega časopisja. Po drugi strani pa je 
opaziti tudi napore dnevnikov, da bi 
čim bolj posodobili njihovo tehnološ
ko zmogljivost. Kot primer bi navedli 
Dnevnik iz Ljubljane, ki se je odločil 
za uvajanje računalniškega sistema. 
Prve korake v tej smeri je že naredil. 
S prvim januarjem je med drugim 
spremenil obliko in v kratkem roku 
bodo z računalniško tehnologijo pred
vidoma začeli sestavljati že prve tri 
strani.

IVAN VOGRIČ

»Moj bog, kaj še ni rodila?« Ni si mogel zamisliti, da 
lahko porod traja tako dolgo. Popadki so se začeli okrog 
0smih prejšnjega večera in ko so jo pripeljali v porodnišni
ci jo je strašno bolelo. »Je vse v redu z njo?«

Lionel je bil bled. Zdelo se mu je, da je vsaj že tisoč
krat poklical bolnišnico, nekaj ur je bil celo tam, toda mati 
sPloh ni prišla ven k njemu. Ni hotela zapustiti Anne. Opa- 
Z|1 je zakonski par, ki je ob Thayerjevem odvetniku živčno 
cakal v čakalnici, in pravilno uganil, kdo sta. Še bolj nestr- 
Pbo kot Thayerjevi sta čakala, da bi se otrok že rodil. 
Zdravnik je napovedal, da ne more več trajati dalj kot 
bekaj ur. Glavica se je kazala že vse popoldne in Anne je 
-da pripravljena pritisniti, toda morali so še malo počakati', 
e d0 osmih ali devetih ne bi bilo napredka, naj bi odpra
vi carski rez.

»Hvala bogu,« je rekel John in oba sta zatem ugotovila, 
? sta ob tek. Bila sta preveč v skrbeh za Anne. Lionel je 

_ °smih poklical taksi. Nameraval se je vrniti v bolnišni-

»Rad bi bil zraven.«
John je pokimal. »Tudi jaz grem s teboj.« Pet mesecev 

sta jo skupaj iskala, drugih pet pa sta preživela z njo. Joh
nu je bila kot mlajša sestra in hiša nekako ni bila več ista 
brez njenih oblek in knjig in plošč, ki so bile_ navadno 
razmetane naokrog. Nekoč ji je zagrozil, da ji bo zmanjšal 
obroke hrane, če ne bo pospravljala svojih oblek, pa se mu 
je samo zasmejala in ga podražila, da bo vsemu sosedstvu 
povedala, da je peder. Zdaj se mu je neskončno smilila. 
Porod se mu je zdel strahotna muka, ko pa je malo po 
deveti zagledal Fayin obraz, si je šele začel predstavljati, 
kaj vse pravkar prestaja ta otrok.

»Ne morejo ga dobiti ven,« je pioročala Faye Wardu, ki 
je tudi prišel v bolnišnico. »Zdravnik pa noče opraviti car
skega reza na tako mladem dekletu, kot je Anne, če ne bo 
absolutno potrebno.« To, kar je prestajala Anne, pa je bilo 
hujše kot vse, kar je Faye kdaj videla. Kričala je in prosila, 
napol zmešana od bolečin. Prav z ničemer ji niso mogli 
pomagati, trajalo je še dobri dve uri, tako da jih je Anne že 
rotila, naj jo ubijejo... ubijejo otroka... karkoli... potem pa se 
je končno prikazala otrokova glavica in ko je za njo počasi 
prišlo še vse telo, ki je pri tem strahotno razparalo mater in 
ji še na samem koncu povzročilo najhujše bolečine, so vsi 
razumeli, zakaj je bil porod takšna agonija. Dojenček je bil 
velik, težak več kot pet kilogramov, in Faye si ni mogla 
zamisliti hujše kazni za Annino krhko telo. Bilo je, kot da 
je vsak moški, ki je kdaj prodrl v Annino telo, prispeval k 
velikosti tega otroka, ki se je rodil v vsej velikosti kot 
nekakšen skupek vseh njih. Faye ga je pogledala s solzami 
v očeh, solzami zaradi bolečin, ki jih je povzročil Anne, in 
zaradi življenja, ki se ne bo nikoli več križalo z njihovimi.

Anne je bila že pred urami privolila, da se mu odpove. 
V tistih trenutkih bi bila privolila v karkoli. Zdaj ji je 
zdravnik poveznil plinsko masko na obraz. Ni videla otro
ka, nikoli ni izvedela, kako velik je bil, ni čutila, kako so jo 
zašili. Faye je molče odšla iz porodne sobe, žalostna zaradi 
svojega otroka, zaradi bolečine, ko jo je moral prenašati, 
zaradi grozne preizkušnje, ki je ne bo verjetno nikoli poza
bil, zaradi dojenčka, ki ga Anne ne bo nikoli spoznala in ob 
katerem ne bo občutila veselja in bolečin, kot jih je bila 
Faye ob svojih otrocih v vseh teh letih. Njenega prvega 
vnuka bodo zdaj oddali tujim ljudem in nikoli več ga ne bo 
videla. Položili so ga v plastično košarico in ga odpeljali v 
otroško sobo, kjer naj bi ga okopali in dali nekomu druge
mu.

Ko sta pol ure pozneje z Wardom zapuščala kliniko, je 
zagledala temnolaso žensko, ki ga je držala v naročju s 
solznim obrazom in ljubeznijo v očeh. Štirinajst let sta mo
rala čakati nanj in sprejela sta ga, kakršen je bil, ne da bi 
vedela, kdo je njegov oče ali koliko so ga morda prizadela 
mamila. Sprejela sta ga z brezpogojno ljubeznijo. Faye se je 
tesneje oprijela Wardove roke in globoko vdihnila nočni 
zrak. Zdravnik jima je rekal, da bo Anne spala vsaj še nekaj 
ur. Na srečo so ji zdaj lahko dali vsa možna pomirjevala. Te 
noči se je Faye razjokala v Wardovem naročju. .

Knjiga je izšla pri Založništvu tržaškega tiska 
in je na razpolago v Tržaški knjigarni
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Ob ponedeljkovem obisku predsednika vlade

Tudi krajevne teme 
na pogovorih Gorie 
z zastopniki Dežele

Predsednik ministrskega sveta 
Giovanni Goria bo izkoristil svoj 
ponedeljkov obisk v Trstu ob pri
liki 25-letnice odobritve posebne
ga statuta dežele Furlanije-Julij
ske krajine tudi za pogovore o 
najbolj perečih problemih našega 
območja. To bo storil na srečanju 
s predsednikom deželnega odbora 
Adrianom Biasuttijem, ki se sicer 
prav sedaj mudi v Rimu, kjer so
deluje na srečanjih s predsedni
kom jugoslovanske vlade Mikuli- 
čem ob njegovem uradnem obi
sku v Italiji.

Kot izrecno poudarja poročilo 
deželnega tiskovnega urada, bos
ta Biasutti in Goria prav gotovo 
govorila o zakonu o obmejnih 
področjih, o reformi normativa 
glede finančnih prispevkov drža
ve deželam in o mednarodni vlo
gi Furlanije-Julijske krajine, go
vor pa bo tudi o manjšinski pro
blematiki, ki je prav tako pred
met rimskih pogovorov med 
predstavniki italijanske in jugos
lovanske vlade. Kar se tiče slo
venske narodnostne skupnosti v 
Italiji, je Slovenska kulturno-gos- 
podarska zveza v prejšnjih dneh 
opozorila oba šefa vlad na aktu
alno vprašanje rabe slovenskega 
jezika po znanem sklepu Račun
skega dvora v škodo Glasbene 
matice in na nevzdržno stanje 
Slovenskega stalnega gledališča, 
ki ne razpolaga z zadostnimi fi

nančnimi sredstvi za izpeljavo se
danje sezone do konca, pri čemer 
mora seveda tudi deželna uprava 
povedati svoje stališče, prav tako 
pa je verjetno, da bosta Goria in 
Biasutti pregledala tudi hude 
probleme italijanske skupnosti v 
Jugoslaviji, ki so prav v zadnjem 
času izbruhnili na dan z nepriča
kovano ostrino.

Pogovoru med Gorio in Biasut
tijem bo sledila slavnostna seja 
deželnega sveta ob navzočnosti 
najvišjih predstavnikov dežele, ki 
se bo začela ob 11.30. Najprej 
bosta spregovorila predsednik 
deželnega sveta Solimbergo in 
predsednik deželnega odbora Bi
asutti, nato pa bo imel besedo 
sam Goria. V že omenjenem po
ročilu tiskovnega urada Dežele je 
med drugim rečeno, da pomeni 
Gorieva prisotnost na svečanosti 
ob 25. obletnici naše dežele nov 
dokaz pozornosti osrednje vlade 
do te periferne stvarnosti, kot 
tudi "priznanje vloge deželne av
tonomije pri družbenem in gospo
darskem razvoju tega področja 
ter pri utrjevanju miru in sodelo
vanja v Evropi." Poročilo tudi 
omenja, da bo predsednik vlade v 
svojem posegu postavil poudarek 
na aktualno vprašanje institucio
nalnih reform, v tem okviru pa bo 
orisal tudi vlogo in perspektive 
deželnih avtonomij.

Okrogla miza o mestu po »ženski meri«

Današnji Trst ne odgovarja 
specifičnim potrebam žensk

Z leve proti desni: G. Del Giudice, C. Assanti, P. Romito, E. Pacor, M. Sbisà,
N. Košuta

»Ko bi otroke vprašali, v kakšnem 
mestu bi hoteli živeti, bi takoj znali 
odgovoriti. Svet odraslih, in seveda 
tudi ženske, pa ne zna več sanjariti.« 
Tako je začela razpredati svoje misli 
na okrogli mizi o »mestu po ženski 
meri« Nives Košuta, ki je nekako za
stopala slovensko ter mladinsko kom
ponento Tržačank.

Naslov srečanja, ki ga je priredila 
tržaška federacija KPI, je povsem up
ravičeno tvorilo vprašanje: Kakšno 
mesto za ženske? Na zastavljeno di
lemo je v sredo popoldne najprej sku
šalo odgovarjati sedem žensk, ki pa 
so (kot je bilo pričakovati) predvsem 
povedale, v kakšnem mestu (in to je

tudi današnji Trst) ženske ne morejo 
oziroma težko in slabo živijo.

O »projektu ženska« je na okrogli 
mizi v hotelu Savoia Excelsior najprej 
spregovorila Ester Pacor, ki je pri de
želnem vodstvu KPI odgovorna za 
ženska vprašanja. Med ženskami je 
zelo občutena želja po izmenjavi 
mnenj, po soočenju različnih izkušenj, 
po oblikovanju skupnih zamisli — 
med najambicioznejše načrte seveda 
sodi prilagoditev Trsta zahtevam ter 
željam žensk. Izoblikovanje nove 
podobe mesta, v prvi vrsti ustvarjanje 
bivanjskega prostora »po ženski 
meri«, pa je izredno zahtevna naloga, 
ki se je morajo lotiti vse ženske. Zato

Koncert skladb 
treh Tržačanov

V cerkvi Madonna del Mare bo jutri 
ob 20.30 še zadnji koncert, ki se uok
virja v raziskavo o glasebni preteklos
ti Trsta. Pobudo za raziskavo je dala 
pokrajinska uprava in je trajala tri 
leta. Koncerte, ki so se od takrat zvr
stili, pa sta omogočila zbor Cappella 
Civica in deželni sedež RAI. Na njih 
so se ljubitelji glasbe lahko seznanili z 
glasbenimi deli manj znanih tržaških 
skladateljev oziroma z neobjavljenimi 
in izvirnimi deli tistih domačih glas
benikov, ki so se sicer uveljavili. Na 
jutrišnjem koncertu bo mogoče poslu
šati izvirno glasbo treh Tržačanov, ki 
v svetu glasbe izstopajo. To so Ubald 
Vrabec, A. Smareglia in G. Zuccoli.

Ubald Vrabec, violinist, pianist in 
skladatelj, je ena najvidnejših tržaških 
glasbeih osebnosti. Širša javnost ga 
pozna v glavnem kot izrednega pevo
vodjo zlasti iz časov, ko je ustanovil in 
vodil pevski zbor Jacobus Gallus. Leta 
1976 je dobil tretjo nagrado na medna
rodnem natečaju Premio Trieste. Na jut
rišnjem koncertu bo Simfonični orkester 
iz Bekescsaba, ki ga vodi Marco Sofiano- 
pulo, izvajal Vrabčeve Tri meditacije.

Na zadnji seji občinskega sveta

Repentabrski občinski odbor 
predstavil osnutek proračuna

V sredo se je v sejni dvorani županstva na Colu sestal repentabrski občinski svet, 
na katerem je občinski odbor predstavil osnutek proračuna za leto 1988 in triletni 
program javnih posegov. Proračunski dokument, o katerem bo tekla razprava v drugi 
polovici februarja, predvideva vključno s krožnimi postavkami skoraj 2 milijardi lir 
izdatkov za tekoče poslovanje in razne naložbe. Triletni program pa predvideva 
ureditev obrtniške cone v vrednosti 300 milijonov lir in ureditev občinskih cest s 
predvidenim stroškom 65 milijonov lir.

Uvodno poročilo župana Pavla Colje je bilo bogato z informacijami o poteku 
javnih del. Tehnični urad je pripravil načrt za delno preureditev spodnjih prostorov 
Doma Albina Bubniča v Repnu, kjer bodo namestili občinsko ambulanto. Stroške 
bodo krili s prispevkom 20 milijonov lir Kraške gorske skupnosti, ki je namenila tudi 
10 milijonov lir za utrditev obzidja na Tabru, dela pa bodo kmalu stekla v lastni režiji. 
Preureditev poslopja bivše osnovne šole na Colu je praktično dokončana, tako da 
bodo že spomladi predali namenu to družbeno pomembno socialno središče. Nadalju
jejo se tudi dela v parku pri telovadnici, za asfaltiranje cest pa bodo v skrajnem 
primeru najeli posojilo. Sklad za Trst je v dveh letih namenil prispevek 300 milijonov 
lir za uresničitev obrtniške cone. Da bi ekološko čimbolj zaščitila okolje, bo repenta- 
brska občina namestila nabiralnike za steklo, sprožila bo akcijo za nabiranje papirja v 
dobrodelne namene in bo postavila vrsto novih smerokazov, med katerimi tudi tablo s 
slovenskim napisom, ki opozarja na cesto terana. Z delom je začela tudi posebna 
komisija, ki mora pripraviti varianto regulacijskega načrta.

Po izmenjavi mnenj v zvezi z uporabljanjem novega dela pokopališča je občinski 
svet odobril pet prošenj, da bi deželna uprava dodelila Občini prispevek za nakup 
opreme za telovadnico, za popravilo šolskega poslopja, za gradnjo teniškega igrišča, 
za asfaltiranje cest in vzdrževanje otroškega vrtca. (B. S.)

Drevi srečanje 
s pisateljem 

Fulviom Tomizzo
Drevi se bodo zaključila kultur

na srečanja »Istovetenje teritori
ja«, ki jih prireja Združenje Fran
co Basaglia in ki potekajo v Cen
tru za mentalno higieno v Ul. 
Gambini. Gost današnjega sreča
nja, ki se bo začelo ob 18. uri, bo 
tržaški pisatelj Fulvio Tomizza, ki 
bo bral odlomke iz svojih del. 
Spored nosi naslov Istrska diaspo
ra, govor pa bo o domotožju, spo
minih in o želji po vrnitvi v do
mači kraj ter o oblikah in mož
nostih vživetja ter vključitve v 
novo okolje. Cilj, ki so si ga prire
ditelji zastavili, ni lahko doseg
ljiv, saj bodo skušali poiskati vz
roke, ki ustvarjajo razlike v vsak
danjem življenjskem utripu. Prav 
zato bo sodelovanje občinstva to
liko bolj dobrodošlo. Za boljše po
znavanje te problematike so pri
reditelji že pred časom razdelili 
šolarjem, dijakom in univerzitet
nim študentom ustrezno gradivo.

je tržaška KPI na to uvodno srečanje 
za razmislek in naknadno načrtova
nje »ženskega mesta« povabila širok 
krog Tržačank.

Čeprav udeleženke okrogle mize 
niso imele strogo začrtanega resorja, 
je vsaka obravnavala zastavljeno 
temo iz natančno opredeljenega zor
nega kota. Univerzitetna profesorica 
Cecilia Assanti, ki je strokovnjakinja 
za delovno pravo, je govorila o odno
su ženska—delo. Precej poglobljeno 
je obravnavala trenutno stanje ženske 
zaposlenosti v Trstu in nakazovala 
najverjetnejše možnosti za zaposlitev.

Današnji Trst ne nudi veliko zani
mivih spodbud, sploh ni radoživo 
mesto, je ugotavljala Nives Košuta. 
Čeprav bi moral življenjske sokove 
črpati iz bogate kulturne dediščine, ki 
sloni na njegovi večjezični in narod
nostno mešani zasnovi, še dandanes 
ne zna izkoriščati svojih značilnosti, 
nasprotno, celo zavrača vsako »dru
gačnost«.

Vsaka specifičnost pa nujno potre
buje poseben prostor in možnost izra
žanje. Zato je psihiatrinja Giovanna 
Del Giudice odločno zagovarjala nujo 
po ustvarjanju priložnosti in oblik 
stalnega srečevanja žensk. V svoji 
dolgoletni zdravniški praksi je na
mreč prišla do spoznanja, da so žen
ske psihične muke vezane na žensko 
specifično bit.

Znanstvenica Margherita Hack pa 
je opozarjala na premajhno borbenost 
žensk. V dobi elektronike se ženske 
še vedno pretežno odločajo za takoi- 
menovane ženske poklice in se nika
kor ne »vržejo« dovolj odločno v zna
nost oziroma v doslej atipične profe- 
sionalno-obrtniške smeri.

»Tržačani so prepričani, da je njiho
vo mesto posebno v vseh ozirih, isto
časno pa zanikajo bistvene značilnos
ti Trsta, med temi večjezičnost,« je o 
svojih someščanih kritično pripomni
la psihologinja Patrizia Romito. Tako 
so prepričani, da je upadanje rojstev 
predvsem ali izključno tržaški pro
blem, medtem ko gre za splošen po
jav.

Med tržaške značilnosti naj bi sodi
le tudi osveščene in borbene ženske, 
tako so vsaj prepričevali sedanjo uni
verzitetno raziskovalko Marino Sbisà. 
Današnji položaj žensk v Trstu pa to 
»resnico«, v katero je mala Marina 
verjela, precej spodbija. V mestu je 
žensko prisotnost le slutiti, istočasno 
pa še ni ženskega centra, v katerem 
bi se lahko srečevale Tržačanke raz
ličnih pogledov in izkušenj.

Ustanovitev ženskega centra so de
jansko zagovarjale vse udeleženke 
okrogle mize, kot so se tudi domenile, 
da bodo komaj nastavljeno razpravo 
v kratkem nadaljevale in se dogovori
le tudi za konkretne pobude. Mimog
rede, čeprav naj bi okrogla miza ne 
sodila v predvolilno kampanjo>, bodo 
spomladi upravne volitve. Čeprav 
mnenja o morebitnem skupnem na
stopu žensk niso bila enotna, so bile 
vse udeleženke soglasne, da ženske 
morajo podpreti ženske kandidate.

Breda Pahor

Še danes in jutri

Farsa Daria Foja 
v Kulturnem domu

V tržaškem Kulturnem domu bo še danes in jutri gostovala gledališka 
skupina Gioacchino Belli iz Rima s farso Daria Foja »Chi ruba un piede è 
fortunato in amore« (Kdor ukrade nogo, je srečen v ljubezni). Delo je režiral 
Antonio Salines, ki je dejanski vodja skupine in nosilni igralec. Na sliki 
prizor iz Fojeve farse: (z leve) Antonio Salines, Giulio Pizzirani in Francesca 
Bianco.

Sindikati 
kovinarjev 

o Iretu
Sindikati kovinarjev CGIL, 

CISL in UIL so izdali tiskovno 
sporočilo, v katerem pravijo, da 
je po dvanajstih mesecih krize 
in dopolnilne blagajne problem 
tovarne Iret prešel v odločilno 
fazo. Pretekli teden je bilo na
mreč na deželnem odborništvu 
za industrijo srečanje med las
tništvom podjetja in sindikati, 
Dežela pa se je obvezala, da bo 
našla rešitev pod nekaterimi mi
nimalnimi pogoji, od katerih je 
bistvena uresničljivost progra
ma, ki ga je predstavilo vodstvo 
tovarne.

»Vodstvo Ireta napoveduje, da 
bo civilni program proizvodnje 
stekel v kratkem času, tudi brez 
partnerjev, ki jih sedaj vztrajno 
išče,« nadaljujejo sindikati. S 
tem pa si nalaga odgovornost, 
da se ne odpove možnemu de
želnemu finansiranju. Zato sin
dikati kritizirajo domnevni na
men podjetja, da bi prešlo na ci
vilno proizvodnjo tudi brez par
tnerja, kapitalov in tehnologije, 
ker bi to pomenilo le priložnost 
za odpustitev odvečnega osebja.

Glede na zakonske ugodnosti, 
s katerimi tačas razpolaga Trst, 
sindikati pozivajo prebivalstvo 
in politične sile, naj se z vsemi 
silami zavzamejo za proizvodno 
rešitev problema Ireta in s tem 
za ohranitev vseh dosedanjih 
260 delovnih mest. Zaposlene pa 
pozivajo na današnjo skupščino, 
na kateri se bodo pripravili za 
prihodnje srečanje z Deželo in 
lastništvom.

Po izvolitvi novega odbora

Vnema in sveža volja 
za delo KD Jože Rapotec

Po občnem zboru, ki je bil malo 
pred koncem lanskega leta, se je v 
kulturnem društvu Jože Rapotec iz 
Prebenega nekaj premaknilo. Obnov
ljen je bil društveni odbor, ki ga sedaj 
sestavljajo Boris Bandi, Darjo Kraljič, 
Gabrijela Abram, Evgen Bandi, Mirko 
Bandi, Dorjan Zerjul, Sergij Bandi, 
Stojan Kocjančič in Damjan Locatelli. 
Po zadnjem občnem zboru pa ima 
društvo tudi novega predsednika, Bo
risa Bandija. Kot mnoga zamejska 
društva se mora tudi KD Jože Rapotec 
spoprijemati s problemi, ki nastajajo v 
zvezi z delovanjem. Poleg vsega pa ne 
more računati niti na veliko vaško za
ledje, iz katerega bi društvo lahko čr
palo nove moči. Ker je Prebeneg so- 
razmeroma majhna vas, ima vaško 
društvo tudi dolžnosti, ki jih ponekod 
nosi srenjska skupnost.

Novi odbor KD Jože Rapotec si je 
že krepko zavihal rokave. V teku pol
drugega meseca je bilo v društvenih 
prostorih že gostovanje dramske sku
pine Jaka Štoka s Proseka in Kontove- 
la ter večer za člane, na katerem je 
bilo poleg družabnosti tudi predvaja
nje diapozitivov, ki sta jih domačina 
Sergij in David Bandi posnela ob raz
nih vaških in društvenih prireditvah. 
Pred kratkim, točneje 15. januarja, je 
društvo priredilo srečanje s športnim 
plezalcem Srečom Rehbergerjem, ki je 
predvajal in komentiral diapozitive s 
svojih plezalskih podvigov po bližnjih 
primorskih vrhovih, pa tudi v Nemčiji, 
Avstraliji in ZDA. V nedeljo, 31. t. m., 
bo v Prebenegu gostovala seniorska 
dramska skupina KD Tabor z Opčin,

ki bo prikazala dramsko delo Draga 
Gorupa Beseda in opereta.

Poleg tega bo prebeneško društvo v 
kratkem poskrbelo za prireditev ob 
dnevu slovenske kulture. S polno paro 
napredujejo tudi dela za bližnji pust. 
Pri teh pripravah sodeluje predvsem 
vaška mladina, ki se bo s pustnim vo
zom, prav tako kot lansko leto, pred
stavila na openskem in dolinskem 
pustnem sprevodu. Ne smemo pozabi
ti na tradicionalni turnir briškole, ki 
ga KD Jože Rapotec vsako leto prireja 
za strastne kvartopirce in ljubitelje te 
igre sploh.

Prebeneško društvo si je torej z 
novo delovno sezono začrtalo pred
vsem tako delovanje, ki zaobjema gos
tovanja dramskih in pevskih skupin 
ter posameznikov, prirejanje razstav 
in raznih kulturnih večerov. Vse to pa 
z veliko vnemo in svežo dobro voljo.

(dam)

Avdicija RAI 
za najmlajše

Na deželnem sedežu RAI bo v 
ponedeljek, 1. februarja, avdici
ja za otroke, ki bi se radi udele
žili televizijske oddaje »Piccoli 
fans«. Oddaja je na sporedu vsa
ko nedeljo ob 12.30 na drugi te
levizijski mreži in jo vodi San
dra Milo. Avdicije se lahko ude
ležijo malčki, stari od 3 do 6 let, 
ki znajo kako pesmico.
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SSG: ključni 

problem 
pomanjkanje 

sredstev
Igralci, tehnično in drugo osebje 

Slovenskega stalnega gledališča so 
dva dni stavkali proti ' sklepu up
ravnega sveta o podpisu delovne 
pogodbe samo za toliko delovnih 
dni, za kolikor jih ustanova ima na 
razpolago sredstev. Takšen sklep v 
zgodovini SSG ni osamljen, saj je 
kruto pomanjkanje sredstev že za
htevalo samo delno podpisovanje 
pogodb. Tudi stavke so že bile, ven
dar vedno v podporo skupnim pri
zadevanjem, da bi našli izhod iz 
kritičnega položaja. Prvič pa je 
stavka proti sklepu upravnega sve
ta, brez nakazanih resnih perspek
tiv za reševanje kriznega stanja.

Bistvo problema je namreč iz
ključno v tem, da ni dovolj sredstev 
za redni zaključek sezone in s tem 
niti za podpis pogodbe za normal
nih 272 dni. Stanje se postopoma, 
toda stalno slabša.

Stavka in polemike med uprav
nim svetom in igralci ter ostalim 
redno zaposlenim osebjem so torej 
negativen pojav, ne glede na to, 
kako ga razumemo. Predvsem pri
haja v javnosti do nepravilnega vti
sa, kot da bi šlo za dva antagonista. 
V resnici pa vsi požrtvovalno dela
jo in se žrtvujejo v korist ustanove 
in s tem za dvig slovenske kulturne 
ravni v zamejstvu in s tem bogatijo 
kulturno zakladnico vsega sloven
skega naroda.

V primeru te stavke pa se napori, 
umske, pa celo fizične zmogljivosti 
protagonistov po nepotrebnem izčr
pavajo v medsebojnih razpravah, ki 
ne morejo rešiti bistvenega proble
ma. Morda je za zaposlene to delno 
razumljivo, saj gre za njihovo delo 
in življenje, celo delno opravičljivo 
je, vendar pa ni umestno, predvsem 
pa ni modro.

Prav nasprotno, treba je osredoto
čiti sile za hitro reševanje trenut
nih, predvsem pa za globalno in ce
lovito rešitev problema.

Lani je v tem času bil položaj 
podoben, morda še slabši. Pogodbe 
so sicer bile podpisane za celotno 
obdobje delovanja ustanove, in to
rej za 272 delovnih dni. Manjkalo 
pa je skoro pol milijarde sredstev 
za zaključek sezone. S skupnimi 
napori zaposlenih, upravnega sve
ta, ob podpori celotne slovenske 
javnosti in italijanske demokratične 
javnosti je bilo mogoče najti neka
tere začasne rešitve. Tako je Obči
na Trst, ki ji je tudi lani predsedo
val župan Liste za Trst Staffieri, 
odobrila jamščino v višini 700 mili
jonov lir, predsednik Sklada za Trst 
in podpredsednik deželne vlade 
Carbone je predčasno nakazal pri
spevek v višini 260 milijonov lir, s 
čimer se je lahko normalno zaklju
čila lanska sezona in tudi normalno 
pričela letošnja.

Vendar pa gre predvsem za jam
ščino in torej za nov dolg. SSG pa 
ima že preveč dolgov, ki na ta ali 
na oni način ponovno naraščajo in 
ponovno ogrožajo bodočnost usta
nove. Zato je nujna dokončna reši
tev, ki je edino v izkoriščanju sred
stev, predvidenih že v senatu ob
novljenem finančnem zakonu, za 
kar pa je potreben poseben zakon
ski instrument. Lani je v tem času 
senatorka Jelka Gerbec vložila v 
senatu ustrezen zakonski osnutek, 
opremljen s podpisi vidnih parla
mentarcev treh največjih strank in 
razprava v komisijah je stekla iz
redno hitro. Vse skupaj pa je one
mogočila razpustitev parlamenta.

Upravni svet Slovenskega stalne
ga gledališča sestavljajo požrtvo
valni slovenski predstavniki, ki za
stopajo celotno slovensko narod
nostno skupnost v Italiji, saj so v 
njem zastopane vse slovenske kom
ponente. Prav v tem pa je tudi po
rok za učinkovitost, ki ni nekaj bi
rokratsko omejenega, temveč teme
lji na solidarnosti in demokratični 
zrelosti naše skupnosti. V logični 
povezavi tega političnega upravne
ga organa z zaposlenimi, umetniš
ko tako visoko kvalitetnimi ustvar
jalci, s kakršnimi razpolaga naše 
gledališče, je pravi vzvod za reše
vanje problemov, ki edini lahko pri
vede h konkretnim rešitvam.

Prav zato pa so enotnost, skupni 
širši napor celotne slovenske na
rodnostne skupnosti in podpora ita
lijanskih demokratičnih sil tudi v 
tem primeru ključ za uspešno reše
vanje trenutno izredno težavnega 
Problema. Vsi si namreč želimo 
kvalitetno, profesionalno slovensko 
gledališče, osvobojeno dnevnih te
žav in stalne trde borbe za preži
vetje.

B. S.

S srečanja s KPI in SSk

Predloga za reševanje 
hude krize gledališča

Predsednik Slovenskega stalnega gledališča Jože Pir
jevec se je včeraj dopoldne sestal z deželnim tajnikom 
KPI Viezzijem, ki sta ga spremljala deželni svetovalec 
Iskra in član upravnega sveta Švab. Ugotovili so, da je 
finančno stanje zaskrbljujoče in predlagali, naj bi se 
vodstvo našega gledališča sestalo s komisijo za kulturo 
dež'—ega sveta Furlanije-Julijske krajine.

Včeraj popoldne pa se je predsednik Pirjevec srečal z 
deželnim tajnikom Slovenske skupnosti Jevnikarjem in s 
podpredsednikom Slovenskega stalnega gledališča Ru
dolfom. Slovenska skupnost meni, da je rešitev finančnih 
težav nujna in neodložljiva. S kritjem, ki ga zagotavlja 
finančni zakon, naj bi po predlogu Slovenske skupnosti 
pri vladnem komisariatu ustanovili poseben slovenski 
sklad, iz katerega bi zagotovili tudi potrebna sredstva za 
Slovensko stalno gledališče v Trstu.

Brzojavka predsedniku Gorii

ANPI v korist slovenske 
manjšine v Italiji 

in italijanske v SFRJ
Zveza partizanov Italije - ANPI za tržaško, goriško 

in videmsko pokrajino je ob priliki obiska predsednika 
jugoslovanske vlade Branka Mikuliča v Rimu poslala 
ministrskemu predsedniku Gorii brzojavko s pozivom, 
naj italijanska vlada po štiridesetih letih končno reši 
vprašanje zakonske zaščite slovenske manjšine v Italiji 
ter naj prispeva k reševanju problemov, ki zadevajo 
italijansko manjšino v Jugoslaviji.

Brzojavko so podpisali pokrajinski predsedniki 
VZPI-ANPI Calabria, Bacicchi in Vincenti.

Danes nova tajna seja občinskega sveta o odstavitvi župana

Uvedba »direktorija« na Občini 
samo utišala polemike v večini
Tržaški občinski svet se bo danes zvečer spet 

sestal na tajni seji, da bi že drugič glasoval o 
zahtevi opozicije po odstavitvi župana Staffierija. 
Izid glasovanja pa tokrat ni v dvomu, ko pa so 
večinske stranke v sredo našle dogovor za up
ravljanje Občine do junijskih volitev. To pa po
meni, da bodo tokrat vse stranke koalicije glaso
vale proti odstavitvi, medtem ko so se na prvi 
tajni seji, ki je bila že 21. decembra lanskega 
leta, postavili odločno na županovo stran samo 
socialisti in listarji.

Kot je znano, je že prvo glasovanje sprožilo 
veliko polemik in med drugim tudi poseg Pokra
jinskega nadzornega odbora, ki je bil mnenja, da 
zahteva po odstavitvi ni bila zavrnjena - kot je 
nasprotno razglasil sam Staffieri - ker ni prejela 
zadostnega števila glasov. Tokrat se to vprašanje 
očitno ne bo postavilo, pač pa bi se utegnili po
noviti nekateri drugi delikatni problemi, ki so se 
pojavili že na prvi seji in s katerimi se med dru
gim ukvarja tudi sodna oblast na prijavo pred
stavnika Tržaškega gibanja v občinskem svetu 
Parovela. Predvsem bo treba videti, ali bo tudi 
drevišnji seji predsedoval župan: po mnenju opo
zicije bi tako zadržanje bilo sila nekorektno, ker 
da nihče ne more biti "sodnik samemu sebi". 
Drugo odprto vprašanje pa je, ali bo tudi po da
našnjem glasovanju potrebna še ena tajna seja, 
saj zakon izrecno govori o treh glasovanjih.

Kakorkoli že, vsaj s političnega vidika se pro
blem župana do volitev ne postavlja. Staffieri, ki 
so mu zavezniki v občinskem odboru očitali sa
movoljo, bo moral sedaj deliti svojo oblast z "di- 
rektorijem", v katerem bodo predstavniki vseh 
koalicijskih strank, kar pa verjetno še ne daje 
popolnih jamstev, da bo v zavezništvu zavladala

sloga. Že komentarji predstavnikov večine o sre
dinem sporazumom dajejo razumeti, da se je po
lemika sicer utišala, da pa problemi ostajajo. 
Sam pokrajinski tajnik Tripani je na primer ob 
zadovoljstvu zaradi sporazuma smatral za po
trebno ponoviti očitek, da je bila 'kolegialnost 
upravljanja okrnjena", pri tem pa tudi pripisal 
lastni stranki zaslugo zaradi izhoda iz mrtve točke.

V imenu socialistov pa je član tajništva Seg- 
hene poudaril odločilno vlogo PSI v celotni za
devi, demokristjane in listarje pa je mimogrede 
ošvrknil, ko jim je sicer priznal, da "so se strezni
li", pa čeprav "z zamudo".

Bolj polemični pa so komentarji liberalcev, ki 
so sicer že pred časom izstopili iz večine: "Ni 
težko predvideti - piše v izjavi pokrajinskega taj
ništva PLI - da bo nedelavnost tudi v prihodnje 
ostala glavna značilnost te mestne uprave".

Iz vrst KPI doslej še ni uradnih komentarjev o 
"direktoriju", pač pa je zelo oster komentar obja
vil predstavnik Tržaškega gibanja Parovel. Po 
njegovem je uvedba "direktorija" samo nadomes
tilo za odstavitev, ki pa je za župana toliko bolj 
nečastno, saj pomeni javno razglasitev nesposob
nosti. Vendar zakon v primeru očitne nesposob
nosti župana predvideva samo možnost odstavit
ve, ne pa "direktorija". Nova "domislica" večine 
je zato po Parovelovem mnenju v nasprotju z 
zakonom, ki točno določa pristojnosti in funkcije 
župana, občinskega odbora in občinskega sveta. 
Prav zaradi tega Parovel napoveduje možnost 
priziva na sodno oblast, ki naj "brani legitimnost 
mestnega predstavništva pred zlorabami politič
ne garniture, ki nima niti dostojanstva, niti juri- 
dične kulture".

Od včeraj v TK Galeriji

Izrazito simbolični broni 
akademskega kiparja Vukoviča

Po novoletnem premoru so v Galeriji TK sinoči odprli razstavo akademske
ga kiparja Moma Vukoviča, ki je po rodu iz Črne Gore, a že več let živi in 
ustvarja v Ljubljani. Razstavo je galerija priredila v sodelovanju z Ljubljansko 
banko, v imenu katere je na sinočnji otvoritvi pozdravil dr. Anton Slapernik, 
medtem ko je umetnika predstavil Marijan Slabe. Vukovič je v galerijo in na 
dvorišče postavil 25 malih bronov, ki izvirno in z velikim erotičnim občutkom 
upodabljajo sadeže in raznovrstno zelenjavo. Ti pa presegajo raven realistične
ga upodabljanja: z večrazsežnim presekom, kjer je vidna tako njihova notra
njost kot zunanjost, postane Vukovičevo kiparstvo izrazito simbolično. Ne gre 
torej za iskanje zakrite stvarnosti, kot je dejal Slabe, marveč za njeno spovedu
jočo se predstavitev, le da je ta prikazana v umetniško pretopljenem emblemu 
individualnega ustvarjanja.

Štirje Romi 
v ukradenem 
avtomobilu

V noči med ponedeljkom in torkom 
so nabrežinski karabinjerji na Trbiški 
cesti aretirali štiri Rome, ki so bili ko
maj ukradli avtomobil. Karabinjerji so 
bili ob 4. uri zjutraj na običajnem ob
hodu, ko so na Trbiški cesti pri Prose
ku zagledali stari fiat 500, v katerem 
so se peljale štiri osebe. Ko so ustavili 
avtomobil in pregledali njihove doku
mente, pa se je izkazalo, da se je čet- 
vorica nezakonito polastila avtomobi
la. Pozneje so namreč ugotovili, da je 
fiat 500 last Tržačanke Grazielle Hau
ser. Poleg tega pa je mladenič, ki je 
sedel za volanom, vozil brez vozniške
ga dovoljenja, medtem ko je drugi 
imel ponarejene dokumente. Rome so 
karabinjerji identificirali za 38-letnega 
Hizeta Haliloviča in 20-letnega Edina 
Haliloviča. Druga dva sta mladoletna, 
tako da ne moremo objaviti njunih 
imen. Vsi štirje prihajajo iz romskega 
taborišča pri Massi Carrari.

Karabinjerji so četvorico odpeljali v 
koronejski zapor, kjer bodo čakali na 
proces. Obtoženi so tatvine v breme
nilnih okoliščinah, odnosno vožnje 
brez vozniškega dovoljenja in ponare
janja dokumentov.

■ Nočne stanovanjske miši se kar
prepogosto spravijo na delo, običajno 
pa ne pridejo do velikega zaslužka, 
tako da poberejo vse, kar jim pride 
pod roke. Tako so storile tudi v sredo 
ponoči, ko so vlomile v stanovanje 23- 
letnega Fulvia Zarovaza v Ul. S. Ser
volo 13f Iz stanovanja, ki ga mladenič 
pravkar prenavlja, so odnesle delovno 
orodje in šestnajst zabojev ploščic.

Po dolgem premoru za pusta 
spet veliki novinarski ples
Po 18 letih bo Časnikarski krožek obnovil tradicionalni novinarski ples na 

predvečer pustnega torka. Zadnji je bil namreč leta 1970 v Pasaži Tergesteo, 
nakar se je Krožek iz raznih razlogov — pomanjkanje primernega prostora, 
preveliki stroški in nenazadnje zaradi premajhnega navdušenja članov — odre
kel prirejanju te prireditve. »Končno pa smo se le znebili občutka, da grešimo 
ali da nismo napredni, če se hočemo zabavati. V sedemdesetih letih (ko je 
italijanska družba preživaljala hude in globoke krize) nas je pekla vest, če smo 
le pomislili na kako bogatejšo zabavo,« je duhovito dejal tajnik krožka Pierluigi 
Sabatti na včerajšnji tiskovni konferenci, kjer je skupaj s podpredsednico krož
ka Fulvio Costantinides predstavil letošnji novinarski ples.

Ples bodo priredili v razstavni dvorani Fiatove podružnice na Marsovem 
polju 18. K uspehu prireditve pa bo gotovo pripomogel orkester "Witz Orches
tra", ki bo goste zabaval s svojimi duhovitimi glasbenimi točkami, medtem ko 
bo za plesno glasbo skrbel orkester "Forza 4". Vstopnice (po 80.000 lir za novi
narje in 120.000 lir za ostale) je mogoče dobiti od 1. februarja v uradu SPE v Ul. 
Einaudi 3/b.

Avtobusna postaja lahko 
postane velik avditorij

Avtobusna postaja na Trgu Libertà bo v kratkem odslužila svojemu namenu. 
Nove prostore ji je Občina odmerila v nekdanjem silosu zraven železniške posta
je, tjakaj se bodo namreč stekale tudi vse medkrajevne avtobusne proge. Po vsej 
vejetnosti bodo sedanje poslopje, ki ga je leta 1935 projektiral znani tržaški 
arhitekt Nordio, porušili.

Občinski svetovalci KPI so temu drastičnemu ukrepu našli ugodnejšo reši
tev. Avtobusno postajo, ki razpolaga z zasilnimi izhodi, sanitarijami, barom in 
blagajniškimi okenci, bi bilo mogoče z ustreznimi in predvsem ne predragimi 
posegi preurediti v avditorij. Prostor bi bil primeren predvsem za take priredit
ve, ki privabijo veliko število ljudi. Tudi z akustiko ne bi bilo večjih problemov, 
saj bi jo bilo mogoče zagotoviti s primernimi materiali. V Trstu je čutiti pomanj
kanje takih prireditvenih prostorov, saj na primer gledališči Rossetti in Verdi 
lahko sprejmeta le določeno število ljudi. Predlog so svetovalci KPI predstavili 
občinski upravi.

Križ izgubil 
tri vaščane

Kriško vaško skupnost sta v teh 
dneh močno pretresli smrti dveh 
mladih domačinov, ki sta bila oba ro
jena leta 1952. V prometni nesreči na 
obalni cesti je prejšnji četrtek izgubil 
življenje Ginio Bogateč (po domače 
Štokov), oče sedemletnega otroka, ki 
je bil med vaščani priljubljen in ce
njen kot človek odprtega in veselega 
značaja. Dolgo časa je bil aktiven v 
kriškem ŠD Mladina. Na zadnji poti 
ga je spremljala množica prijateljev 
in znancev, ob odprtem grobu pa sta 
se v imenu vaške skupnosti poslovila 
od njega predsednik ŠD Mladine 
Enio Bogateč in zastopnik sindikata 
CGIL Mario Turel, žalostinke pa mu 
je zapel moški zbor Vesna.

V petek pa se je v vasi razširila 
žalostna vest, da je po mučni bolezni 
mnogo prezgodaj umrla domačinka 
Nada Ronzani por. Ferfolja, ki se je 
po poroki preselila v Skedenj. Zapus
tila je 11-letnega sinčka. Pokopali so 
jo v družinsko grobnico na proseš- 
kem pokopališču, pogreba pa se je 
prav tako udeležilo veliko ljudi. Med 
cerkvenim obredom je pel proseški 
cerkveni zbor, na pokopališču pa 
zbor Vasilij Mirk s Proseka-Kontove- 
la. Pokojna sta bila zvesta bralca na
šega dnevnika.

Krajevno skupnost pa je v sredo 
pretresla še ena žalostna vest. V 37. 
letu starosti je za srčno kapjo nena
doma umrl Leonardo Di Felice, kara
binjer doma iz Južne Italije, ki se je 
poročil z domačinko in se vključil v 
kriško skupnost, kot priča dejstvo, da 
njegova otroka obiskujeta slovensko 
šolo.

Nenadoma nas je zapustil naš 
I dragi

Leonardo Di Felice

Pogreb bo danes, 29. t. m., ob 11.30 v 
Križu.

Žalostno vest sporočajo: žena An
namaria, hči Giusy in sin Edoardo, 
oče, bratje in drugo sorodstvo.

Križ, Trst, Rieti, 29. januarja 1988

t Sporočamo žalostno vest, da 
nas je zapustil naš dragi

Nini Kobau
Žalujoči: brata Edi in Mario ter 

sestri Pierina in Alda z družinami.

Cham (Švica), Križ, Nabrežina, 
Milje, 29. januarja 1988

Karabinjerji 
prijeli pet 
obsojencev

V okviru širše preventivno-repre- 
sivne akcije, kakršne periodično 
opravljajona vsem pokrajinskem 
ozemlju, so tržaški karabinjerji v teh 
dneh prijeli kar pet osebt ki so imele 
odprte račune s pravico. Slo je točne
je za izvedbo zapornih nalogov, saj 
so vsi aretiranci že bili obsojeni na 
različnih procesih v Trstu in drugod 
po Italiji.

V mrežo karabinjerjev sta se naj
prej ujela mlada Tržačana, ki sta bila 
obsojena zaradi posesti in razpečeva
nja mamil, in sicer 30-letni Mauro 
Volli iz Ul. Tor San Piero 6 in 34-let- 
ni Giorgio Marussi iz Ul. Giulia 13. V 
zaporu bosta morala odsedeti po 1 
leto in 5 mesecev vsak. Karabinjerji 
so nadalje prijeli 24-letnega Piergior- 
gia Currellija iz Parme, ki je bil pred 
nedavnim obsojen na zaporno kazen 
1 leta in 5 mesecev zaradi preprodaje 
ukradenega blaga; 22-letnega Giu
seppa Maffea iz kraja Candida v po
krajini Avellino, katerega čaka 6 me
secev zapora zaradi kraje v obreme
nilnih okoliščinah; 33-letnega Loren
za Ferrarija iz Portoguara, ki mora 
odsedeti lažjo zaporno kazen zaradi 
nudenja osebne pomoči pri kaznivem 
dejanju.

Med akcijo, ki jo je vodil poveljnik 
tržaških karabinjerjev podpolkovnik 
Toscano, so agenti prijavili tudi 3 
osebe zaradi lažjih kaznivih dejanj 
ter zabeležili še druge manjše prekr
ške. Akcija se je pričela v ponedeljek 
in se zaključila sinoči, kaže pa, da bo 
imela še druge posledice.



stran 6 □ tržaški dnevnik PRIMORSKI DNEVNIK 29. januarja 1988

Po nekaj letih .oddaje v najem

Dolinsko gostilno Pri studencu 
spet prevzeli domači lastniki

Stari gostinski obrat "Pri studencu" v Dolini se je vrnil v roke domačina, 
svojega lastnika. Gostišče so namreč pred nekaj leti iz družinskih razlogov 
prepustili tujim upravljalcem, sedaj pa ga je prevzel mladi gospodar Aldo, 
sin bivšega gostilničarja Lovrenca Strajna. Ob predaji niso pripravili nobe
nega praznovanja, kljub temu pa se je v ponedeljek zvečer zbralo v lepi 
dolinski gostilni veliko domačinov in gostov. Po rednih pevskih vajah so se 
jim pridružili še člani domačega pevskega zbora Valentin Vodnik, ki so ob 
kozarcu vina tudi zapeli. Prepričani smo, da bodo gostje tako odslej spet 
zadovoljni s postrežbo v tej tipični domači gostilni. Gostilničarju Aldu bodo 
pomagale žena Doriana, mati Olga, znana kot odlična kuharica, ter prijate
ljica Monica.

gledališča
ROSSETTI
Nocoj ob 20.30 bo na sporedu Shakes

pearov MACBETH. Nastopala bosta G. 
Lavia in M. Guerritore. Režija G. Lavia.
V abonmaju: odrezek št. 6. Predprodaja 
vstopnic pri osrednji blagajni v Pasaži 
Protti.

Od 2. do 14. februarja bo na sporedu 
De Filippova FILUMENA MARTURA- 
NO. Režija Egisto Marcucci. Igrata Vale
ria Moriconi in Massimo De Francovich.
V abonmaju: odrezek št. 7. Predprodaja 
vstopnic pri osrednji blagajni v Pasaži 
Protti.

VERDI
Operna sezona 1987/88.
Nocoj ob 20.00 ponovitev opere Char

lesa Gounoda FAUST, (red B/A). Režija 
Franco Cavarra, dirigent Spiros Argiris.
V nedeljo ob 16. uri tretja predstava (red 
D).

V soboto, 6. februarja, bo na sporedu v 
gledališču Verdi šesta opera na reperto
arju in sicer Straussova opera ARIANNA 
A NASSO. Dirigiral bo Spiros Argiris, 
režiral pa Giulio Chazalettes. Ponovitve 
bodo 9., 11., 14., 20., 23., 26. in 28. februar
ja ter 2. marca.

LA CONTRADA 
TEATRO CRISTALLO
Nocoj ob 20.30 bo na sporedu delo V. 

Sardouja TOSCA. Nastopajo Marina 
Malfatti, Arnoldo Foà in Roberto Trifiro. 
Ponovitve do 31. januarja.

Mladinski krožek Prosek-Kontovel
priredi avtobusni izlet na Zoncolan v ne
deljo, 31. t. m. Odhod s Proseka ob 7. uri. 
Za vpisovanje tel. na št. 251073.

razne prireditve
Slovenski kulturni klub vabi jutri, 30. 

t. m., ob 18.30 vse višješolce v svoje pro
store v Ul. Donizetti 3. Tomaž Simčič in 
Marjan Kravos bosta prikazala s pomočjo 
diapozitivov ŽIVLJENJE IN DELOVAN
JE SLOVENCEV V ARGENTINI ter po
vedala vtise, ki sta jih odnesla z obiska 
pri njih.

KD F. Prešeren priredi jutri, 30. t. m., 
ob 18. uri MLADINSKI PLES. Igrajo The 
Hard Knobs. Vabljeni!

TPK Sirena priredi jutri, 30. t. m., ob 
18. uri v novem pomorskem sedežu 
predavanje z naslovom MORSKO ŽIV
LJENJE V TRŽAŠKEM ZALIVU IN 
NJEGOVE PERSPEKTIVE, ki ga bo ob 
spremljavi diapozitivov podal mag. An
drej Avčin, raziskovalni sodelavec Mor
ske biološke postaje v Piranu (Inštitut za 
biologijo Ljubljanske univerze). Zaradi 
izredno zanimive in aktualne tematike 
vabi člane, prijatelje, predvsem pa šolsko 
mladino, da se polnoštevilno udeležijo 
predavanja.

MePZ M. Pertot iz Barkovelj vabi na 
CELOVEČERNI KONCERT v cerkvi sv. 
Jerneja v Barkovljah v nedeljo, 31. t. m., 
ob 18.30. Zbor vodi Aleksandra Pertot.

KD Kraški dom vabi v nedeljo, 31. t. 
m., ob 17. uri v občinsko telovadnico v 
Repnu na ogled veseloigre KDO JE NA 
VRSTI? Nastopa Amaterski oder J. Štoka 
s Proseka-Kontovela. Vabljeni!

KD J. Rapotec vabi v nedeljo, 31. janu
arja, ob 17.30 v društveno dvorano v Pre- 
beneg na ogled nastopa seniorske dram
ske skupine SKD Tabor z Opčin s pred
stavo BESEDA - OPERETA.

V Društvu slovenskih izobražencev v 
Trstu, Donizettijeva 3, bo v ponedeljek, 
1. februarja, ob 20.30 predaval zgodovi
nar dr. Janko Prunk na temo "ŠKOF AN
TON BONAVENTURA JEGLIČ IN 
NJEGOVA NACIONALNA POLITIKA 
OB 70-LETNICI MANJŠINSKE DEKLA
RACIJE".

koncerti
Società dei concerti - Tržaško kon
certno društvo
V ponedeljek, 1. februarja, ob 20.30 bo 

v gledališču Rossetti na sporedu koncert 
pianista M. Dalberta.

Nocoj ob 22.00 bo v Music clubu Tor 
Cucherna na sporedu koncert dua A. 
Miles - J. Thompson. Izvajala bosta pop, 
soul, blues in jazz skladbe.

včeraj - danes
Danes, PETEK, 29. januarja

KONSTANTIN
Sonce vzide ob 7.31 in zatone ob 17.05 

- Dolžina dneva 9.34 - Luna vzide ob 
12.38 in zatone ob 4.43.

Jutri, SOBOTA, 30. januarja
MARTINA

PLIMOVANJE DANES: ob 0.10 naj
nižje 6 cm, ob 6.00 najvišje 30 cm, ob
13.44 najnižje -46 cm, ob 21.00 najvišje 20 
cm.

VREME VČERAJ: temperatura zraka 
8,2 stopinje, zračni tlak 1009,16 mb usta
ljen, brezvetrje, vlaga 89-odstotna, nebo 
oblačno, morje skoraj mirno, temperatu
ra morja 11 stopinj.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Federico Masi, Matteo 

Cociancich, Leila Salvadori, Francesca 
Calligaris, Carlo Francesco Sturm, Giulia 
Tomasini.

UMRLI SO: 85-letna Maria Ogrizek 
vd. Vittadini, 77-letna Alice Ahel vd. Ro- 
dinis, 91-letna Lucia Meniš vd. Russig- 
nan, 87-letna Ida Bratos vd. Paver, 37-Le- 
onardo Di Felice, 76-letna Bruna Qua
rantotto vd. Cossutta, 82-letna Ida Spag
noletto por. Vallon, 71-letni Lorenzo Raz- 
zuoli, 83-letni Giovanni Malalan.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN
Od ponedeljka, 25., 

do sobote, 30. januarja 1988 
Dnevna služba - od 8.30 do 19.30

Trg S. Giovanni 5, Trg sv. Jakoba 1, 
Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revol- 
tella 41.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Trg S. Giovanni 5, Trg sv. Jakoba 1,. 

Ul. dei Soncini 179 (Skedenj), Ul. Revol- 
tella 41, Trg Garibaldi 5, Ul. dell'Orolo
gio 6.

BAZOVICA (tel. 226210), MILJE - Maz
zinijev drevored 1 (tel. 271124) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Trg Garibaldi 5, Ul. dell'Orologio 6
BAZOVICA (tel. 226210), MILJE - Maz

zinijev drevored 1 (tel. 271124) - samo po 
telefonu za najnujnejše primere.

ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

šolske vesti
Sindikat slovenske šole obvešča šol

sko osebje, da poteče rok za predložitev 
prošnje za premestitev in prehod staleža 
za višjo srednjo šolo 5. februarja ter za 
osebje ATA 15. februarja. Obrazci za pro
šnje so na razpolago na sedežu SSŠ, Ul. 
Carducci 8/II, z naslednjim urnikom: to
rek, četrtek in petek od 16. do 17. ure ter 
sreda od 11. do 12. ure.

Darujte v sklad

Mitje Čuka

SLOVENSKO 
,''ìw"T STALNO.. 

llilli > GLEDALIŠČE
Gostuje gledališče 

G. Belli-Rim
Dario Fo

CHI RUBA UN PIEDE 
È FORTUNATO IN AMORE

Režija Antonio Salines
v Kulturnem domu 

danes, 29. in jutri, 30. JANUARJA 
1988 ob 20.30

Predprodaja vstopnic vsak dan 
od 11. do 13. ure in od 17. do 20. 
ure.

TRŽAŠKA POKRAJINA
Odborništvo za kulturo

Vokalno-instrumentalni koncert 
skladb tržaških skladateljev:

A. Smareglia, U. Vrabec 
in G. Zuccoli

v sodelovanju 
z Združenjem Pro Musica

jutri, 30. 1., ob 20.30
v cerkvi Madonna del Mare 

Trg Rosmini
Mestni pevski zbor 

Simfonični orkester iz Bekescsabe 
dirigira: Marco Sofianopulo 

VSTOP PROST

» kino
ARISTON - 16.30, 22.00 Personal Servi

ces, VB, dram., r. T. Jones, i. J. Walters, 
A. McCowen.

NAZIONALE IV - 16.30, 22.00 Aria, 
glas., omnibus; r. Robert Altman, Bruce 
Beresford, Jean-Luc Godard in drugi.

EXCELSIOR II - 17.15, 22.00 Senza via 
di scampo, r. Roger Donaldson; i. Ke
vin Kostner, Gene Hackman, Sean Jo- 
ung.

EXCELSIOR I - 16.00, 22.00 Hamburger 
Hill, vojni, ZDA 1987, r. John Irvin; i. 
Steven Weber in Tim Quill.

NAZIONALE II - 16.00, 22.00 Balli proi
biti, kom., ZDA 1987, r. E. Ardelino; i. 
C. Connelly, Lisa Lee Lyon.

NAZIONALE I - 16.30, 22.00 Hellraiser, 
r. dive Barker, □.

FENICE - 17.00, 22.15 Balle spaziali 
(Space Balls), kom„ ZDA 1987, r. Mei 
Brooks; i. Mei Brooks, John Candy.

GRATTACIELO - 16.00, 22.15 Attrazio
ne fatale, r. Adrian Lyne; i. Michael 
Douglas, Glenn Close, □.

MIGNON - 16.30, 22.15 Da grande, kom., 
It. 1987; i. Renato Pozzetto, Giulia Bos
chi, Alessandro Haber.

EDEN - 15.30, 22.00 Una moglie molto 
infedele, porn.,

NAZIONALE III - 16.00, 22.00 Sesso di 
fuoco, porn., □ □.

VITTORIO VENETO - 16.00, 22.10 I vizi 
segreti degli italiani, porn.,

CAPITOL - 16.30, 22.00 Montecarlo 
Gran Casinò, kom., It. 1987; r. C. Van- 
zina; i. M. Boldi, Ch. De Sica, E. Greg
gio.

LUMIERE FICE - 16.30, 22.00 Gente di 
Dublino (The Dead), dram., ZDA 1987, 
100'; r. John Huston; i. Donald 
McCann, Anjelica Huston.

RADIO - 15.30, 21.30 Fantasex per curve 
sconvolgenti, porn.,

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

razna obvestila
ZSKD razpisuje LITERARNI NATE

ČAJ ob dnevu slovenske kulture z naslo
vom: "Prešeren je mislil in delal v na
sprotju z ustaljenimi normami. Je v letu 
1988 to mogoče? Kaj meniš o kulturi dru
gačnosti?" Na natečaj se lahko prijavijo 
dijaki slovenskih višjih srednjih šol iz 
Trsta in Gorice. Delo je treba oddati naj
kasneje jutri, 30. t. m., na sedežih Zveze 
v Trstu, Ul. sv. Frančiška 20, in v Gorici, 
Ul. della Croce 3.

Mladinska skupina na Opčinah prire
di ob tednu verskega tiska v župnih pro
storih za cerkvijo Knjižni sejem, ki bo 
jutri, 30. t. m., od 16. do 20. ure in v 
nedeljo, 31. t. m., od 9.30 do 12.30 in od
16.00 do 18.30.

Sekcija VZPI-ANPI iz Boljunca obveš
ča, da priredi DRUŽABNI VEČER v so
boto, 6. februarja 1988, v hotelu Maestoso 
v Lipici. Vabljeni so člani, borci, aktivis
ti, deportiranci, prijatelji in mladina. Za
bavali vas bodo Veseli godci. Vpisovanje 
pri posameznih vaških sekcijah najkas
neje do 2. februarja 1988.

SKD I. Gruden in ŠD Sokol-Nabreži-
na sklicujeta REDNI OBČNI ZBOR, ki 
bo v petek, 5. februarja, ob 19. uri v pr
vem sklicanju in ob 20. uri v drugem 
sklicanju v društvenih prostorih. Dnevni 
red: poročila, diskusija, volitve novih 
društvenih organov in razno.

Sv. Višarje - Župnik obvešča, da red
no deluje žičnica ob delavnikih od 9.30 
do 16.00 in ob nedeljah od 9.00 do 16.00. 
Ob nedeljah in praznikih je maša v sve
tišču ob 12. uri. Za smučarje je še kar 
dovolj snega.

ZVEZA
SLOVENSKIH

KULTURNIH
DRUŠTEV Zi<D razpisuje

LITERARNI NATEČAJ OB DNEVU SLOVENSKE KULTURE
z naslovom: Prešeren je mislil in delal v nasprotju z ustaljenimi norma
mi. Je v letu 1988 to mogoče? Kaj meniš o kulturi drugačnosti?

Na natečaj se lahko prijavijo dijaki slovenskih višjih srednjih šol iz 
Trsta in Gorice. Delo je treba oddati najkasneje jutri, 30. t. m., na sedežih 
Zveze v Trstu - Ul. sv. Frančiška 20 in v Gorici - Ul. della Croce 3.

razstave mali oglasi
V Tržaški galeriji. Ul. sv. Frančiška 

20, je odprta razstava akademskega ki
parja Moma Vukoviča.

V studiu Tommaseo, Ul. del Monte 
2/1, razstavljajo slikarji: Marinella Bisca
ro, Maurizio Donzelli in Silvestro Lodi. 
Razstava bo odprta po običajnem umiku 
do 14. februarja.

V galeriji Cartesius razstavlja slikar
ka Giuliana PAZIENZA.

V galeriji Malcanton (Ul. Malcanton 
14/A) je odprta razstava slikarke F. Ba- 
tich, slikarja Uga Carràja in slikarke 
Rosdear.

čestitke
Dragi PEPI! Danes tvoj 66. rojstni 

dan praznuješ, zato prejmi želje naše 
te, polne zdravja in sreče še in še. Žena 
Justina, hčerka Danica in sin Mitko z 
družino.

Ljubi NONO! Želimo ti še obilo sreč
nih dni. Tvoje Franka, Kristina s Pieri- 
nom, Katja z Jožkom, še posebno pa 
male Elisa, Sonja in Erika.

Dragi SABINI ŠIRCI ob današnjem 
lepem jubileju, 50. rojstnem dnevu, že
lijo vse najboljše prijateljice Marija, 
Olga in Zora.

OSMICO je odprl v Nabrežini na št. 8 
Ivan Ušaj. Toči belo in črno vino.

PRI PIŠČANCIH je odprl osmico Anton 
Bole.

KD VESNA in ŠD MLADINA - upravite
lja Doma A. Sirk v Križu, nujno iščeta 
zanesljivo osebo za upravljanje druš
tvenih prostorov-bara. Zainteresirani 
naj pismeno prošnjo pustijo pri hišni
ku Doma.

PRODAM fiat 131, supermirafiori 1.300, 
letnik 1979, v zelo dobrem stanju, cena 
zanimiva. Tel. 232223 v popoldanskih 
urah,

PRODAM avto fiat primula, v dobrem 
stanju, po ugodni ceni. Telefonirati v 
večernih urah na št. 280675 ali 221441.

PRODAM smuči elan RC 04, 195 cm, z 
vezmi salomon, s palicami, čevlje št. 43 
za din 200.000; smuči elan SL competi- 
tion, 195 cm, z vezmi marker, s palica
mi, čevlje št. 40 za din 100.000. Tel. 
Postojna št. 21612.

GOSTILNA NA KRASU išče sposobne
ga in resnega upravitelja. Tel. 200818.

IZKUŠENO prodajalko išče za takojšnjo 
zaposlitev trgovina z oblačili. Pismene 
ponudbe na Oglasni oddelek Primor
skega dnevnika, Ul. Montecchi 6, 
34137 Trst, pod šifro "Prodajalka ".

NA OBMOČJU MAVHINJ se je 26. ja
nuarja izgubil 7-mesečni ovčar svetlo- 
rjave barve z usnjenim ovratnikom. 
Prosimo vsakogar, ki ga je videl ali 
našel, naj telefonira na št. 299453.

prispevki
V čast papežu Janezu XXIII. in v spo

min na drage pokojne darujeta Zora in 
Albin 50.000 lir za cerkev sv. Jerneja v 
Barkovljah.

Namesto cvetja na grob Ivana Andol- 
ška daruje Rudolf Brizzi 50.000 lir za vz
drževanje spomenika padlim v NOB na 
Opčinah.

Ob 2. obletnici smrti brata Hadrijana 
daruje sestra Ida 30.000 lir za vzdrževa
nje spomenika padlim v NOB v Križu.

Srečko Sedmak daruje 10.000 lir za vz
drževanje spomenika padlim v NOB v 
Križu.

Ob 44. obletnici smrti padlega borca 
Emilija Sedmaka daruje brat Srečko z 
družino 20.000 lir za vzdrževanje spome
nika padlim v NOB v Križu.

Ob obletnici smrti Oliviera Candottija 
darujejo žena Ljuba, Fabjo in Morena
20.000 lir za ŠD Vesna.

Angelo in Valerija Sulčič darujeta
15.000 lir za Sindikat upokojencev Križ.

V spomin na Iginia darujejo nosilci kr
ste: Piero, Vladimir, Livio, Giuliano, Gi
orgio, Peter, Natalino, Boris, Mario, Bo
ris, Edvin in Enio 230.000 lir za ŠD Mla
dina.

Namesto cvetja na grob Pepija Brada- 
ča-Bradassija daruje družina Pettirosso
20.000 lir za Sklad M. Čuk.

Marta Zupan daruje 50.000 lir za SKD 
Tabor in 50.000 lir za knjižnico P. Toma
žič in tovariši.

N. N. daruje 50.000 lir za vzdrževanje 
spomenika padlim v NOB na Opčinah,
50.000 lir za ŠD Polet in 50.000 lir za SKD 
Tabor.

V spomin na Ivana (Maria) Hrovatina 
daruje Vid Vremec 20.000 lir za vzdrže
vanje spomenika padlim v NOB na Op
činah.

V spomin na Alojzijo Vodopivec vd. 
Lovriha darujeta Bruna in Albina Koc
jančič 50.000 lir za KD V. Vodnik.

Namesto cvetja na grob Nade Ferfolje 
darujtea Karla in Angelo 10.000 lir za Di
jaško matico.

V spomin na Nado Ferfoljo darujejo 
družine Ukmar, Rustja in Bronzato 50.000 
lir za Amaterski oder J. Štoka in 30.000 
lir za ŽPZ Prosek-Kontovel.

Namesto naročnine za Gospodarstvo 
daruje Marčela Pertot 30.000 lir za tisk 
priloge Gospodarstvo v Primorskem 
dnevniku.

Ameriški dolar......................... 1217.—
Nemška marka ....................... 734.—
Francoski frank....................... 216.—
Holandski florint .................... 652.—
Belgijski frank......................... 34.—
Funt šterling............................. 2170.—
Irski šterling............................. 1930.—
Danska krona........................... 188.—
Grška drahma ......................... 8.—
Kanadski dolar ....................... 930.—

V spomin na Nado Ferfoljo darujeta 
Boris in Ljubo Košuta z družinama 50.000 
lir za Upravni odbor Doma A. Sirk.

Namesto cvetja na grob Iginia Bogatea 
darujejo Lidia, Gigi, Neva in Giuliano
20.000 lir za ŠD Mladina.

V spomin na Franca Santina darujeta 
Srečko in Sabina Šuman 25.000 lir za KD 
Ivan Grbec in 25.000 lir za Dom J. Uk
mar.

V zahvalo za voščila daruje Mira Šu
man 30.000 lir za Društvo slovenskih 
upokojencev v Trstu.

Josip Verša daruje 20.000 lir za Zvezo 
vojnih invalidov NOV.

Beatrice Jamnik daruje 40.000 lir za 
Zvezo vojnih invalidov NOV.

V spomin na svoje drage daruje Ivan
ka Bolčina 20.000 lir za Sklad M. Čuk.

V spomin na Iginia Bogatea in Marija 
Hrovatina daruje Marija Riolino 40.000 
lir za ŠD Mladina.

V spomin na strica in svaka Marija 
Hrovatina darujeta družini Taučer
100.000 lir za ŠD Mladina.

Ob 3. obletnici smrti Karla Miliča da
ruje Marija Riolino 10.000 lir za ŠD Mla
dina.

Ob 1. obletnici smrti dragega očeta in 
nonota Alojza Briščika se ga spominja 
hčerka Karla z družino in daruje 50.000 
lir za Kulturni dom Prosek-Kontovel.

V spomin na Ivana Andolška darujeta 
Marija in Ada Markon z družino 70.000 
lir za Sklad M. Čuk in 70.000 lir za vzdr
ževanje spomenika padlim v NOB na 
Opčinah.

V spomin na Nado Ferfoljo daruje 
Majda Cibic 20.000 lir za Sklad M. Čuk.

Franc in Ivanka Resinovič darujeta
10.000 lir in ne 5.000 lir za Društvo slo
venskih upokojencev.

Ob 1. obletnici smrti drage tete Marije 
Ostrouške daruje Felice Ostrouška z dru
žino 30.000 lir za ŠD Polet in 30.000 lir za 
SKD Tabor.

Za zbora Vesela pomlad darujejo Dani
la Vidau 30.000 lir, Fani Malalan 30.000 
lir, Marija Milič 25.000 lir, družina Husu
20.000 lir in Savica Možina 35.000 lir.

V spomin na Milo Perko daruje Jolan
da Rovatti 50.000 lir za pevska zbora Ve
sela pomlad.

Namesto cvetja na grob Angela Vrem
ca darujeta Nando in Pepka Skerlavaj
25.000 lir za zbora Vesela pomlad.

Japonski jen............................. 8.—
Švicarski frank ........................ 902,—
Avstrijski šiling........................ 104,10
Norveška krona .................. .. 190.—
Švedska krona..................   202.—
Portugalski eskudo................ 8.—
Španska peseta....................... 10.—
Avstralski dolar ...................... 830.—
Debeli dinar............................. 0,82
Drobni dinar............................. 0,82

28. 1. 1988menjalnica

||sn BANCA Dl CREDITO Dl TRIESTE Telet Sedež 040/67001 
DUI\D TRŽAŠKA KREDITNA BANKA Agencija Domjo 831-131

Velikonočni izleti in potovatya
Od 31. marca do 4. aprila

z ladjo in avtobusom po DALMACIJI: cena 345.000 lir;
od 31. marca do 9. aprila

SINGAPUR in MALEZIJA: cena 1.590.000 lir;
od 23. aprila do 1. maja

EGIPT: klasična tura - cena 928.000 lir, s križarjenjem po NILU - 
cena 1.225.000 lir;

2-, 3- in 4-dnevni izleti na KRK, LOŠINJ, BLED in v CELJE-PTUJ.
Informacije in vpisovanja:
pri Potovalnem uradu AURORA - Ul. Milano 20 - tel. 60-261
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filmi na tv zaslonu kinoatelje

IL TUNNEL DELL'ORRORE — The Funhouse, ZDA 
1981.
Režija: Tobe Hooper. Igrajo: Elizabeth Berridge, Cooper 
Huckabe, Miles Chaplin, Largo Woodruif. Drevi, 29. ja
nuarja, ob 22.15 na Italia 1.

Tobe Hoòper je v okviru sodobnega ameriškega filma 
prav gotovo najzanimivejši avtor srhljivk in grozljivk. Leto 
pred znano uspešnico o televizijskih duhovih Poltergeist je 
realiziral tale »horror«, ki je pravzaprav nekakšna sodobna 
pravljica.

Mlado dekle ne posluša očetovih besed in se napoti s 
svojimi prijatelji v lunapark, kjer se dogajajo čudne skriv
nostne stvari. Štirje najstniki odločijo, da bodo čez noč 
ostali kar v »rovu groze«. In res, med drugimi umetnimi 
pošastmi (Frankenstein, Operni fantom itd.) in resničnimi 
spakami, so priča krvavemu umoru! Novi mojster ameriške 
grozljivke je vključil v to zgodbo najrazličnejše sestavine 
tega žanra, od učinkovitega stopnjevanja šokantnih prizo
rov do številnih trikov in posebnih efektov.

LA LEGGE DELL'OSPITALITÀ (ACCIDENTI CHE 
OSPITALITÀ) — Our Hospitality - Kakšno gosto
ljubje, ZDA 1923.
Režija: Buster Keaton. Igrajo: Buster Keaton, Nathalie 
Talmadge, Joseph Keaton, Joe Roberts. V soboto, 30. ja
nuarja, ob 21.30 na RAI 3.

Kulturna mreža RAI nadaljuje svoj obširni pregled črno- 
belih filmov Busterja Keatona, slavnega ameriškega »komi
ka brez nasmeha«. Tokrat je na vrsti njegova mojstrska 
komedija Our Hospitality, ki slovi tudi kot ena naj lepših 
filmskih komedij nasploh (Sadoul).

Buster se vrne po dvajsetih letih v rodno vas na jugu 
ZDA. Tu se zaljubi v nežno Nathalie. Toda njen oče ostro 
nasprotuje tej ljubezni, mladeniča hoče celo ubiti zaradi 
dolgoletnega sovraštva med njunima družinama. Kljub 
temu, dokler ostane Buster v očetovi hiši, se mu ne zgodi 
nič hudega, ker »namenjeni tast« pač spoštuje načela gosto
ljubnosti. Komaj nesrečnež prestopi hišni prag, pa se začne 
pravi lov na človeka...

RAI 3 bo dopolnila res zabavni spored s Keatonovim 
kratkometražcem 1 vidni (Neighbours) iz 1. 1920, v katerem 
nastopa tudi Virginia Fox.

IO CHIARA E LO SCURO — Jaz, Chiara in Lo 
scuro, It. 1983.
Režija: Maurizio Ponzi. Igrajo. Francesco Nuti, Giuliana 
De Sio, Marcello Lotti, Renato Cecchetto. V nedeljo, 31. 
januarja, ob 20.30 na RAI 1.

Francesco (Nuti) je simpatičen in iznajdljiv igralec bili- 
jarda, kateremu uspe po raznih peripetijah premagati veli
kega favorita in šampiona »Lo scuro«. Chiara je brhko de
kle, ki igra saksofon v nekem nightu in stanuje »slučajno« 
prav pod Francescovim stanovanjem.

Maurizio Ponzi je dober poznavalec ameriškega filma, 
po formaciji namreč izhaja iz filmske kritike, zato je učin
kovito in subtilno obogatil tole nenavadno italijansko ko
medijo s sestavinami klasične hollywoodske »sophisticated 
comedy«. In tudi predstoječi filmski vzorec, Rossenov znani 
film o bilijardu Lo spaccone s Paulom Newmanom, je odlič
no prirejen naivno-sanjskemu komičnemu vzdušju France
sca Nutija.

Ljubitelji tega toskanskega komika gotovo ne bodo za
mudili njegovega filma Tutta colpa del Paradiso, na spore
du prav tako na RAI 1 v ponedeljek, 1. februarja, ob 20.30. V 
tem zabavnem filmu je Nutijeva ženska partnerica nežna in 
šarmantna Ornella Muti.

IMPIEGATI — Uradniki, It. 1984.
Režija: Pupi Avati. Igrajo: Claudio Botasso, Luca Barba
reschi, Giovanni Maldotti, Consuelo Ferrara. V ponede
ljek, 1. februarja, ob 20.30 na Italia 1.

Popularni emilijanski režiser je v zadnjih letih nekoliko 
opustil nostalgično slikanje in rekonstruiranje mitičnih pra- 
sestavin svoje rodne dežele. Približal se je zato bolj žgočim, 
aktualnim vprašanjem, ki zadevajo celo italijansko družbo. 
Njegov zadnji film Božično darilo, prikazuje generacijsko 
krizo štiridesetletnikov, Uradniki pa predstavlja mrk in pe
simističen pogled v svet biznisa in uspešnosti mladih.

Mlad diplomat pride v službo v bolonjsko banko. Tu 
skuša navezati prijateljsko poštene in profesionalno korek
tne vezi, a znajde se kljub vsej dobri volji v ciničnem žrelu 
uspeha za vsako silo. Mladi »uradniki« tekmujejo med se
boj in se razprodajajo brez pridržkov (ljubezni, čustva, do
stojanstvo) za hitro napredovanje v karieri, v svet odraslih.

UN ANNO VISSUTO PERICOLOSAMENTE — The 
Year ol Living Dangerously — Leto nevarnega ži
vljenja, Avstralija 1983.
Režija: Peter Weir. Igrajo: Mei Gibson, Sigourney Weaver, 
Linda Hunt, Bill Kerr. V torek, 2. februarja, ob 20.30 na RAI 3.

Avstralec Peter Weir se je uveljavil že s prvencem, su
gestivno zgodbo o viktorijanskih nežnih dekletih na Pikni
ku v Hanging Rocku. Od tedaj je še zadel v živo s filmi kot 
so Zadnji val, Priča. Leto nevarnega življenja pa je nekak
šna inačiča starih pustolovsko-eksotičnih filmov iz 30. let, 
takšnih, ki so prikazovali neverjetne dogodivščine belih 
protagonistov v oddaljenih, nemirnih in slikovitih okoljih.

Prizorišče te pustolovščine je Džakarta 1. 1965 ob držav
nem udaru. V indonezijsko deželo pride poročevalec av
stralske RTV Mei Gibson, ki se kmalu spoprijatelji z domo
rodnim fotografom. Ta mu razkrije skrivnosti in značilnosti 
Džakarte ter ga seznani s prikupno britansko funkcionarko 
Sigourney Weaver, v katero je sicer brezupno (ker je pritli
kavec!) zaljubljen. Dekle se zagleda v atletskega Avstralca 
(Nori Max) in mu zaupa tajno vest o pošiljki orožja za 
levičarske partizane, kar je pravi »scoop« za TV reporterja!

NEBEŠKA VRATA — Haeven's Gate, ZDA 1980. 
Režija: Michael Cimino. Igrajo: Kriss Kristofferson, Chri
stopher Walken, Isabelle Huppert, John Hurt, Joseeph Cot- 
ten. V sredo, 3. februarja, ob 20.05 na RTV Ljubljana.

Italoameričan Cimino je dokaj protislovna filmska oseb
nost, na eni strani priljubljen avtor romantično-pustolov- 
skega kult-filma o Vietnamu Lovec na jelene, na drugi pa 
ostro grajan, tako v Ameriki kot v Evropi, za svoj drzen in 
verjetno preambiciozen samoportret o divjem rojevanju in 
nastajanju ZDA.

Cimino postavlja svoja Nebeška vrata v konec prejšnje
ga stoletja, v čas velikega priseljevanja v Ameriko in znot
raj nje. To priseljevanje je bilo še zlasti boleče za karavane 
revnih pionirjev, ki so prišli iz raznih evropskih dežel 
(Nemčija, Skandinavija, Vzhodna Evropa) v sanjsko Ameri
ko, a so tu zadeli v krut in krvav odpor dotedanjih zemljiš
kih (vele)posestnikov, podkupljenih oblastnikov in njihovih 
biričev. Ameriška publika in kritika nista bili pripravljeni 
sprejeti Ciminove provokacije in njegove izredno krute re
konstrukcije ameriške zgodovine.

Pripravlja: 
Boris Devetak

Nove plošče

EDOARDO BENNATO - EDOARDO LIVE
Diskografska hiša Virgin je z 

Bennatom naredila eno najbolj po
srečenih diskografskih potez v za
dnjem desetletju! Po velikem uspe
hu z LP ploščo OK Italia se je na 
tržišču že pojavil album Live Edo
ardo. Letošnja Bennatova turneja je 
potekala po vseh večjih in tudi 
manjših mestih v Italiji in še v Av
striji in Zahodni Nemčiji. Kljub 
svojim ne več prav mladim letom 
je Bennato med to zadnjo turnejo 
pokazal še veliko mladostne zagri
zenosti in tehnične pripravljenosti 
(izjema je bil Koper).

Zaslugo za vse to pa imajo tudi 
odlični glasbeniki, ki so ga spre
mljali na turneji.

Glede pesmi na albumu je treba 
povedati, da poznamo skoraj vse 
razen dveh, ki še nista bili obljav- 
ljeni. To sta dva »težka« bluesa 
Chissà chissà in Vai Milano vai 
Milano. Zadnji Bennatov album v 
živo je bil izdan leta 1984 pod na
slovom Live! E' goal!, vendar je tre
ba povedati, da je Edoardo Live 
mnogo boljši, verjetno tudi zaradi 
samega producenta, to je Luciano

Ninzetti, ki je obenem tudi Benna
tov kitarist.

Pesmi na plošči so naslednje: 
Meno male che adesso non c'è Ne
rone, Quando sarai grande, La fata, 
Nisida, Chissà chissà, Mestieri che 
s'inventano, In fila per tre, Il rock 
di capitan Uncino, Cantautore, L'i
sola che non c'è, Una settimana un 
giorno, Detto tra noi, Guarda là, Tu 
vuoi l'America, Vai Milano vai Mi
lano, Sono solo canzonette, Il gatto 
e la volpe, OK Italia (Medley).

X

Glasovnica za Vročih 10
ime in priimek:...............................................................................................................................

Naslov:.................................................................................................................................

Glasujem za:...................................................................................................................................

Moj predlog:....................................................................................................................................

Bralci Primorskega dnevnika ali Primorskih novic na Tržaškem in Goriškem naj 
pošljejo glasovnice na naslov: Primorski dnevnik, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst; 
bralci obeh časopisov v Sloveniji pa na naslov: Primorske novice, OF 12, 66000 
Koper. Vsi naj pripišejo oznako »Vročih 10«.

. današnji televizijski in radijski sporedi
m ram W' RAI 2 | RAI 3 j (i RTV Ljubljana ^ TV Koper

7.15 Inf. oddaja: Uno Mattina
9.35 Nanizanka: La duchessa di Duke 

Street
10.30 Dnevnik
10.40 Rubrika: Okrog nas
11.30 Nan.: La tata e il professore
12.00 Dnevnik - kratke vesti
12.05 Variete: Pronto... è la Rai?
13.30 Dnevnik
14.00 Pronto... è la Rai? (2. del)
14.15 Glasbena oddaja: Discoring
15.00 Izobraževalna oddaja: Aluminij
16.00 Otroška oddaja: Big!, vmes igre 

in risanke
17.55 Rubrika iz parlamenta
18.05 Variete: Ieri, Goggi, domani
19.40 Almanah, vreme in dnevnik
20.30 Film: Cavalcarono insieme (ves

tern ZDA 1961, r. John Ford, i. 
James Stewart, Richard Wid- 
mark, Linda Cristal)

22.20 Dnevnik
22.30 Variete: Porta un amico (vodi 

Gabriella Cariucci, iz rimskega 
gledališča Sistina)

24.00 Dnevnik - zadnje vesti
1.15 Dokumentarec: Življenje živali

8.00 Prva izdaja in telovadba
9.00 Matineja: Italija se prebuja

10.00 Rubrika: V prijetnem počutju
11.05 Tečaj nemščine
11.30 Kviz: Paroliamo
11.55 Variete: Mezzogiorno è...
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.15 Dnevnik - Diogene
13.30 Mezzogiorno è... (2. del)
13.40 Nadaljevanka: Quando si ama
14.35 Športna rubrika: Oggi sport
15.00 Glasbena oddaja: D.O.C.
16.00 Nanizanka: Lassie
16.30 Kviz: Farfadè
17.05 Oddaja o zdravju in estetiki
18.05 Nan.: Il brivido dell'imprevisto
18.30 Dnevnik - kratke vesti
18.45 Nan.: Un giustiziere a New York
19.35 Vreme, dnevnik in športne vesti
20.30 Kviz: Conto su di te
22.20 Dnevnik - kratke vesti
22.30 Variete: Indietro tutta!
23.30 Dnevnik - zadnje vesti
24.00 Film: Dal Pentagono al Pacifico 

- uccidete Yamamoto! (vojni, 
ZDA 1968, r. S- Maruyama, i. T. 
Mifune, T. Kurosawa)

12.00 Dokumentarec: Meridiana - Sre
čanje z zgodovino

14.00 Mini raziskava: Bestiario metro
politano (5. del)

14.30 Mladinska oddaja: Jeans 2
15.30 Izobraževalna oddaja: S.O.S. 

011/8819 - Pomoč pri domačih 
nalogah dijakov nižje srednje 
šole

16.00 Športna rubrika: Fuoricampo
17.30 Športni dnevnik: Derby
17.45 Dokumentarna oddaja: Geo
18.30 Nanizanka: Vita da strega
19.00 Vreme in dnevnik
19.20 Deželne vesti
19.35 Rubrika: Prima e dopo
20.00 Informativna oddaja: Scenografi

ja v filmski prireditvi
20.30 Aktualno: Vroča linija
21.30 Film: Arma da taglio (krim., 

ZDA 1972, r. Michael Ritchie, i. 
Lee Marvin, Gene Hackman, 1. 
del)

22.10 Dnevnik - vesti
22.15 Film: Arma da taglio (2. del)
23.00 Aktualno: Vroča linija (2. del)
23.30 Dnevnik - zadnje vesti

9.00 Zimski počitniški spored: Spo
minski koledar, 9.10 Biskvitki,
9.35 Kam, kje, kako med počitni
cami

9.45 Dokumentarec: Zgodovina izu
mov - Izumi za kratkočasje

10.35 Risanka
10.40 Informativna oddaja: Periskop - 

Bosna in Hercegovina
11.55 Rubrika: Otroci rocka
12.20 Film: Pirat Črnobradec (pust., 

ZDA 1952, r. Raoul Walah, i. Ro
bert Newton, Linda Danieli)

17.35 Lutke: Kljukčeve dogodivščine
17.50 Otroška nadaljevanka: Super

stara mama (13. del)
18.15 Dok.: Dubrovčan in Svetovljan
18.45 Risanka, nato Obzornik
19.25 Zrno, dnevnik in vreme
19.55 Zrcalo tedna
20.15 Nad.: Sever in Jug (18. del)
21.10 Dokumentarna oddaja: Zmagos

lavje zahodne civilizacije
22.05 Dnevnik
22.20 Film: Spremenjena stanja (fant., 

ZDA 1982, r. Ken Russell, i. Wil
liam Hurt, Blair Brown)

10.50 SP v smučanju: moški smuk 
(prenos iz Schladminga)

14.00 TVD Novice
14.05 Film: Il fantasma ci sta
15.35 Risanke
16.05 Dokumentarec: Divja narava
16.35 Nanizanka: One Day in Eden
17.35 Nadaljevanka: Mamma Vittoria
19.00 Odprta meja

V današnji Odprti meji bodo med 
drugim naslednji prispevki:
TRST — Ob 25-letnici Furlanije-Ju- 

lijske krajine
TRST — Za Trst "po ženski meri" 
TRST — Bronasti kipi Moma Vuko

viča v TK Galeriji

19.30 TVD Stičišče
19.45 Rubrika: Mesto danes
20.00 Nanizanka: Doctors
20.30 Koncert iz Cankarjevega doma
22.30 TVD Vsedanes
22.40 Dokumentarec: Boj za preživetje
23.10 Nanizanka: Washington a porte 

chiuse

jjf] CANALE 5
7.00 Rubrika: Dobro jutro, 

Italija
7.20 Risanke
9.00 Nanizanki: Arcibaldo,

9.30 General Hospital
10.30 Kvizi: Cantando can

tando, 11.15 Tuttinfa- 
miglia, 12.00 Bis, 12.40 
Il pranzo è servito

13.30 Nad.: Sentieri
14.30 Kviz: Fantasia
15.00 Film: La sete del pote

re (kom., ZDA 1954, r. 
Robert Wise, i. Willi
am Holden)

17.15 Nanizanka: Alice
17.45 Kviz: Doppio slalom
18.15 Nan.: Webster, 18.45 I 

cinque del quinto pia
no, 19.151 Robinson

19.45 Kviz: Tra moglie e ma
rito

20.30 Film: Innamorato paz
zo (kom., It. 1981, r. 
Castellano e Pipolo, i. 
Adriano Celentano, 
Ornella Muti)

22.30 Variete: Maurizio Cos
tanzo Show

0.30 Rubrika: Première
0.40 Nanizanki: Gli intoc

cabili, 1.40 Bonanza

[jRETEQUATTRO
8.30 Nanizanka: La grande 

vallata

9.15 Film: Gli eroi della do
menica (kom., It. 1953, 
r. Mario Camerini, i. 
Raf Vallone, Elena 
Varzi)

11.00 Nanizanke: Strega per 
amore, 11.30 Giorno 
per giorno, 12.00 La 
piccola grande Nell,
12.30 Vicini troppo vi
cini

13.00 Otroška oddaja: Ciao 
Ciao, vmes risanke

14.30 Nadaljevanke: La val
le dei pini, 15.30 Così 
gira il mondo, 16.15 
Aspettando il domani,
17.15 Febbre d'amore

18.15 Kviza: Cest la vie,
18.45 Gioco delle cop
pie

19.30 Nanizanka: Quincy
20.30 Film: Ada Dallas

(dram., ZDA, 1961, r. 
Daniel Mann, i. Susan 
Hayward, Dean Mar
tin)

22.05 Nanizanka: Spenser
23.25 Aktualno: Predsedniš

ke volitve v ZDA
0.25 Nanizanki: Switch, 

1.1511 Santo

^|> ITALIA 1
8.30 Nanizanke: L'uomo da 

sei milioni di dollari,
9.25 Wonder Woman,
10.20 Kung Fu, 11.20 
Agenzia Rockford,

12.20 Charlie's Angels,
13.20 Arnold

13.50 Variete: Smile
14.20 Glasbena oddaja: Dee

jay Television
15.00 Nanizanka: Chips
16.00 Bim bum barn, vmes ri

sanke Belle e Sebasti- 
en, Gostbusters, Kiss 
me Licia

18.00 Nanizanki: Hazzard,
19.00 Starsky e Hutch

20.00 Risanki: Hilary
20.30 Film: Mystère (krim.,

lt. 1983, r. Carlo Vanzi-
na, i. Čarole Bouquet, 
Philip Cioccoletti)

22.15 Film: Il tunnel dell'or
rore (srh., ZDA 1981, r. 
Tobe Hooper, i. Coo
per Huckabee, Miles 
Chapin)

0.05 Nanizanke: M.A.S.H., 
0.35 La strana coppia,
1.05 Alfred Hitchcock 
presenta, 1.35 Ai confi
ni della realtà

Jjrffl TELEPADOVA
11.30 Nanizanka: Dancing 

Days
12.30 Nadaljevanki: Una 

vita da vivere, 14.00 Ai 
confini della notte,
15.00 Dancing Days

16.30 Nanizanka: Orazio
17.00 Risanke
17.30 Nanizanka: I forti di 

Forte Coraggio

18.00 Risanke
19.30 Nanizanka: New York 

New York'
20.30 Film: La collina degli 

stivali (vestern, It. 
1969, r. Giuseppe Co- 
lizzi, i. Bud Spencer, 
Terence Hill)

22.30 Kviz: Colpo grosso
23.30 Šport: košarka 
0.30 Šport: hokej
1.30 Naniz.: Mod squad

rt TELEFRIULI
13.30 Nad.: Amor gitano
14.30 Dražba
15.30 Risanke
16.00 Glas. odd.: Music Box
17.15 Nadaljevanka: Diario 

di un maestro
18.15 Nadaljevanka: Mada

me Bovary
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Rubriki: Zelena deže

la, 20.30 Večerjajmo 
skupaj

21.30 Športna rubrika
22.00 Aktualno
22.30 Dnevnik
23.00 Rubrika: Dan za dnem
23.30 Dražba
24.00 Informativna oddaja: 

News dal mondo

[ TELEQUATTRO
(Se povezuje s sporedi Italia 1)
Lastne oddaje:
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše: koledarček, 7.40 pravljica; 8.00 
Deželna kronika; 8.10 Na goriškem 
valu (pon.); 9.00 Za vakogar nekaj;
10.00 Pregled tiska; 10.10 S koncertne
ga repertoarja; 11.30 Zbornik: umet
nost in kultura - izkustvo filma; 13.20 ^ 
Naša pesem 86: Partizanski zbor iz 
Ljubljane; 13.40 Povejmo glasbo: LP 
tedna; 14.00 Deželna kronika; 14.10 Ot
roški kotiček: Rišite z nami; 14.30 Po
vejmo glasbo: Okoli po svetu; 15.00 
Radijska drama: Nemeza (19. del); 
15.20 Zbornik (2. del); 15.30 Krivi pre
roki; 16.00 Glasbene diagonale; 17.10 
Mi in glasba; 18.00 Kulturni dogodki; 
18.30 Revival za danes.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 6.30, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 

12.00, 13.00, 14.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 6.00 Jutranjik; 8.05 Ra
dijska šola; 8.35 Mladina poje; 9.05 
Matineja; 10.05 Rezervirano za...; 11.05 
Fantastična simfonija; 12.10 Pod doma
čo marelo; 12.30 Kmetijski nasveti; 
12.40 Iz glasbene tradicije jugoslovan
skih narodov; 13.30 Melodije; 14.05 
Govorimo angleško; 14.50 Človek in 
zdravje; 15.30 Dogodki in odmevi; 
15.55 Glasba; 16.00 Vrtiljak; 17.00 Stu
dio ob 17.; 18.00 Ansambel Avse- 
nik;18.15 Gremo v kino; 19.35 Lahko 
noč, otroci; 19.45 Pojemo in godemo
20.00 Mladi mostovi; 23.05 Literarni 
nokturno; 23.15 Morje in pomorščaki.

RADIO KOPER
(slovenski program)

13.30, 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.00 
Glasba za dobro jutro; 6.10 Vreme in 
prometni servis; 6.30 Jutranja kronika; 
6.45 Cestne informacije; 7.30 Pregled 
tiska; 8.00 Prenos Radia Ljubljana;
13.00 Mladi val Radia Koper; 15.30 Do
godki in odmevi; 16.00 Glasba po že
ljah; 16.30 Primorski dnevnik; 17.00 
Slovenijales; 18.00 Dance parade; 18.35 
Popevke po telefonu; 19.30 Zaključek 
in prenos Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

6.15, 8.30, 9.30, 10.30, 13.30, 14.30,
16.30, 17.30, 18.30 Poročila; 7.15, 12.30,
15.30, 19.30 Dnevnik; 6.00 Glasba in 
vreme; 7.00 Simfonija zvezd; 7.35 Prisr
čno vaši; 8.40 Po vašem izboru; 9.15 
Edig Galletti; 9.32 Dragi Luciano;
10.00 Pregled tiska; 10.05 Glasba; 11.00 
Jezikovni pogovori; 11.15 Turistični 
itinerarij; 11.40 Popevka tedna; 12.00 
Glasba po željah; 14.00 Glasba 14.35 
Popoldne; 15.00 O kulturi in umetnos
ti; 15.45 Sintonizirani; 16.00 Popevka 
tedna; 17.00 Bubbling; 17.33 Blitz mu
sic; 18.00 Filmska glasba; 18.33 Glasba;
19.00 Operete; 20.00 Nočni spored.

RADIO OPČINE
10.00 Za vsakogar nekaj; 12.00 Glas

beni koktajl; 19.00 V svetu fantazije; 
20.15 Mix Time; 21.00 Nočni val z Ma
rijo in Igorjem; nato Nočna glasba.
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Razprava v občinskem svetu v Sovodnjah

Okvirni načrt za občinsko knjižnico 
in enosobna stanovanja za ostarele

Zagotoviti je treba 336 milijonov lir
Občinska knjižnica v Sovodnjah bo 

v naslednjih letih pridobila nove, pri
mernejše prostore. Zdaj je namreč 
utesnjena v pritličju županstva in je v 
hudi prostorski stiski. Sovodenjska ob
činska uprava je pred kratkim začela 
postopek za zagotovitev delnega fi
nanciranja prenove občinske stavbe v 
bližini vrtca. Hišo, ki je danes žal v 
razpadajočem stanju in ki jo je občina 
odkupila pred nekaj leti, nameravajo 
preurediti tako, da bi v pritličju prido
bili prostore za knjižnico, v nadstropju 
pa nekaj enosobnih stanovanj, ki bi 
bila na razpolago ostarelim in socialno 
ogroženim občanom.

O okvirnem načrtu prenove stavbe 
so razpravljali na prvi letošnji seji ob
činskega sveta. Za izvedbo načrta bo 
po sedanjih izračunih treba zagotoviti 
336 milijonov lir. Financiranje naj bi 
bilo na osnovi dveh deželnih zakonov 
in sicer zakona o knjižnicah in zakona 
št. 44/87 (posegi na socialnem področ
ju).

V kolikor ne bo mogoče pridobiti 
sredstev iz deželnih skladov, bo Obči

na, tako je bilo slišati v obrazložitvi 
sklepa, poskrbela z najetjem posojila.

Okvirni načrt in zadevna prošnja na 
Deželo sta bila odobrena soglasno.

Na seji, ki jo je vodil župan Primo
žič, je bil nadalje odobren predlog o 
oddaji del v zakup za dograditev grez
ničnega omrežja v Gabrjah. Dela bo 
opravilo podjetje Edilfognature, ki 
ima v kraju že odprto gradbišče.

Daljša razprava se je razvila ob 
predlogu, da se pokrajinski upravi po
veri izdelava načrta za pobiranje in 
odvažanje odpadkov. O tem, v zadnjih 
mesecih zelo aktualnem vprašanju v 
vsej deželi je bil govor na številnih 
srečanjih med predstavniki Pokrajine 
in občin.

Člen št. 4 dež. zakona 30/87 obvezu
je občine oziroma druge ustanove, da 
v šestih mesecih od veljavnosti zako
na poskrbijo za izdelavo načrtov za 
pobiranje in odvažanje odpadkov. Na
mesto občin naj bi skupen načrt pri
pravila Pokrajina. S tako rešitvijo se 
strinja večina krajevnih uprav na Go

riškem, vendar z določenimi priporo
čili. Vprašanje je treba obravnavati 
celokupno. Poleg pobiranja in odvaža
nja je treba upoštevati tudi predelavo 
oziroma uničevanje odpadkov, saj bi 
bil drugače načrt brez prave osnove. 
Sovodenjska občinska uprava je na to 
posebej opozorila v sklepu, v katerem 
je vnovič zavrnila deželni načrt, ki 
predvideva gradnjo osrednjega upepe- 
ljevalnika za celo pokrajino pri So
vodnjah.

V razpravi je svetovalec Batistič že
lel vedeti, če je v zadnjem času prišlo 
do novosti glede spremembe lokacije 
in če je Občina že prejela odgovore 
na številne vloge. Podrobno je odgo
voril odbornik Klemše, ki je člane sve
ta seznanil tudi z vsebino pisma goriš- 
ke KZE z dne 22. decembra lani. V 
pismu ta ustanova izjavlja, da ni v sta
nju opraviti predpisanih analiz na se
danjem upepeljevalniku. Sklep občin
skega sveta, sprejet na zadnji lanski 
seji, da se izvedba potrebnih analiz 
poveri specializiranemu institutu, je 
bil torej povsem utemeljen.

JNocoj na sporedu film 
Živela svoboda R. Ranfia

V Kulturnem domu se nadaljuje 3. 
Film video monitor. Tudi danes je 
predviden bogat spored, posebno pri
čakovanje pa vlada za predstavitev 
projekta alternativne televizije. Pred
stavitev bo ob 18. uri.

V Ljubljani namreč nastaja nova te
levizijska organizacija po imenu ATV, 
ki proizvaja TV progiprogram (video, film-

Drevi na županstvu v Ronkah

Preétavìtev knjige Sredozemlje
Danes zvečer bodo v občinski sejni dvorani v Ronkah predstavili knjigo 

Sredozemlje.
Predstavitev organizira slovenska komisija pri Večnamenskem javnem sre

dišču v Ronkah. Knjiga je napisana p soavtorstvu; poezije je prispeval Marko 
Kravos, grafike Franko Vecchiet, spremni esej pa je napisal Matjaž Kmecl. Knji
ga Sredozemlje je izšla v samozaložbi. Tekst v knjigi je, poleg slovenščine, 
preveden v italijanščino, srbohrvaščino, nemščino in francoščino. Na predstavit
vi, ki se bo pričela od 20. uri bosta prisotna soavtorja Franko Vecchiet in Marko 
Kravos, poezije pa bo brala Alda Sossi.

Pogodba med BCS in SIP Šempeter
Ob obisku predsednika jugoslovanske zvezne vlade v Rimu so v ospredju 

pogovorov gospodarska vprašanja. V tej zvezi velja omeniti, da bodo danes v 
Rimu podpisali kooperacijsko proizvodno pogodbo med tovarno kmetijskih stro
jev BCS iz Abbiategrassa, delovno organizacijo SIP iz Šempetra v Savinjski 
dolini, novogoriškim Primexom in goriškim podjetjem Terpin. Pogodba predvi
deva večletno sodelovanje v vrednosti 20 milijard lir.

Podpis pogodbe pomeni uspeh večletnih naporov v iskanju tesnejših oblik 
gospodarskega sodelovanja.

Jutri v Gorici pogreb 
Hele (Helene) Komel

klicali Hela

V Gorici _bo jutri 
pogreb Hele Ko
mel. Umrla je v 
sredo ponoči v bol
nišnici San Giusto, 
kjer so ji nudili po
moč med dolgot
rajno in mučno bo
leznijo, ki jo je pri
klenila na posteljo. 
Helena — domači 
in prijatelji so jo 

je bila iz znane goriške 
družine glasbenikov. Oče je bil skla
datelj in zborovodja E. Komel, petju se 
je posvetila tudi sestra Pavlina, ki je 
dolgo vrsto let vodila številne zbore v 
naših krajih na Goriškem.

Hela je bila, dokler ji zdravje ni po
vsem opešalo, med najbolj aktivnimi 
člani goriškega združenja političnih 
deportirancev v nemška uničevalna 
taborišča. Doživela je trpljenje in stra
hote Auschwitza in Ravensbruecka, 
kar je pustilo trajne posledice na nje
nem zdravju. S sestro Pavlino sta bili 
aretirani na domu 1. junija 1944, odpe
ljani v tržaški Coroneo, od tam pa v 
taborišče. Nekaj časa sta bili skupaj, 
potem pa so ju ločili. Hela se je vrnila 
domov šele avgusta 1945. Leto dni v 
uničevalnem taborišču je na njenem 
zdravju pustilo trajne posledice.

Pogreb bo jutri, v soboto, ob 9.30 iz 
mrliške veže bolnišnice San Giusto v 
cerkev na Placuti in na glavno poko
pališče.

■ Služba za injekcije deluje na sede
žu Zelenega križa v Ul. Crispi vsak

dan od 8.30 do 12.30 in od 16. do 18. 
ure, ob nedeljah in praznikih pa od 10. 
do 12. ure.

Madame Buttevfly
V goriškem avditoriju bo drevi, ob 

20.30, v okviru »večernih koncertov, ki 
jih prireja kulturno združenje R. Lipi- 
zer, na sporedu izbor arij iz opere Ma
dame Butterfly.

Zamenjava registrskih tablic 
na kmetijskih prikolicah

Kot znano, imajo kmečke prikolice 
evidenčno tablico z belimi številka
mi na zeleni podlagi, ministrski de
kret št. 529 z dne 30. novembra 1987 
pa določa, da bodo morali lastniki 
kmečkih vozil te tablice zamenjati. 
Nove evidenčne tablice bodo imele 
iste številke kot prejšnje, le drugačne 
barve bodo. Po novem bodo številke 
črne na rumeni podlagi.

Lastniki kmečkih vozil morajo evi
denčne tablice prikolic zamenjati na 
pokrajinskem nadzorništvu za moto
rizacijo. Do konca ipeseca (januarja) 
morajo to opraviti lastniki tistih 
kmečkih prikolic, katerih evidenčna 
tablica se konča s številko ena, do 
konca februarja je treba zamenjati 
evidenčne tablice, ki se zaključujejo 
s številko dva, itd. Do oktobra torej, 
ko bodo na vrsti lastniki kmečkih 
prikolic z evidenčno tablico, ki se za
ključi z ničlo, bodo torej vse tablice 
kmečkih prikolic nove.

K prošnji za zamenjavo tablic je 
treba predložiti naslednje dokumen
te: prošnjo na obrazcu mod. MC 2101, 
fotokopijo tehničnih podatkov trak
torja, potrdilo o vplačilu 10 tisoč lir 
na tekoči račun št. 9001 v korist Dire
zione della Motorizzazione di Roma, 
potrdilo o vplačilu na tekoči račun št. 
4028 v korist Direzione della Moto-

Iščemo veščega raznašalca 
Primorskega dnevnika za Gori
co. Plačilo po dogovoru.

Pojasnila na upravi Primor
skega dnevnika v Gorici, Drevo
red 24. maja 1, tel. 83382.

rizzazione di Roma, potrdilo o vplačilu 
12.100 lir na tekoči račun št. 4598 v 
korist Tesoreria Provinciale del Teso
ro di Gorizia.

Kmetijsko nadzorništvo nadalje ob
vešča, da so samolepljivi znaki, ki se 
nalepijo na omenjene registrske tabli
ce, v prodaji v poštnem uradu, Largo 
Pacassi 2.

Do 1. februarja rok 
za TV naročnino

Finančna uprava obvešča na skoraj
šnjo zapadlost roka za plačilo naročni
ne za televizijske sprejemnike. Celo
letna naročnina znaša za barvni tele
vizor 128.840 (vključena je tudi razlika 
za lansko drugo šestmesečje), naročni
na za črno-bele televizorje pa znaša 
107.165 lir.

Naročnino je mogoče plačati tudi v 
dveh šestmesečnih obrokih. Obroka 
znašata 71.785 lir, oziroma 61.915 lir.

Rok za plačilo poteče 31. januarja. 
Ker je ta dan praznik, je zadnji dan za 
plačilo naročnine 1. februar. Po tem 
datumu se upoštevajo sankcije, pred
videne po zakonu.

Oviran promet
Promet na državni cesti med Gabr- 

jami in Dolom je bil sinoči med 18.30 
in 20. uro močno oviran. V lažji pro
metni nesreči se je na cestišču razlil 
velik madež motornega olja in trajalo 
je kar precej časa, da so gasilci cesto 
spet usposobili za promet.

ske in glasbene izdelke) ter ga distri
buira po tv kanalu.

Do nastanka tega projekta je prišlo 
ob ugotovitvi, da obstoječi TV medij v 
Sloveniji ne zadovoljuje diferencira
nih in heterogenih interesov televizij
skih gledalcev, ker je v svojem »nacio
nalnem« dometu preprosto presplošen 
in usmerjen le na »povprečnega« gle
dalca. Pobudnik alternativne televizije 
je ŠKUC-Forum, cilji tega projekta pa 
so medijska in politična kultura, pro
dukcija idej in informacija.

Ljubitelji slovenskega filma si bodo 
nocoj/(ob 20.30) lahko ogledali Ranflov 
film Živela svoboda. Zgodba se dogaja 
leta 1945 v vasi, ki leži nekje sredi 
Slovenije. Izmed vaščanov je nekdo 
med vojno skrivaj delal za partizane, 
precej mladih fantov je odšlo v gozd, 
na drugi strani pa bi nekateri rajši vi
deli, da se vrne predvojna oblast. Ži
vela svoboda je satirična filmska hu
moreska in prikazuje zanos prvega 
leta po osvoboditvi malce nostalgično, 
skoraj z obžalovanjem, da ga danes ni 
več...

Skupina kritikov, ki sledi 3. FVM, 
bo danes dopoldne v Kopru, kjer se bo 
sestala z vodstvom koprske televizije.

(Na sliki: prizor iz filma Živela 
svoboda)

izleti
SPD GORICA priredi 7. 2. 1988 avto

busni smučarski izlet na Dobrač (Dob- 
ratsch) v Avstriji. Prijave v trgovini Bav
con, tel. 31662, najkasneje do 3. februarja. 
Udeleženci morajo imeti veljavno oseb
no izkaznico ali potni list.

kulturni dom
3. FILM VIDEO MONITOR. Danes ob 

18.00 video tv ATV projekt alternativne 
televizije, ob 20.30 tv Različne hitrosti 
časa in film ŽIVELA SVOBODA (R. 
Ranfl).

Informativni program. Qb 15. uri tv
Studio je vaš in tv Ex libris M in M.

razna obvestila
Društvo slovenskih upokojencev ob

vešča, da bo avtobus v nedeljo odpeljal 
ob 6.45 izpred gostilne Primožič in ob 7. 
uri s Travnika.

Društvo slovenskih upokojencev vabi 
na pustovanje, ki bo 14. februarja v hote
lu Planika. Prijave 1. in 2. februarja od 
10. do 12. ure na sedežu društva in pri 
poverjenikih.

Kulturno društvo 
Jezero - Doberdob

vabi na predstavitev kasete

KRAŠKA 
NAŠA 

JE DEŽELA
Predstavitev bo jutri, 30. t. m., ob 
19. uri na sedežu društva.
Kaseto je pred kratkim posnel 
domači moški pevski zbor 
"JEZERO".

Vabljeni zlasti pevci 
in ljubitelji domače pesmi.

Attemsova palača bo kmalu 
povsem varna pred poplavami

Attemsova palača na Kornu bo čez nekaj mesecev povsem varna pred po
plavami. Te dni so namreč začeli izvajati dela po načrtu, ki ga je pripravil 
arhitekt Roberto Raccanello in ki predvideva okrog palače izkop globokega 
jarka in namestitev cevi. Načrt predvideva tudi obnovitev podov v pritličnih 
prostorih, stopnišča, lesenega stropa, električne inštalacije itd. v skupni vrednos
ti nad 300 milijonov lir.

Pokrajinska uprava razmišlja tudi, da bi razstavne dvorane opremili z inter
nim televizijskim sistemom in na ta način zavarovali pred tatovi ali drugimi 
nevarnostmi razstavljene dragocenosti.

Kakor znano, je poplava jeseni leta 1983 povzročila veliko gmotno škodo na 
objektu in tudi na muzejskih zbirkah.

Nekaj škode je bilo tudi ob zadnji poplavi, v začetku oktobra lani. Dela, ki 
so se pričela te dni, naj bi dokončali približno v šestih mesecih in s tem dokon
čno odpravili nevarnost novih poplav. Palača je namreč zgrajena na najnižjem 
mestu obširnega trga, kjer se ob izdatnejših padavinah zbirajo vode, stalno 
nevarnost pa predstavlja hudournik Koren, ki teče, vklenjen v podzemno strugo, 
nedaleč stran.

3. pum VEM®
KULTURNI DOM - GORICA 

danes, 29. 1., ob 18. uri

ATV
projekt alternativne 

televizije
Po pregledu predstavitev različ
nih segmentov avdiovizualnega 
ustvarjanja v Sloveniji:
— izkušnja ŠKUC-Forum
— estetski prostor slovenske

ga videa
— alternativna filmvideo pro

dukcija

3. MLM WME®
KULTURNI DOM - GORICA 

danes, 29. 1., ob 15. uri

TV AVDICIJA 
V STUDIO 3. FVM

(iščemo mlade talente!)

Urednika TV Ljubljana Janez 
Lombergar in Tatjana Trnik pred
stavljata tv oddaji:

STUDIO JE NAŠ 
EX LIBRIS M 

M

Ognjeni zublji so v Ronkah 
uničili tapetniško delavnico

V tapetniški obrtni delavnici v Ron
kah, Ulica Roma 69, se je včeraj okrog 
devete ure vnel hud požar, ki je povzro
čil več desetin milijonov lir gmotne ško
de.

Lastnice Olge Di Blasi takrat ni bilo v 
tapetniški delavnici, na delovnem mestu 
pa je bil njen delavec Arno Morel, kateri 
je nemudoma poklical tržiške gasilce, ki 
so na kraj prihiteli z dvema avtocisterna- 
ma. Več kot dve uri so se gasilci trudili, 
da bi pogasili hud požar, njihov trud pa 
je bil skoraj zaman, saj je požar uničil 
praktično vso opremo in blago, ki je bilo 
v skladišču delavnice. Tržiški gasilci so 
včeraj lahko opravili le bežen inventar 
uničenega materiala in so ugotovili, da 
je zgorelo 50 kvadratnih metrov strehe, 
pet šivalnih strojev, kompresor, več 
orodja, ki ga uporabljajo tapetniki, in 
večja količina tapetniškega materiala.

Vse kaže, da je požar povzročila previ
soka temperatura peči na drva, s katero 
so segrevali delavnico. Ob peči je na
mreč ležala večja količina posebno vnet
ljivega materiala (penaste gume in bla
ga), ki se je vnel, ognjeni zublji pa so se 
v trenutku razširili na ves prostor. Kmalu 
je pričelo goreti tudi leseno pohištvo in 
lesena streha. Hiter poseg gasilcev je to
rej lahko samo preprečil, da se ni ogenj 
razširil še na bližnje stavbe, saj bi bila v 
tem primeru že itak velika gmotna ško
da še večja.

kino
Gorica

CORSO 17.30-22.00 »Attrazione fatale«.
Prepovedano mladini pod 14. letom. 

VERDI 21.00 Baletna predstava Compag
nia balletto classico.

VITTORIA 17.30-22.00 »Body building 
per mogli in calore«. Prepovedan 
mladini pod 18. letom.

Tržič
EXCELSIOR Zaprto.
COMUNALE 18.00-22.00 »Gente di Dub

lino«.

Nova Gorica
SOČA 18.00 in 20.00 »Vrnitev iz Kinša- 

se«. Filmsko gledališče (mala dvora
na) Ob 18.15 in 20.15 »Reka«.

DESKLE 19.30 »Ferisov nori dan«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Provvidenti, Travnik 34, tel. 84972.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
San Nicolò, Ulica Primo Maggio 94, 

tel. 790338.

J- Po dolgi in mučni bolezni je v 
Gospodu zaspala moja sestra

Hela (Helena) Komel
Pogreb bo jutri, 30. t. m., ob 9.30 iz 

bolnišnice San Giusto v cerkev na 
Placuto in na glavno pokopališče.

Namesto cvetja darujte v dobrodel
ne namene.

Pavlina Komel
Gorica, 29. januarja 1988
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Na tretjem Film video monitorju v goriškem Kulturnem domu

»Socialistični kulak« Matjaža Klopčiča
V Gorici se te dni nadaljuje 3. Film 

video monitor. Na pregledu slovenske 
filmske in televizijske proizvodnje v 
letu 1987 so prvi dan vrteli Klopčičev 
film Moj ata, socialistični kulak.

Matjaž Klopčič slika predvsem slo
venski svet. To je počel vedno, že v 
svojih novovalovskih prvencih (Zgod
ba, ki je ni, Na papirnatih avionih), v 
tesnobnem feljtonu Strah, v portretu 
naglo industrializirajočega se »Blatne
ga dola« in njegovih nesrečnih prebi
valcev (Vdovstvo Karoline Žašler). 
Tako pri naštetih filmih, ki so nastali 
(z izjemo Vdovstva) po izvirnem Klop

čičevem scenariju, kot tudi pri drugih 
naslovih, ki so vizualizacija literarnih 
del (Cvetje v jeseni, Sedmina, Iskanja), 
povsod je markanten njegov avtorski 
odtis. Pričujoča priredba Partljičeve 
istoimenske komedije za ekran pa se 
precej ločuje od takšnih močno pou
darjenih »avtorskih« potez.

Tone Partljič je priklical iz lastnega 
otroškega spomina travmatično izkuša 
njo, ki jo je sam doživel v prvem po
vojnem obdobju in ob letu 1948, ter je 
to preoblikoval v svojem značilnem 
satirično-uglajenem ključu v sočno in

barvito parabolo o tistem času. »Ata« 
iz naslova je proletarec Jože Malek, 
povratnik iz velike Rdeče armade, ki 
se znajde doma kar naenkrat pred ve
likimi spremembami. Po vojni in revo
luciji nastopi nova, ljudska in socialis
tična oblast, ki da tudi njemu zemljo 
zaradi agrarne reforme. Okrog Male- 
kove domačije se zbira kopica »gleda
liških« karakterjev, od sorodnika in 
agitpropovca nove oblasti Vanča do 
načelnika mladinske organizacije po
licaja Eda, od vaške učiteljice do žu
pnika in bivšega premožnega kmeta, 
kateremu so odvzeli zemljo.

Vsi nekaj hočejo od Maleka in ga 
podučujejo, kako naj se ravna v novih 
časih, »kajti v svobodi je še težje kot v 
diktaturi, ko vsaj veš, kaj smeš in kaj 
ne!« Malek vse lepo posluša, navidez 
se jim pokorava, a v resnici vztraja pri 
svojem in si prizadeva s trdim gara
njem na njivi, da bi postal »socialistič
ni kulak«, kot sam samoironično pravi, 
lastnik svoje zemlje in svojega pridel
ka tudi v socializmu. V to predvidljivo 
igro prisile, oportunizma, malih spletk, 
zagnanosti in parol vstavi Partljič svo
jo najbolj posrečeno kreacijo, naiven 
in prešeren avtobiografski lik Maleko- 
vega sinčka, otroka, ki vsem pove, da 
»je kralj gol« in to celo zapiše v verzih 
v svojem šolskem zvezku.

In prav v tem kontrapunktu med 
nedolžnim pogledom otroških oči v 
Resnico in realističnim resigniranim 
odnosom očeta do Obstoječega reda, 
je edinole razumljiv Partljičev odnos

do tega obdobja. Partljič gleda na ta 
čas in na njegove protagoniste s pikro 
duhovitostjo, a tudi z razumevanjem. 
Tako v drami kot v filmu zadobi spe
cifična zgodovinsko-politična situacija 
v štajerski vasici ob prelomnem letu 
1948 širše, relativne razsežnosti in po
stane obče sprejemljiv vzorec spopa
danja posameznika z vsakršno oblastjo 
in njegove nemoči pred njo. V mreži 
protistalinističnih obračunavanj se 
bosta znašla tudi Jože Malek in pre
več navdušeni aktivist Vanč: prvi se 
izmaže, ker se dela bedaka, drugi pa 
jo bo skupil kot kolektivni grešni ko
zel.

To isto dramaturško jedro je sprejel 
in razvil tudi režiser M. Klopčič. Ne 
vemo, ali se je lotil tega projekta zara
di odzivnosti in popularnosti tega gle
dališkega teksta ali pa, ker spada ta 
tema v domet njegovega »nacionalno- 
ljudskega« filmskega slikanja sloven
ske zgodovine in družbe. Kakor koli 
že, Klopčič je v svoji realizaciji spošto
val Partljičevo izvirno naravnanost. 
Ohranil je osrednje »dramatis perso- 
nae« iz odrske postavitve: nezamenlji
vega in v svoji zrelosti simptomatične
ga protagonista Poldeta Bibiča in Mi
leno Župančičevo v vlogi njegove 
žene. Za druge vloge pa je hotel film
sko bolj učinkovite igralce: Iva Bana 
(Vanč), Urško Hlebec (atova hčerka 
Olga), Antona Petjeta (župnik), Ivana 
Godniča (policaj Edo) in še druge.

DAVORIN DEVETAKPosnetek Iz filma Moj ata, socialistični kulak Matjaža Klopčiča

revije Perestrojka, nova misel za SZ in za ves svet
Nova številka 
Sodobnosti

Pred dnevi je izšla prva številka So
dobnosti v novem letu, s katero je re
vija začela svoj 36. letnik izhajanja. 
Številka se začenja z dokumentarno 
igro za TV Maistrova najdaljša mari
borska noč, 1918 Saše Vuge. Lojze 
Krakar objavlja svoje Pregrešne in 
druge pesmi, Filip Kalan pa piše o 
presoji igralčeve storilnosti. V Odprti 
tribuni o znanstveni univerzi so objav
ljena tri razmišljanja (prof. dr. Iva Fa
binca, prof. dr. Alojza Križmana in 
prof. dr. Naceta Šumija) z dvodnevne
ga posveta o univerzi danes in jutri, ki 
je bil novembra lani v Krškem.

Matjaž Kmecl v članku Aurora aus 
tralis predstavi delovanje »slovensko 
avstralskega literarnega in umetniške 
ga krožka« SALUK, ki deluje v Sydne 
yu in Melbournu. V krožku se združu 
jejo slovenski kulturni delavci, pesni 
ki in slikarji iz vse Avstralije 
Sodobnost objavlja pesmi dveh člano-\ 
krožka: Jožeta Žoharja in Petra Koša
ka.

Prozna dela prispevajo Janez Švajn
cer (Odsevi), Marko Cestnik (Samomo
rilka) in Meta Kušar (Tesssoro mio!) 
Vili Ravnjak je napisal esej z naslo
vom Teorija Paradoksa.

V rubriki Naš daljni bližnji svet so 
objavljene Pesmi Tadeusza Rozewicza 
v prevodu Dušana Ludvika. Prva le
tošnja številka Sodobnosti se zaključu
je z rubriko Kronika, v kateri Igor 
Gedrih piše o Bernikovi monografski 
študiji o Cankarju, Milček Komelj pa 
o retrospektivni razstavi Vide Slivni- 
ker v Radljah ob Dravi.

Mihail Gorbačov, knjižni zvezdnik
Kaj je pravzaprav »perestrojka« 

(preosnova. ali preprosteje reforma), ta 
do včeraj skoraj neznana ruska bese
da, o kateri se veliko govori in piše, 
tako da je že postala v vseh smislih 
vodilo za veliko družbeno in gospo
darsko reformo v Sovjetski zvezi? Na 
ta vprašanje skuša odgovoriti prav 
glavni pobudnik tega zelo ambicioz
nega načrta, Mihail Gorbačov, v knji
gi Perestrojka, nova misel za našo 
državo in za svet, ki je ob koncu pre
teklega leta skoraj istočasno izšla v 
SZ, ZDA in v nekaterih evropskih dr
žavah. V Italiji si je avtorske pravice 
na dražbi priborila milanska založba 
Mondadori (str. 348, lir 24.000), ki je z 
učinkovito reklamo (zlasti ob ameriš
kem srečanju med Reaganom in Gor
bačovom) dobro plasirala delo na 
knjižnem tržišču. »Perestrojka« je tako 
že več tednov prava uspešnica, čeprav 
je neka anketa pokazala, da si je dobr
šen del kupcev nabavil knjigo le iz 
radovednosti in tudi pod vplivom sve
tovnih dogajanj, ki postavljajo močno 
v ospredje lik sovjetskega voditelja. 
Investicija za knjigo je bila po našem 
mnenju vsekakor koristna, če ne dru
go, ker bo lahko jutri ta publikacija 
zgodovinski dokument.

Stil Mihaila Gorbačova pisatelja se
veda ne moremo na noben način pri
merjati s stilom politika in državnika, 
zlasti še vrh tega, ker je knjiga dokaj 
povprečen prevod iz angleščine. Izra
zoslovje in slog močno odsevata pro
pagandistične namene knjige, njena 
vsebina, če smo si zadali za cilj razu

mevanje družbenih procesov v SZ, pa 
je v vseh smislih zanimiva. Gorbačov 
si zamišlja »perestrojko« kot dolgoroč
ni načrt za vsestransko obnovitev sov
jetske stvarnosti in jo sam primerja z 
Leninovim Načrtom za novo ekonom
sko politiko (NEP), torej kot nekakšno 
dopolnilo oktobrski revoluciji. Njego
ve oči so uprte skoraj izključno v bo
dočnost, čeprav ne manjka prikritih 
kritik na imobilizem in na splošno na
zadovanje, ki sta spremljala obdobje 
Leonida Brežnjeva.

Gorbačov se zaveda ogromnih raz
vojnih potencialov SZ, ima pa tudi jas
no pred sabo nevarnost dekadence, ki 
jo tvega sovjetska družba, če ne bo 
znala ujeti vlaka modernizacije in ra
dikalne preosnove. Od tod potreba po 
»perestrojki« in po kvalitetni rasti so
cializma. Kremeljski voditelj obravna
va posebno ekonomska vprašanja, za
čenši s problematiko tehnologije, pri 
čemer se v skladu z Marxovo teorijo o 
gospodarski gradnji in družbeni nad
gradnji venomer navezuje na politiko. 
Akter reforme govori o nagradah in o 
spodbudah za produktivnost, kar 
predstavlja za SŽ novost, razčlenjuje 
zunanjepolitična vprašanja ter podčr
tuje potrebo po večji odprtosti do zu
nanjega sveta. Navezuje se tudi na 
oboroževalno tekmo z ZDA ter na 
ogromne stroške za oboroževanje, ki 
jih bo treba čimprej omejiti in del teh 
sredstev nameniti v prizadevanja za 
posodobitev sistema. Gorbačov ob 
koncu namiguje na nujnost demokra-

Mihail Gorbačov

tizacije sovjetske družbe, čeprav se v 
glavnem omejuje le na vodilno komu
nistično partijo ter ne načenja kočljive 
problematike pluralizma in demokra
tičnih svoboščin.

»Perestrojka« predstavlja konec 
koncev pogumen izziv zgodovini in 
vsem zgodovinskim usedlinam, ki hro
mijo razvoj sovjetske velesile. Gorba
čov si sicer, vsaj v knjigi, ne odkrito 
postavlja vprašanj osamljenosti in not
ranjih nasprotovanj »perestrojki«, ne
dvomno pa se zaveda, da je njegova 
naloga težka, njegova pot pa posuta z 
ovirami in z nevarnimi pastmi.

SANDOR TENCE

Chicago 
string trio 

v gledališču 
Rossetti

V ponedeljek so v okviru abonmaj
skih koncertov Tržaškega koncertne
ga društva nastopile v gledališču 
Rossetti v Trstu tri mlade glasbenice 
iz Amerike, ki so sedaj članice znane
ga orkestra Solisti Veneti. V orkestru 
igra prvo violino Bettina Mussumeli, 
prvo violo Jodie Levitz in prvi violon
čelo Susan Moses. Da bi obogatile 
svojo koncertno ustvarjalnost, so usta
novile komorno skupino z zvenečim 
imenom Chicago string trio (Čikaški 
godalni trio). Skupina treh mladih 
glasbenic je zanimiva in redka ko
morna sestava, zato jim ni bilo težko, 
da so s svojo neobičajnostjo in simpa
tičnim nastopom nekoliko zasenčile 
manj zanimivo izvajanje bolj inter
pretativno kot tehnično zahtevnega 
programa.

Najprej smo poslušali Trio opus 3 
V- S-duru Ludwiga van Beethovna -
mladostno delo, ki je nastalo še pod 
vplivom Mozartove glasbe. Že v iz
vedbi prve skladbe smo slišali, da je 
skupina še mlada in neizkušena v 
skupnem muziciranju, pa tudi v doje
manju in podajanju stilno interpreta
tivno zahtevne motivično grajene 
glasbe. Glasbeni tok so zavirale pav
ze, ki niso bile organsko vključene v 
glasbeno frazo, pa tudi večji pouda
rek na melodiji kot na ritmu skladbe. 
Večjo zvočno ubranost v enoglasju 
kot tudi v harmonsko čistih sozvočjih 
bi dosegle z večjo natančnostjo v in
tonaciji in v intonančni skladnosti 
med instrumenti.

Za izvedbo Mozartovega Klavir
skega kvarteta v g-molu K 478, ki
smo ga slišali kot drugo točko glasbe
nega večera, so glasbenice iz Ameri
ke povabile k sodelovanju mladega 
pianista Carla Levija Minzija. To 
močno Mozartovo delo je naredilo na 
poslušalce močan vtis, ne toliko zara
di izvedbe, kot zaradi izvirne obdela
ve glasbene vsebine, izrazno bogate 
ljubezenske glasbe počasnega stavka 
in elegantno v duhu Figarove svatbe 
napisanega sklepnega stavka. Izvedbi 
Beethovna in Mozarta nista bili taki, 
kot ju običajno slišimo v izvedbah iz
kušenih glasbenikov in izkušenih ko
mornih skupin.

Najbolje je izzvenela sklepna 
skladba koncerta, Klavirski kvartet 
v g-molu opus 25, s katerim je 
Brahms kot skladatelj debutiral na 
Dunaju leta 1862. Izvedba tega dela je 
bila sproščeno in doživeto podana, 
kar je tudi preusmerilo pozornost po
slušalcev od izvajalsko tehničnih in 
intonančnih pomankljivosti k doživ
ljanju glasbenega sporočila. Najbolj 
iskrivo je izzvenala razigrana cigan
ska glasba sklepnega stavka, za kar 
ima veliko zaslug tudi lahkotna igra 
pianista Minzija (z madžarsko cigan
sko glasbo je Brahms sklenil številna 
svoja dela). Brahmsova glasba je bila 
vsebinsko in stilno blizu izjavalkam, 
njihovemu pogledu na svet in življe
nje, in kot tako so podale tudi poslu
šalcem.

Chicago string trio sestavljajo mla
de glasbenice, ki si bodo s študijem 
in s skupno igro nabrale izkušnje, ki 
so nujno potrebne za dvig iz povpreč
ja v vrhunsko komorno muziciranje.

MIRKO SLOSAR

Knjiga Portreti - razgledi -presoje je izšla pri mariborski Založbi Obzorja

Toporišičev! portreti slovenskih jezikoslovcev
ii.

V prvem razdelku so pod naslovom Portreti 
objavljene biografske študije znamenitih sloven
skih jezikoslovcev, ki zaslužijo oznako »značilni 
predstavniki svojih dob in razvojnih obdobij« 
slovenskega jezika in jezikoslovja. Vrstijo se 
drug za drugim: od Adama Bohoriča v 16. stolet
ju preko Jerneja Kopitarja v 19. stoletju do naših 
sodobnikov. V tem razdelku je petnajst portre
tov, naj naštejemo vse »portretirance«: Adam Bo
horič, Valentin Vodnik, Jernej Kopitar, Kopitar - 
Prešeren - Čop, oče Stanislav Škrabec, Matija 
Valjavec, Fran Ilešič - novoilirec, Anton Breznik, 
Jakob Šolar, Anton Bajc, Rudolf Kolarič, Stanko 
Bunc, Boris Urbančič, Vatroslav Kalenič in Jakob 
Rigler. Toporišičeve portrete odlikuje poleg ten
kočutne znanstvene misli in analitične zasnove 
še nazorno tolmačenje in slogovna privlačnost.

Privlačne duhovne podobe drugih slovenskih 
in slovenističnih jezikoslovcev avtor predstavi 
bralcu tudi v drugem razdelku svoje knjige, ki 
ga je naslovil Razgledi. V tem razdelku obširneje 
spregovori o slovenskem narečjeslovju, o sloven
skem jeziku, kakor so ga videli tisti, ki so o njem 
razmišljali, pa o povojnem raziskovanju sloven
skega jezika in njegovih nalogah, o slavističnem 
jezikoslovju v Sloveniji šestdesetih let ter nazad
nje o petdesetih letih jezikoslovne slavistike na 
ljubljanski Filozofski fakulteti in o razgledih po 
stilistiki in stilu.

V zadnjem, tretjem razdelku knjige Presoje se 
razkriva Toporišičeva kritična in reformatorska 
narava, ki je po sodbi strokovnjakov na osnovi 
njegovih novih jezikoslovnih gledanj in spoznanj 
»vnesla v slovensko jezikoslovje in v strukturo 
slovenske slovnice pomembne spremembe.« Ra

zumljivo je, da so te spremembe spremljale šte
vilne polemike, mnogi jezikoslovci so Toporiši
čeva gledanja in spoznanja odločno zavrnili, 
toda avtor, nikoli pripravljen na kompromise, jih 
je vselej na osnovi znanstvenih tolmačenj zavra
čal, pogosto, z zanj najmočnejšim adutom - s svo
jo vizijo in s svojim odnosom do jezika.

Če se za trenutek povrnemo k prvemu razdel
ku Toporišičeve knjige, moramo nekaj besed na
meniti znamenitemu slovenskemu jezikoslovcu 
očetu Stanislavu Škrabcu, ki je dolga leta (prav
zaprav edini med vsemi Toporišičevimi »portre
tiranci«) živel in deloval na Primorskem. Med 
jezikoslovci je zaslovel s svojim epohalnim spi
som O glasu in naglasu našega jezika v izreki in 
pisavi, vendar so rezultati njegovega velikega 
dela, zlasti po njegovi smrti v zadnjih sedemde
setih letih, v slovenskem jezikoslovju še vedno 
premalo prisotni. Naj tokrat zato po daljšem času 
spet obudimo spomin na Škrabčevo življenje in 
delo, ki ga mlajši rodovi tako rekoč sploh ne 
poznajo!

Oče Stanislav Škrabec (roj. 7. januarja 1844 v 
Hrovači pri Ribnici na Dolenjskem - nimrl 6. ok
tobra 1918 v Ljubljeni) je bil krščen za Antona, 
Stanislav je Škrabčevo redovniško ime. Po 
osnovni šoli v Ribnici in gimnaziji v Ljubljani se 
je odločil za redovniški poklic. Od 1868 do 1870 
je bil profesorski pripravnik grščine, nemščine in 
slovenščine na frančiškanski gimnaziji v Novem 
mestu, od 1870 do 1873 je študiral klasično in 
slovansko jezikoslovje na graški univerzi in leta 
1876 v Gradcu opravil profesorski izpit. Večino 
svojega življenja je preživel v samostanu na Kos
tanjevici pri Gorici, kjer je v višjih razredih re
dovniške gimnazije poučeval slovenski, hrvaški,

latinski in grški jezik. Potem ko je bil tudi rav
natelj domače gimnazije, se je sredi prve svetov
ne vojne, 28. novembra 1915, zaradi topniškega 
obstreljevanja Gorice preselil k ljubljanskim 
frančiškanom, kjer je tri leta kasneje umrl.

Napis na spominski plošči v samostanu na 
Kostanjevici: »Jasnil si nam slovenskega jezika 
dušo, jezika mojster, učeni ti Slovenec...«, pove 
pravzaprav vse o njegovem izjemno bogatem ži
vljenjskem delu na področju slovenskega jezi
koslovja. Le redki pa vedo, da je Škrabec, ki je 
na Kostanjevici preživel nad 42 let svojega re
dovnega življenja, skoraj 30 let izdajal in urejal 
Cvetje z vrtov sv. Frančiška, svetovno znano na
božno in jezikoslovno revijo!

Za Škrabčevo jezikoslovno delo je značilna 
njegova mnogovrstnost. Obsega namreč glasos
lovje, oblikoslovje, skladnje, stilistiko, besedot- 
vorje, pravorečje, pravopis in jezikovno politiko. 
Svoje pomembno jezikoslovno delo je začel leta 
1870 z razpravo O glasu in naglasu našega jezika 
v izreki in pisavi. Bil je prepričan, da je treba 
pravo in boljše v jeziku ne le spoznati, temveč 
spoznano tudi uveljaviti v vsakdanji jezikoslovni 
praksi. Škrabčeva glavna zasluga je, da si je 
»upal nastopiti proti tako visoki, v pravopisnem 
pogledu pa zmotni avtoriteti, kot je bil Fran Lev
stik.« (prof. J. Toporišič). Na Škrabčevo stran so 
tedaj stopili Pleteršnik, Levec, Valjavec in Brez
nik. Tako je tudi zmagal. Morda bi še veliko bolj 
uspeval, kot je, ko bi bil univerzitetni profesor, 
ne pa skromen frančiškan. V 'njegovem času je 
bilo že tako, da so imele največjo veljavo univer
zitetne glave, na druge se veljaki in tisti, ki so 
imeli povsod in ob vsakem času »glavno bese
do«, niso niti ozirali. Ob tem trpkem spoznanju

ne kaže prezreti spoznanja, da se je prav po 
Škrabčevi zaslugi slovenski jezik uveljavil v nje
govi naravni, realistični podobi, iz katere je lah
ko zrasla velika umetnost slovenske moderne, 
naših nepozabnih duhovnih velikanov, Dragoti
na Ketteja, Josipa Murna-Aleksandrova, Ivana 
Cankarja in Otona Župančiča.

Za slovensko kulturo ostaja oče Stanislav 
Škrabec zaslužen predvsem kot jezikoslovec, 
čeprav he gre prezreti tudi njegovega poljudnoz
nanstvenega in nabožnega pisanja v reviji Cvet
je z vrtov sv. Frančiška. Po Toporišičevi sodbi je 
z njim dokazal lepo oblikovalno moč, v Vsem 
svojem pisanju pa izrazito jezikovno silo in do
gnanost. Zato mu je v svoji knjigi Portreti - raz
gledi - presoje (izdala in založila jo je Založba 
Obzorja v Mariboru, opremila pa Vesna Polanc - 
Marinič) prof. J. Toporišič namenil skoraj tride
set strani svojih znanstvenih spoznanj o njego
vem delu.^V sklepni misli je zapisal, da je oče 
Stanislav Škrabec brez dvoma naš največji jezi
koslovec slovenist 19. stoletja. V 20. stoletju ga - 
po Toporišičevem prepričanju - prekaša le Fran 
Ramovš, vendar samo kot sintetizator celotnega 
dotlejšnjega znanja o slovenskih narečjih in sog
lasnikih. Škrabec je utemeljil naše moderno pra
vorečje in se vztrajno bojeval za njegovo uvelja
vitev v javnosti in šoli. Navsezadnje je zmagal 
tudi nad zablodami slovenskega praktičnega in 
»znanstvenega« jezikoslovnega ljubiteljstva 19. 
stoletja. Na to pa naši jezikoslovci danes večkrat 
hote ali nehote pozabljajo.

IVAN VIRNIK
(Prvi del članka o izidu Toporišičevih knjig 

je bil objavljen v Primorskem dnevniku dne 27. 
januarja letos)
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Pri naših onkraj Velike luže (4)

JOŽE KOREN

Večer je Tržaški oktet sklenil v fari 
Sv. Štefana, ki je v bistvu enotna slo
venska fara za vse mesto, kot formalni 
gost pevskega zbora Slovenska pesem, 
ki ga vodi že v ZDA rojeni zborovodja 
Janez Vidmar, drugače univerzitetni 
profesor političnih ved.

Tržaški oktet je pel pri večerni 
maši, ki jo je vodil priletni zelo simpa
tični frančiškanski pater Kalist Lan- 
gerholz, po maši pa priredil še krajši 
koncert v farni dvorani. Na začetku 
maše ob kar precejšnji udeležbi verni
kov, je pater Langerholz predstavil 
oktet, pridigo pa je skoraj v celoti po
vezal s pomenom oktetovega gostova
nja in globokim razmišljanjem o izse
ljenstvu in domovini. Bila je to pridi
ga v globokem narodnem duhu, klic k 
delu za ohranitev slovenskega jezika 
in narodnih tradicij, pri čemer je na
vajal kot zgled trpljenje in upornost 
primorskih Slovencev pod fašistično 
tiranijo, ko je — tako je dejal — tudi 
vrh tržaške cerkvene hierarhije bil 
proti Slovencem, pri čemer je bil na
mig na škofa Santina več kot očiten.

Moram reči, da je bilo to pridigo 
prijetno poslušati in mislim, da so jo 
tudi oktetovci dojemali kot poklon na
šemu primorskemu slovenskemu člo
veku danes, saj so tako pri maši kot 
potem po večerji zapeli s tolikšno har
monijo glasov, da so se mnogim zbra
nim in patru Langerholzu prvemu, 
orosile oči.

Na večer je med drugimi prišla tudi 
gospa Corinne Leskovar, ki ni hotela 
zamuditi oktetovega petja, prišla pa 
sta tudi zakonca Bernik, univerzitetna 
profesorica Marija in njen mož, eden 
najuglednejših slovenskih poslovni
kov iz Chicaga, ki se je pravkar vrnil s 
poslovnega potovanja na Japonsko. 
Oba sta bila med organizatorji tega 
dela oktetove turneje. Srečali pa smo 
tudi tržaškega Slovenca Škamperleja, 
brata Nika Škamperleja, ki je Bazovi
co, kjer je živel z ženo, zapustil tam

v fari Sv. Štefana 
smo že v prvih jutranjih urah nasled
njega dne končali v jedilnici lemont- 
skega samostana, kjer smo skupno s 
patrom Vendelinom v razigranosti 
krepko zalili Mirkov rojstni dan.

Med Slovenci 
v Milwaukeeju

Milwaukee je mesto prav na obali 
Michiganskega jezera kakih 160 km 
severno od Chicaga, vendar že v drža
vi Visconsin. V Lemont so prišli po 
nas z osebnimi avtomobili organiza
torji turneje iz Milwaukeeja in v do
brih dveh urah prijetne vožnje mimo 
razsežnih planjav, delno obraščenih z 
gozdovi, delno bolj ali manj zapušče
nih pašnikov in farmarskih oranic, s 
krajšim postankom prav na imaginarni 
meji med državama Illinois in Viscon
sin, smo dosegli mesto. Vozili so nas 
mladi duhovnik, Peter Jakopec, ki je 
šele pred dobrim letom prišel iz Sv. 
Trojice v Slovenskih goricah, oče in 
sin Dovnik, oba Karla, in pa gospod 
Meček.

Pri omizjih čedne, ne velike hrvaške 
Karlovicheve gostilne na obrobju mes
ta z natakarico v nekakšni stilizirani 
narodni noši, je bil zbran precejšen 
del gostiteljskega kroga, med katerimi 
sta bila tudi zakonca Kralj (brat zna
menite slovenske gledališke igralke 
Elvire Kraljeve), ki sta v prvih povoj
nih letih pred odhodom v ZDA živela 
v Trstu in bila zaposlena na tržaški 
slovenski radijski postaji, gospod Kralj 
predvsem kot vodja radijske dramske 
skupine. Zdaj vodita skupno enourno 
slovensko radijsko oddajo na lokal
nem radiu. Spominjala sta se. mnogih 
znancev v Trstu, predvsem iz radijske
ga okolja in oba, zlasti pa žena, nista 
mogla skrivati velikega domotožja ne 
le po Trstu pač pa tudi po Sloveniji.

V tej druščini so fantje zapeli v po
zdrav dve, tri pesmi, potem pa smo se 
z našimi spremljevalci podali v hotel- 
motel na prav potreben počitek za ve
černi nastop v lepi koncertni dvorani 
univerze v organizaciji Slovenskega 
umetnostnega sveta pri glasbeni šoli 
univerze države Visconsin, katerega 
predsednik je prav spremljevalec Ka
rel Dovnik ml.

Koncertu v Milwaukeeju je prisos
tvovalo lepo število ljudi. Z dvema av
tobusoma in nekaj zasebnimi avtomo
bili so se nanj pripeljali tudi poslušal
ci iz Chicaga. Občinstva bi bilo še 
več, če ne bi istočasno s koncertom 
imeli v Milwaukeeju tudi veliko poro

okrog petdesetih let. 
Prijetna doživetja

ko, na kateri je po njihovih običajih 
prisotnost povabljenih tako rekoč ob
vezna. Kljub temu pa so nekateri ude
leženci te poroke le ujeli vsaj že za
dnji del koncerta, ki je potekal v ne
popisnem navdušenju poslušalcev. 
Pred oktetom je nastopil domači me
šani zbor »Gallus« pod vodstvom diri
genta Muškatevca. Zanimivost tega 
zbora je, da poje v njem tudi nekaj 
tako rekoč profesionalnih pevcev iz 
glasbene šole univerze, ki niti niso po 
rodu Slovenci. Tako je bila ena med 
njimi, zelo simpatično dekle, po mate
ri Švedinja, po očetu Grkinja, pela pa 
je v slovenskem zboru slovenske pes
mi. To, da se nas je potem držala ves 
čas bivanja v Milwaukeeju, je seveda 
drugo poglavje. Sicer pa je zbor »Gal
lus« nastal po odcepitvi od prej skup
nega zbora z malce nenavadnim ime
nom »Uspeh«, ki še obstaja in je celo 
številnejši od »Gallusa«, vodi pa ga 
Dolores Ivančič. Razlog za ločitev naj 
bi bil menda ideološki, vsaj tako se je 
dalo razumeti.

Oktetov spored je napovedoval v 
svoji angleški slovenščini in s kar pre
cejšnjo duhovitostjo Karel Dovnik 
mlajši, rojen že v ZDA, po poklicu pa 
odvetnik. Najlepše pri njem je bilo 
poleg naravne simpatičnosti prav to, 
da nam je vztrajno zatrjeval, kako 
bodo tako on kot njegovi otroci vedno 
ostali Slovenci in da bodo govorili slo
vensko čeprav njegova žena ni Slo
venka. Pa se bo že znašla!

Kot povsod se je koncert tudi tukaj 
končal s slavjem v preddverju dvora
ne, Karel pa je tako marljivo prodajal 
oktetove plošče in kasete, da so pošle 
vse in da nam potem za kanadski del 
turneje ni ostala niti ena več, čeprav 
smo jih prinesli iz Trsta za zajeten 
kovček. Naši fantje so zapustili imeni
ten vtis.

Naslednjega dne je oktet spet pel 
pri maši v župnijski telovadnici, ki 
tamkajšnjim slovenskim faranom, v 
pričakovanju dograditve nove cerkve, 
služi kot začasno svetišče, potem pa 
smo se z našimi spremljevalci podali 
še na ogled stalnega cvetličnega par

Ob naslovu okte- 
tovi fantje na poti 
iz Chicaga v Le
mont (v ozadju či- 
kaški nebotični
ki); pod naslovom 
koncert v Milwa
ukeeju; spodaj 
člani okteta so se 
nastavili fotograf
skemu objektivu 
skupaj s patrom 
Vendelinom (sede 
na desni) na dvo
rišču samostana v 

Lemontu
nami dokler nam oblaki niso zakrili 
pogleda, so bila naša pričakovanja že 
usmerjena v Kanado. Vtisi iz Cleve
landa, Chicaga in Milwaukeeja so bili 
nepozabni, kako bo v Torontu, kako v 
Hamiltonu?

Čez dobro uro smo si že segali v 
roke v drugi državi, v drugem vele
mestu, v roke drugih gostiteljev in 
kmalu tudi prijateljev. Na torontškem 
letališču so bili vsi z dr. Francetom 
Habjanom na čelu: Potočnik, Stajan, 
Seražin, Čekuta, Osredkar in drugi, 
vsi člani pripravljalnega odbora za ok- 
tetovo gostovanje. Veselo pa smo se 
pozdravili tudi s prvim umetniškim 
vodjem Jankom Banom in njegovo 
ženo Vero, ki sta se oktetovemu gosto
vanju pridružila šele v Kanadi. Orga
nizacija je bila očitno v dobrih rokah. 
Kmalu smo se z avtomobili odpeljali z 
letališča najprej v bazo celotnega gos
tovanja oz. na župnijski sedež sloven
ske fare Brezmadežne, kjer je bil tudi 
osrednji koncert za slovenske izseljen
ce, potem na večerjo v slovensko res
tavracijo »Linden« (Pod lipo) Franka 
Tomšiča in sinov. Tu nas je sprejel in 
pozdravil domačin — župnik Janez 
Kopač, skupaj z msgr. Francem Sodjo, 
ki je bil eden glavnih pobudnikov in 
organizatorjev oktetovega gostovanja 
v Torontu. In potem smo šli seveda na 
domove naših gostiteljev po dva in 
dva kot so oktetovci že vajeni na svo
jih potovanjih, mene pa sta sprejela v 
goste kar dr. Habjan in njegova žena 
Mihajla, sestra tržaškega slovenskega 
odvetnika Mitje Bitežnika. Znašel sem 
se v prijetni družini, v domačnosti slo
venskega doma, v jesensko listje ka
nadskih hrastov odetem okolju.

Dolgo v noč smo se pogovarjali o 
novicah iz Trsta in v Sloveniji, saj sta 
tako France kot Mihajla po čustvih, 
simpatijah, znanstvih in prijateljstvih, 
Mihajla pa še po izvoru, vezana na 
Trst in Gorico in na Primorsko na
sploh.

(Odlomki iz dnevnika Jožeta Kore
na o gostovanju Tržaškega okteta v 
ZDA in Kanadi)

ka, ki predstavlja posebno zanimivost 
Milwaukeeja. Pod tremi ogromnimi 
steklenimi kupolami, od katerih je 
vsaka zase park, gojijo v eni sezonsko 
cvetje (v tem času krizanteme najraz
ličnejših barv in razcvetov), v drugi 
puščavsko rastlinje (kaktuse in podob
no), v tretji pa tropsko rastlinje. V eni 
od teh kupol so fantje preizkusili 
akustiko. Tako čudovite odmevnosti 
še zlepa nisem slišal, ko so zapeli v 
pianissimu Dobar večer. Drugi obisko
valci so kar obnemeli in na koncu na
vdušeni zaploskali.

V društvu Triglav
Popoldne so nas gostitelji odpeljali 

še na obisk v društvo Triglav oz. v 
njegov rekreacijski park-pristavo, ka
kih 30 km iz mesta, kjer se zbirajo v 
glavnem povojni priseljenci iz Slove
nije, zlasti iz Dolenjske. V ogromnem 
parku imajo svoje jezero, balincarske 
steze, miniaturno cerkvico, vikendice 
in precej veliko leseno dvorano z ba
rom, kjer imajo svoja srečanja in dru
žabnosti. Pozdrav je oktetu izrekel 
predsednik društva Jože Kunavar, 
opredelil njegov nazorski značaj, obe

nem pa govoril o povezovalni vlogi 
slovenske besede in predvsem pesmi z 
matičnim narodom. Čeprav besede 
»domotožje« ni omenjal, je ta vela iz 
vseh njegovih besed, do polnega izra
za pa je prihajala, kot je pri Slovencih 
take ali drugačne barve že prirojeno, 
ob kozarcu vina, ko se jeziki razvežejo 
in začenjajo zmagovati najbolj intim
na čustva.

Med poznovečerno vožnjo v hotel- 
motel sem razmišljal o usodi tistih slo
venskih ljudi, ki so jih dogajanja za
dnje vojne raztepla po svetu, kjer so si 
sicer ustvarili nov dom, a je njihov 
resnični dom le tam, kjer so se rodili, 
pa naj imajo, zdaj res že bolj redki, do 
njegove iz vojne porojene stvarnosti, 
še vedno povsem odklonilen odnos.

Pri kanadskih 
gostiteljih

Ko smo si na čikaškem letališču še 
poslednjič segli v roke in se poslovili 
od naših gostiteljev in se potem z leta
la še enkrat ozirali na velemesto in 
ogromno Michigansko jezero pod

............... .

K; ih

1948 -1988 
ŠTIRIDESET LET 
ITALIJANSKE USTAVE

PREDSEDSTVO MINISTRSKEGA SVETA

Od ponedeljka, 
1. februarja, dobiš 

v prodajalnah časopisov 
celovit tekst 

italijanske ustave brezplačno

40 LET USTAVE, 40 LET RAZVOJA
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Košarka: sinoči v kvalifikacijskem srečanju za EP v Trstu

Italijani brez težav odpravili Špance
ITALIJA - ŠPANIJA 87:75 (43:36)

ITALIJA: Gentile 6 (2:5), Magnifico 4 (2:4), Dell'Agnello 12, Bosa 6 (2:2),
Brunamonti (17 (1:2), Vescovi 12 (4:8), Binelli 2 (0:2), Riva 14, Della Valle,
Rusconi 14 (2:3).

ŠPANIJA: Villacampa 3 (3:5), Creus, Sibilio 2 (2:2), Margall 2, Jimenez 19 
(7:9), Romay 12 (2:4), Arcega 2 (2:2), Solozabal 12 (2:5), Martinez 4 (2:2), San 
Epifanio 19 (5:8).

SODNIKA: Petrovič (Jug.) in Virownick (Izr.). PM: Italija 13:26, Španija 
25:37. 3 TOČKE: Brunamonti 4, Riva 2, Solozabal 2, San Epifanio 2. PON:
Binelli (24), Magnifico (24), Romay (32) in Rusconi (39). GLEDALCEV: 6.000.

TRST — V kvalifikacijski tekmi za 
košarkarsko evropsko prvenstvo je 
Italija v tržaški športni palači povsem 
zasluženo premagala Španijo. Vrovan- 
ci trenerja Gambe so po začetnem 
vodstvu gostov (9:5 v 5.min.) prevzeli 
pobudo in predvsem po zaslugi ostre 
obrambe prešli v vodstvo, ki so ga ob
držali do konca tekme. V.prvem pol
času ekipi nista navdušili občinstva, 
saj smo bili priča mnogim zgrešenim 
metom, izgubljenim žogam in osebnim 
napakam. Obe ekipi sta že pred polo
vico izpolnili »bonus«, tako da je bila 
igra odtlej zelo raztrgana zaradi stal
nih prekinitev za metanje prostih me
tov.

Tekma se je razvnela šele v drugem 
polčasu. Italija je silovito pričela in po 
zaslugi Rive in Brunamontija zaneslji
vo povedla (50:38 v 24. min.). Nato pa 
sta sodnika v isti akciji dosodila peto 
osebno napako obema standardnima 
centroma Binelliju in Magnificu. Ko je 
že izgledalo, da bo Španija to na naj
boljši način izkoristila (gostje so se 
približali na same tri točke: 52:49 v 24. 
min.), je Italija predvsem po zaslugi 
rezervnega centra Rusconija spet pre
vzela vajeti igre v svoje roke. Mladi

center Divareseja je bil prav gotovo 
najprijetnejše presenečenje tekme, saj 
je po odličnih nastopih v mladinski 
reprezentanci in v prvenstvu dokazal, 
da je že zrel za člansko vrsto. Italijani 
so v 34. min. imeli že 15 točk naskoka, 
kar jim je zadostovalo, da so brez več
jih naprezanj obdržali vodstvo do kon
ca tekme.

V španskih vrstah se ni nihče po
sebno izkazal; če izvzamemo nekaj le
pih akcij, bi lahko trdili, da so varo
vanci trenerja Diaza Miguela povsem 
razočarali.

M. OBLAK

Trenerja sta se po tekmi umirila...
Kdor je po tekmi videl oba trenerja, 

kako mirno, dostojanstveno ter ele

gantno stojita, kramljata ali pač kar
koli počenjata, ne bi verjel, da sta to 
tista ista starješa gospoda, ki sta se 
drla in skakala ob robu igrišča. To ve
lja predvsem za »histerika« Diaza Mi
guela, ki je doživel pravo metamorfo
zo. Pravzaprav sta bila še preveč umir
jena, tako da bi ju najraje časnikar, ki 
ju je moral poslušati po službeni dol
žnosti najraje malo... spodbudil, da bi 
bila v svojih izjavah malo bolj pogum
na...

SANDRO GAMBA: »Ni res, da nas 
zmaga ni zanimala. Obratno, bila je 
važna zaradi domače publike. Važno 
po je bilo tudi, da sem poskusil nekaj 
novih igralcev, predvsem mladih, ki 
so se izkazali.«

MIGUEL DIAZ: »Italija je zmagala 
povsem zasluženo, ker si je zmago bolj 
želela. Mi smo večkrat delovali utruje
no in nemotivirano.«

Pred tekmo nastopili tudi borovci...
Omenili bi, da je bilo tik pred tek

mo Italija - Španija na sporedu sreča
nje v kategoriji kadetov med repre
zentanco Furlanije-Julijske krajine, 
katere pomožni trener je bil mladi in 
perspektivni Borov trener Luka Fur
lan, in Stefanelom. Zmagala je dežela 
z izidom 87:54 (34:31). Vsi trije borovi- 
ci, ki so stopili na igrišče so se vseka
kor izkazali. Smotlak je dal pet, Arena 
osem in Škerk 14 točk.

Ostali sinočnji izidi: SKUPINA A: 
Nizozemska - Anglija 93:75, ČSSR - 
Grčija 76:89. LESTVICA: Grčija 6, Ni
zozemska 5, Anglija 4, ČSSR 3. SKUPI
NA C: Italija - Španija 87:75. LESTVI
CA: Italija 6, Španija 4, Madžarska in 
Švica 0. SKUPINA D: Poljska - SZ 
95:116, Finska - Francija 76:88. LES
TVICA: SZ 6, Francija 5, Finska 4, 
Poljska 3 točke.

Nogomet: za SP 1990

Rim v težavajh 
zaradi stadiona

RIM — Hladna prha za prireditelje 
svetovnega nogometnega prvenstva v 
Italiji leta 1990. Na priziv naravovar
stvenikov je namreč TAR iz Lacija us
tavil vsa dela za pokritje olimpijskega 
stadiona v Rimu. Glavno mesto Italije 
tako tvega, da bo »izgubilo« vse tek
me SP.

Prijateljski tekmi
V prijateljskih nogometnih tekmah 

v Valencii sta Španija in NDR igrala 
neodločeno 0:0, v Tel Avivu pa sta se 
Izrael in Francija razšla pri izidu 1:1.

Olimpijski kongres
RIM — Z govoroma ministra Franca 

Carrara in predsednika CONI Arriga 
Gattaia se je včeraj uradno odprl 
olimpijski kongres, ki se ga udeležuje 
kar 3.000 delegatov vsega italijanske
ga športnega gibanja.

Tenis: zmaga Mečirja
MODENA — V ekshibicijskem te

niškem srečanju je v Modeni Čehoslo- 
vak Miroslav Mečir zasluženo in samo 
v dveh setih premagal Francoza Yan- 
nicka Noaha s 6:2, 6:4.

Zmagovalec na rally ju Pariz - Dakar

Orioli: Objeli bi se 
kot vojni tovariši

Zmagovalec na rallyju Pariz - Dakar 
v kategoriji motorjev Edi Orioli se je 
komaj odpočil od hudega saharskega 
napora. Telefonsko smo ga poiskali, 
da bi imeli nekaj vtisov o športnem 
uspehu in sploh o njegovem delova
nju.

Orioli je doma iz vasi Cereseto pri 
Martignaccu. Star je 25 let. Zelo rad 
smuča. Kot hobby si ob motorju rad 
privošči tudi avtomobilske rallyje. 
Vprašali smo ga o poklicu.

»Dejansko sem pilot. V zadnjih treh 
letih ne delam nič drucfega.«

Kaj je potrebno pilotu, da se loti 
tako zahtevnega tekmovanja?

»Nastop je treba jemati popolnoma 
kot športni dogodek. Resen tekmova
lec mora zato voditi precej strogo ži
vljenje. Zgodaj mora v posteljo in po
sebno pred nastopi mora skrbeti za 
pravilno prehrano. Računati mora, da 
bo na sedlu po deset ali enajst ur sko
raj nepretrgoma, kar je strahovit fizič
ni napor.«

Kaj najbolj trpi pri takem tekmo
vanju?

»Največ ramena in noge, posebno v 
prvih dneh. Polagoma se nato mišičev
je privadi na razne gibe. Med mojo 
Pripravo sicer spada tudi trening brez 
motorja. Gre za vaje za moč in za ve
čanje vzdržljivosti. Do te prihajam 
predvsem s plavanjem. Med tekmo 
sem nekajkrat padel, k sreči pri nizkih 
brzinah, tako da nisem utrpel bistvene 
škode.«

Italijanski šport je v zadnjih časih 
prežet z zgodbami o dopingu. O po
živilih se je govorilo v javnih obči
lih tudi med rallyjem.

»Novinarja, ki je to napisal, bi jaz 
brcnil v... Osebno ne jemljem nobene
ga poživila in hrano dopolnjujem 
samo z naravnimi ekstrakti.«

Kaj ostane tekmovalcu saharskega 
rallyja ne glede na športni uspeh?

»Med samim tekmovanjem seveda 
ni veliko stikov med udeleženci. V 
trenutkih odmora ali zvečer pa se red
no ustvari v taborih izredno prijatelj
sko vzdušje. Spi se v spalnih vrečah in 
šotorih. Hrano pripravljajo kuhinje, ki 
na posebnih vozilih spremljajo in pre
hitevajo karavano. Vesti, da se piloti 
ne ustavljajo, ko vidijo nekoga v ne
sreči, so izmišljotine novinarjev, ki 
rally spremljajo od doma. Ko bi se 
udeleženci rallyja dobili po dolgem

času vsi skupaj, bi se gotovo objeli kot 
vojni veterani.«

Na kakšno tehnično pomoč lahko 
računa tekmovalec?

»Majhna popravila med tekom lah
ko popravim sam. Sicer je važna iz
redno dobra osebna organizacija. Biti 
moramo zbrani, ljubitelji reda, napisa
ti si je treba, kje je vse spravljeno in 
red je treba seveda strogo vzdrževati, 
sicer pride do kaosa. Vozilo je zvečer 
na razpolago mehanikom za popoln 
pregled.«

Veliko se je pisalo o nehumanosti 
rallyja tudi v zvezi z domačim pre
bivalstvom.

»Tudi to spada med fantazijo. Za do
mačine je rally velik dogodek in ga 
vsi intenzivno pričakujejo. To je raz
vidno od odziva. Javnost pa mora tudi 
vedeti, da potujejo s karavano vozila, 
ki prevažajo za prebivalce ob cesti ži
vež, oblačila in črpalke za vodo. Lani 
je na primer organizacija pripeljala v 
Mali trinajst popolnih naprav velike 
zmogljivosti za črpanje vode.«

So načrti za prihodnost usmerjeni 
v motoristični šport z veliko inten
zivnostjo?

»Vsekakor. Rad bi postal član urad
ne avtomobilske ekipe, npr. Lancie. 
Sem izrazit pripadnik rallyjev. Kaj 
drugega, npr. formula 1, me ne zani- 
ma.«

BRUNO KRIŽMAN

Danes moški smuk za SP

Italijan Mair med favoriti
SCHLADMING Italijan Michael Mair je na včeraj

šnjih dveh preizkusnih vožnjah za današnji smuk za svetov
ni pokal v Schladmingu dosegel drugo, oz. prvo mesto.

1. VOŽNJA: Zechner (Av.) 201 "94; Mair (It.) 201 "94; 
Wirnsberger (Av.) 2"01"99; Piccard (Fr.) 2"02"06. 2. VOŽNJA: 
Mair (It.) 2"00’"89; Zurbriggen (Švi.) 2"00"94; Zechuner (Av.) 
2'01 "31; Skaardàl (Nor.) 2"01"61.

Svetovno mladinsko prvenstvo
MADONNA DI CAMPIGLIO — V včerajšnjem superve

leslalomu na svetovnem mladinskem prvenstvu sta bila us
pešna med ženskami Avstrijka Sabine Ginther, med moški- 
Ilu pa Američan Jeremy Nobis. Srebrno kolajno pa je osvo
jil Italijan Sergio Bergamelli.

ŽENSKE: 1.Ginther (Av.) 1'16"26; 2 Schwarzenberger 
(ZRN) 1'16 "33; 3. Mandrillo (Fr.) 11701; 6. Perez (It.) 1"17"68; 
10. Zanon (It.) 1"18 "25.

MOŠKI: 1. Nobis (ZDA) 1"35"26; 2. Bergamelli (It.) 
1"35 "85; 3. Rzehak (Av.) 1’35"98; 9. Miklavc (Jug.) 1"36"84.
Formula 1: start v Braziliji

PARIZ — Mednarodna avtomobilska zveza je objavila 
dokončni spored tekem v formuli 1: 3. 4.: VN Brazilije; 1. 5.: 
VN San Marino; 15. 5.: VN Monako; 29. 5.: VN Mehike; 12. 
6.: VN Kanade; 19. 6.: VN Detroita; 3. 7.; VN Francije; 10. 7.: 
VN V. Britanije; 24. 7.: VN ZRN; 7. 8.: VN Madžarske; 28. 8 • 
VN Belgije; 11. 9.: VN Italije; 25. 9.: VN Portugalske; 2. 10.: 
VN Španije; 30. 10.: VN Japonske; 13. 11.: VN Avstralije.

Boks: drevi Minchillo - Jacquot
RIMINI — Drevi se bosta v Riminiju v dvoboju za ev

ropski naslov v super-welter kategoriji spoprijela 33-letni 
Italijan Luigi Minchillo in 27-letni Francoz Renè Jacquot. |

Ob drevišnjem OZ 
openskega Poleta

Drevi bo v Prosvetnem domu na Opčinah 20. redni letni 
občni zbor domačega športnega društva Polet, ki je bilo 
ustanovljeno 19. novembra 1967. Dvajseti občni zbor pome
ni dvajset let dela in to je doba, ki nekaj pomeni in ki ima 
svojo težo. Pomislimo samo, da so otroci, ki so ob ustano
vitvi društva imeli od šest do dvanajst let, danes so v 
glavnem že vsi družinski očetje in matere in da mnogi od 
njihovih otrok danes spet kotalkajo ali igrajo košarko pri 
Poletu. V teh dvajsetih letih delovanja Poleta so Opčine 
mnogo pridobile tudi na športnem področju. Najprej je bilo 
urejeno dvorišče Prosvetnega doma, potem so poletovci 
zgradili kotalkališče na Pikelcu in nazadnje še dve bali
narski stezi na Konkonelski ulici. Na teh igriščih se je 
skozi dvajset let zvrstilo nekaj sto mladih športnikov, nji
hovih staršev, odbornikov, članov tehničnih komisij, tre
nerjev in drugih, ki so vsak na svoj način pripomogli k 
uspešnemu delovanju Poleta. Vsem tem je treba dodati še 
na stotine ljudi z Opčin in okolice, ki so tako s prostovolj
nim delom pri gradnji objektov kot s prostovoljnimi pri
spevki bistveno vplivali, da ima danes Polet tako ugodne 
pogoje za svoje delo.

Čeprav je Polet svojo 20-letnico proslavil lani, in sicer z 
raznimi, prav v ta namen organiziranimi prireditvami, pa 
je bil odbor mnenja, da je treba 20-letnico vendarle pri
merno zaključiti. Zato bo letošnji občni zbor združen tudi s 
kratko proslavo, na kateri bodo nagradili vse najmlajše 
košarkarje in kotalkarje, ter izročili nekatera priznanje. In 
ker gre za tako pomembno proslavo, vabi odbor Poleta na 
svoj občni zbor, poleg članov, tudi nekdanje odbornike, 
trenerje, člane tehničnih komisij in seveda vse nekdanje in 
sedanje športnike, da skupaj obudijo spomine na doslej 
prehojeno pot.

Košarka: v 2. kolu medšolskega turnirja

Naši predstavniki zopet uspešni
OBERDAN - ŽIGA ZOIS 87:107

(42:53)
ŽIGA ZOIS: Arena 23 (5:6), Civardi 

20 (0:1), Paulina 7 (2:4), Stanissa 12, Ba- 
rini 18 (4:5), Škerk 11 (1:2), Rupel 4, 
Škerlavaj 4, Kovačič 8 (3:4).

PON: Paulina (37); TRI TOČKE: Pa
ulina 1, Kovačič 1.

V drugi tekmi medšolskega turnirja 
so dijaki šole Žiga Zois dokazali, da 
sodijo med boljše postave te priredit
ve, saj so z dokajšnjo lahkoto opravili 
italijanske vrstnike iz šole Oberdan. 
Naši so tokrat začeli dokaj odločno in 
takoj povedli s 24:9 v 7. minuti, na
sprotnikom pa ni več uspelo nadokna
diti zaostanka. V 30. minuti so naši vo
dili že z 20 točkami prednosti. V vr
stah »trgovcev« sta pohvale vredna 
predvsem Arena in Barini zaradi bor
benosti, Civardi in Stanissa pa sta se 
večkrat uveljavila pod košem. Naši se 
bodo v torek, 2. 2., pomerili z najboljšo

ekipo šole Nautico, v kateri nastopajo 
tudi nekateri starejši igralci. Tekma 
bo v Šoli Oberdan s pričetkom ob 15. 
uri. (V. Jogan)

_______DEŽELNI KADETI_______
FERROVIARIO - BOR 157:72 (63:38)

BOR: Simonič 11 (7:7), Acerbi 2, Do
ris 4, Glavina 2, Sestan, Pregare 7 (1:2), 
Prešel 23 (9:14, Furlan 9 (1:2), Pertot 14

PON: Pertot (24), Acerbi (35), Simo
nič (40). TRI TOČKE: Prešel 2.

Borovci so ponovno izgubili z veli
ko razliko v koših, čeprav je v uvod
nem delu kazalo, da se bodo z domači
nom enakovredno borili. V 10. min. je 
bil namreč izid 21:20. Potem pa so bo
rovci povsem popustili. V delno opra
vičilo našim naj omenimo, da sta sod
nika z lahkoto dosojevala osebne na

pake, domačini pa so igrali zelo agre
sivno v obrambi. Nedopustno pa je, da 
so borovci v samem drugem polčasu 
prejeli skoraj 100 točk. (V. Jogan)

MINIBASKET
TURNIR ZINI-ROSENWASSER

POLET - BOR 45:92
POLET: Ferfolja, Vatta 12, Pro 17, 

Franco 8, Germani, Tavčar 4, Lakovič 
2, Senica 2, Peric, Košuta, Vavpetič.

BOR: Oberdan 8, Požar 6, Uršič 14, 
Kovač 2, Rustja 28, Jogan 8, Sancin 14, 
Stefani 5, Colja 7, Verri.

V okviru turnirja Zini-Rosenwasser 
v minibasketu je bil v Repnu sloven
ski derbi, v katerem so po pričakova
nju zmagali borovci. Poletovci niso us
peli zadržati predvsem razigranega 
Rustjo, ki je na tem srečanju dosegel 
kar 28 točk.

Gimnastika v Gorici
Goriško telovadno združenje UGG 

bo v nedeljo, 31. t. m., priredilo kvali
fikacijsko tekmovanje v ženski gim
nastiki. V veliki dvorani združenja se 
bo od 10. ure dalje za najboljša mesta 
Potegovalo kakih 50 tekmovalk, pred
stavnic 15 društev iz raznih krajev Ita- 
hje. Najboljše z goriškega tekmovanja 
Pa se bodo uvrstile za državno prven
stvo.

ŠD POLET
^abi člane na redni občni zbor, ki bo 
JJanes, 29. t. m., ob 20.30 v dvorani 

r°svetnega doma na Opčinah. Občne
mu zboru bo sledila proslava 20-letni- 
Ce Poleta.

KK ADRIA
j. Dcuje danes, 29. t. m., ob 20 uri v 
di-Vfm in °b 20.30 v drugem sklicanju v 
rea -Venih Prostorih v Lonjerju št. 269 
tert * °bbni zbor z naslednjim dnevnim 
stv °m: umestitev delovnega predsed- 
s. a’ Poročila, razprava in razrešnica 
»_ r«»>u odboru, volitve novega odbo-ra in razno.

konjske dirke -
Prva dirka tega Totipa je name

njena Parizu, kjer bo na sporedu 
svetovno znana tekma Prix D’Ameri- 
que. V sk. 1 je absolutni favorit Ou- 
rasi. V sk. 2 Grades Singing, ki je 
lani prišel drugi, je verjetno najbolj
ši.

V Trstu bo tekma, kot smo že na
vajeni, zelo zanimiva. V sk. X ima 
Fila Flim, čeprav nima zavidljivega 
izhodiščnega položaja, mnogo mož
nosti za uspeh. V sk. 2 je Anteo do
kazal, da je pač v formi, v sk. 1 pa 
lahko računamo na Educata Fa.

Na drugi tekmi v Trstu je v sk. 1 
Caloas zelo dober in je tudi favorit. 
V sk. X pa je v formi Eco Del Cigno, 
ki ima tudi dobro izhodišče. V sk. 2 
lahko Fullgal računa na dobro kon
čno mesto.

V Pisi (galop) mi poskusimo v sk. 
X. z Let Me Fly, ki je še pred krat
kim zmagal. V sk. 2 moramo paziti 
na Vago Pierino, v sk. 1 pa je dobra 
Barulitte.

Na drugi dirki v Pisi lahko posku
simo bazo v sk. 1, ki ima favorita 
(Maxi Pap). V sk. X se nam zdi dobra

Oidhuni, v sk. 2 pa je pozitiven 
Burni Hills.

V Neaplju bo dirka zelo zanimiva. 
Nam ugaja Santina v sk. 2, v sk. 1 pa 
bi opozorili na Giambattisto.

Dirka tris
Naši favoriti so Concours General 

(1), Iwo Jima (7) in Mon Poussin (12). 
Dodatek za sistemiste: Wiener Stras
se (8), Mellow Times (3) in Grelier 
(6).

1. — prvi l
drugi 2 X

2. — prvi x
drugi 2 1

3. — prvi 1 2
drugi X 1

4. — prvi 1 X
drugi 2

5. — prvi 1
drugi X 2

6. — prvi 2
drugi X 1

Ascoli - Napoli X 2
Avellino - Verona X
Cesena - Roma X 2
Fiorentina - Milan 1 X
Inter - Como l
Juventus - Empoli 1
Pisa - Pescara 1
Sampdoria - Torino 1
Fano - Spai 1X2
Lanciano - Martina X
Riccione - Gubbio 1X2
Trapani - Giarre X
Turris - At. Catania 1 2

Sandor Tence (letnik 1956), je bil, predno se je posvetil novinarstvu, aktiven 
in uspešen športnik. Ves se je predal nogometu, s katerim se je začel baviti 
že daljnega leta 1969 v ekipi S. Croce, ker takrat Vesna še ni imela mladin
skih ekip. Toda že leta 1972 je prestopil v prvo ekipo Vesne, s katero je 
odigral osem (1) prvenstev v 2. AL. Nato je nogomet opustil zaradi študija na 
univerzi v Trentu in dela. Igral je v vlogi stopperja ter bil zelo obetajoč.

Prejšnjič je Edi Gergolet zadel 7 izidov.
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Informacija in preventiva v letošnjem mednarodnem letu boja proti aidsu

Uspehi londonskega vrha o aidsu 
zapisani v končnem dokumentu

LONDON — Tridnevno zasedanje o 
aidsu so zaključili s podpisom končne
ga dokumenta, v katerem naj bi bili 
zastavljeni vsi najpomembnejši cilji 
boja proti bolezni stoletja.

V zaključnem dokumentu, za kate
rega so se domenili vsi predstavniki 
150 držav, ki so bile zastopane na lon
donskem vrhu, je mogoče zaslediti 
vsaj tri ključne postavke. Vse tri so 
tesno povezane z dejstvom, ki prav 
tako izhaja iz komaj zaključenega 
vrha, da bo leto 1988 mednarodno leto 
boja proti aidsu. V tem letu bi morale 
posamezne države poskrbeti za nove 
izmenjave informacij in podpreti 
skupne posege. Vlade bi morale po
skrbeti tudi za širšo in učinkovitejšo 
informativno propagando, obenem pa 
širiti podatke o različnih preventivnih 
metodah. Mednarodno leto boja proti 
aidsu pa naj bi omogočilo tudi nasta
nek novega družbenega odnosa do 
bolnikov. Primerni vzgojni programi 
bi lahko naučili predvsem mlajše ge

neracije, da bodo do bolnikov strpnej
še.

Glede te postavke pa ni popolnega 
soglasja med državami. Nekateri na
mreč še vedno vztrajajo v trditvi, da je 
treba bolnike, in torej tudi bolezen 
samo, izolirati. Italijanski delegaciji je 
uspelo, da so v zaključnem dokumen
tu vključili člen o pomenu boja proti 
mamilom. Italija in Španija sta namreč 
državi, v katerih je več kot polovica 
obolelih za aidsom oz. seropozitivnih 
ljudi iz vrst narkomanov.

Zaključni dokument predstavlja to
rej najbolj otipljiv uspeh londonskega 
vrha, ki je izredno pozitiven že zaradi 
tega, ker je bil organiziran na svetov
ni ravni in je omogočil delegatom, da 
so spoznali, kako »kolegi« sploh poj
mujejo vprašanje aidsa. Izkazalo se je 
namreč, da se Afrika bolj malo zanima 
za to vprašanje, pa čeprav so v Londo
nu trdili, da je zibelka bolezni. Tudi 
SZ je izjavila, da misli vztrajati v svo

jem rahlo represivnem pojmovanju 
preventive, in sicer nadaljevati s pro
gramom rednih pregledov študentov, 
predvsem črncev. Kljub temu pa se je 
SZ prav v Veliki Britaniji domenila za 
uvažanje britanskih kondomov. Delno 
represivna je politika proti aidsu tudi 
v drugih vzhodnoevropskih državah, 
na Kitajskem ter v samih ZDA.

V vseh šestnajstih točkah london
skega dokumenta o ukrepih proti aid
su vsekakor izstopa zahteva po pri
mernem obveščanju. Izvedenci so pre
pričani, da je mogoče s primernimi 
kampanjami seznaniti ljudi z boleznijo 
in znatno omejiti njeno širjenje. Šol
stvo in sredstva javnega obveščanja 
bodo torej nosila dobršen del odgo
vornosti, prebivalstvo pa bo treba 
čimprej pripraviti na to, da informaci
je sprejme brez odpora oziroma pasiv
no in brez pravega zanimanja. Najpo
membnejša postavka londonskega 
vrha je bila namreč prav ta, da ni ni
hče stoodstotno na varem.

Revolucionarni tricikel

V švicarskem Gelterkindnu so preizkusili novo vozilo, ki z močjo človeških 
mišic doseže 50 km na uro (Telefoto AP)

Črncu usoden 
TV intervju

JOHANNESBURG — Nasilje južno
afriških oblasti res ne pozna meja. 
Pred nekaj dnevi so v Sowetu, črn
skem predelu Johannesburga, odkrili 
truplo 18-letnega črnca Godfreya Si
eda Dhlomoja, ki je v decembru na
stopal v dokumentarcu ameriške tele
vizijske družbe CBS o »sinovih apar
theida«. Zahodni novinarji poročajo, 
da so mladeniča hladnokrvno ustrelili 
v glavo, pred tem pa so ga še močno 
pretepli.

Dhlomojeva mati je uradno obtožila 
umora južnoafriško policijo. Novinar
jem je dejala, da se je njen sin moral 
po tej za oblasti spotakljivi oddaji že 
dalj časa skrivati pred policijo. Dhlo- 
ma je marca lani intervjuvala tudi 
nemška televizija in tudi takrat so ga 
policaji zaradi tega aretirali in pretep
li. Južno afriška vlada je zagrozila tudi 
uredniku CBS, da ga bo izgnala iz dr
žave.

Škandal na loteriji v Beogradu 
Razveljavili 4, kolo žrebanja

LJUBLJANA — V težkih gospodar
skih časih so igre na srečo praviloma 
v razcvetu. Nič drugače ni v Jugosla
viji. Pred okenci jugoslovanske loteri
je so zadnje čase precejšnje vrste, saj 
ljudje ponujajo vse več danarja za sre
čo na športni stavi, srečkah, novi igri 3 
X 3 in lotu. Najbolj priljubljen je sled
nji in tako vsak torek ob 20. uri pred 
televizijskimi sprejemniki sedi nekaj 
milijonov Jugoslovanov, ki z upanjem 
gledajo na svoje stavne listke in izžre
bane številke.

Ta torek pa je (prvič) prišlo do škan
dala. Nekateri so se nekaj minut po 
osmi že veselili, saj so se jim obetali 
lepi dobitki. Toda po skorajda treh 
urah je loterijska organizacija četrto 
kolo žrebanja razveljavila in ob 23. uri 
- spet pred TV avditorijem - ponovila 
žrebanje. Razlog za razveljavitev prve
ga je preprost: zatajil je uvoženi bo
ben, v katerem se vrsti sreča. Pet 
kroglic s številkami se je namreč za

taknilo v cevi in tako so namesto 39 
izžrebali 34 številk.

Popolnoma pa je v TV studiu beog
rajske televizije zatajila zlasti komisi
ja, ki nadzira žrebanje. Dovolila je, da 
so izvedli popolno žrebanje, čeprav 
seveda pravila tega ne dovoljujejo, če 
ni v bobnu vseh 39 kroglic. Gledalci 
so takoj po žrebanju začeli vrteti tele
fonske številčnice in opozarjati, da 
stvar ni v redu. Toda komisija tudi na 
to ni ustrezno reagirala in je čakala 
kar tri ure, da je sprejela edino pravo 
odločitev.

Loterija se je naslednji dan za napa
ko opravičila, kar je bilo premalo za 
sramoto in »materialno« škodo, ki jo je 
pozvročila svojim srečelovcem. Tri ho
norarne člane komisije so zamenjali, 
vodjo žrebanja, ki je uslužbenec lote
rije, pa so suspendirali. To pa je kaj 
slaba tolažba na primer za nesrečneža 
iz Ljubljane, ki je v neveljavnem žre

banju imel »sedmico« (največji dobi
tek) ali šesterico Slovencev, ki naj bi 
dobili drugo nagrado. Sicer pa je bilo 
drugo, veljavno žrebanje za slovenske 
srečelovce uspešnejše, saj so imeli tri 
»sedmice«. Veliko pa jih je bilo oško
dovanih tudi zato, ker so po prvem 
žrebanju, ko niso imeli dobitka, svoje 
(morebitne pravilne) stavne lističe 
uničili.

Kakorkoli že, zaradi napake loterije 
so mnogi oškodovani in pričakovati je 
seveda pritožbe. Iz bolnic še ni poda
tkov, ali so ljudje množičneje iskali 
zdravniško pomoč. Jugoslovanska lo
terija je namreč s četrtim kolom (ki je 
z vplačanimi 22,4 milijarde dinarjev 
doseglo absolutni rekord v zgodovini 
te igre) ponudila svojim igralcem na 
srečo dve možnosti, da doživijo in
farkt: ko so zadeli »sedmico« in še 
huje v poznih urah, ko so zvedeli, da 
njihova »sedmica« ne velja. B. L.

Saragoza bo v Afriki 
poskušal rešiti Unesco

Čez nekaj dni potuje v nekatere 
afriške dežele novi generalni di
rektor Unesca Federico Mayor Sa
ragoza. To bo njegovo prvo poto
vanje v tujino. Toda bolj kot to je 
pomembno, da bo obiskal prav 
Afriko. Storil je premeteno potezo. 
Dejstvo je namreč, da se je zlasti 
afriška celina novembra lani upi
rala njegovi izvolitvi in se raje 
zavzemala za ponovno imenova
nje M 'Bowa. Saragoza je s to odlo
čitvijo dal v bistvu vedeti, da še 
kako dobro ve, da so problemi Af
rike prednostni; ta celina je mno
go bolj zaostala kot druge. Dal pa 
je prav razumeti, da ni mož Zaho
da, kot so mu nekateri očitali 
pred izvolitvijo, in da mu stvarno 
gre za. razvoj Unesca kot univer
zalne ustanove.

Generalni direktor Unesca je ob 
sami izvolitvi rekel, da si pred
stavlja bodočo dejavnost v izo
braževanju, kulturi in znanosti 
kot dejavnost v »svetovni presojni 
hiši«. Ob tej priložnosti pa je raz
vil tudi nekaj drugih tez, in sicer, 
»da je kultura predpogoj razvoja, 
ta pa je ključ do stvarne ohranit
ve miru«. In spet je poudaril, da 
dejavnost Unesca ne sme biti ne 
pristranska in ne parcialna, pač 
pa univerzalna.

Njegova izvolitev je proti koncu 
lanskega leta vzbudila niz ko
mentarjev, ki so v glavnem trdili, 
da bo Saragoza prejkoslej uspel 
odpeljati kompozicijo iz slepega 
tira, kamor je zašla. Niso povsem 
neutemeljeni glasovi, da so se za
čele ZDA in Velika Britanija pri
pravljati na ponovno vključitev v 
to ustanovo, ki je navsezadnje 
ena najbolj pomembnih v OZN.

Tudi ta korak naj bi podkrepil 
napor, da bi Unesco res opravljal 
univerzalno nalogo. Vemo sicer, 
da so ZDA in Velika Britanija iz
stopile, češ da se je ustanova 
spremenila v politično in da pre
več zapravlja. Kaže, da se je v 
ZDA začelo zdaj le uveljavljati 
spoznanje, da veliko večja prisot
nost novih in neuvrščenih držav v 
Unescu ne pomeni nove, namerne 
politične smeri, marveč je to pre
prosto dejstvo, ki izhaja iz nove 
podobe sveta, kakršna se je zače
la oblikovati posebno po letu 1960 
zaradi razsula kolonialnih imperi
jev.

Bržčas pa je bilo nekaj resnice 
v tem, da donedavna uprava 
Unesca pri upravljanju s financa
mi ni ravnala dovolj racionalno. 
Bržčas je le bilo preveč raziskav 
in projektov, včasih tudi pri ob
jektih, ki ne bi smeli zaslužiti po
zornosti in podpore Unesca. Zgo
voren je, denimo, podatek, da je 
ustanova letno izdajala več kot 
dva tisoč publikacij! To kajpak ni 
bilo in ni moglo biti smotrno.

Saragoza je, kot kaže, sklenil 
ukrepati. Zdaj temeljito pregledu
jejo letni proračun organizacije. 
Kot kaže, ga bodo sklestili za ka
kih 20 odstotkov. S tem bodo ne
kako pokrili proračunsko prazni
no, ki je bila nastala z izstopom 
ZDA (in Velike Britanije) in je po
menila kakih 25 odstotkov sred
stev manj. Z morebitnim ponov
nim vstopom ZDA bo problem

kajpak odpadel, vendar bodo s 
sredstvi le ravnali drugače. Po
membna smer novega generalne
ga direktorja je tudi v tem, da 
bodo svetovno organizacijo za 
izobraževanje, kulturo in znanost 
bolj takorekoč »decentralizirali«. 
Zlasti naj bi s tem pridobili regio
nalni centri (evropski je na Duna
ju), ki so bili do sedaj premalo 
samostojni.

Na obzorju pa so še druge pote
ze. Bržčas nameravajo pregledati 
in seveda preveriti raziskovalne 
načrte v zadnjih petih letih, ko je 
ustanova šla v skrajnost. Večji 
prihranek si bodo ustvarili tudi s 
tem, da bodo zmanjšali osebje. 
Toda hkrati bodo storili korak, ki 
ga že nekaj let priporočajo z raz
nih krajev sveta. Gre namreč med 
drugim za nova odkritja, ki so ne
precenljive vrednosti in ki jih je 
hudo načel zob časa. Da bi pre
prečili razpadanje, bodo nemara 
ustanovili poseben sklad, ki naj 
bi ga financiral deloma Unesco, 
deloma pa tudi država, v kateri je 
prišlo do okritja, ali pa niz držav, 
ki jih mora odkritje življenjsko 
zanimati. Izrazit primer so nova 
odkritja starih civilizacij v Sred
nji in Južni Ameriki.

Ta posebni sklad pa naj bi slu
žil ne samo takim objektom, mar
več tudi v posebnih primerih, ki 
bodo zadevali izobraževanje ali 
pa razne vidike znanosti. V Unes
cu nameravajo preveriti tudi pro
blematiko, ki se tiče informativne 
dejavnosti. Ta je bila namreč 
prav tako kamen spotike v nedav
nih nesoglasjih med raznimi de
javniki Unesca. V bistvu je prišlo 
do neposrednega spopada med 
dvema tezama, med tisto, ki je za
trjevala, da so dosedanje struktu
re sredstev obveščanja (zlasti, de
nimo, tiskovne agencije) zadostne 
(to je bilo stališče večinoma za
hodnih dejavnikov, deloma pa 
tudi vzhodnih) in ono, ki pa se je 
potegovala in se še poteguje za 
korenito novo svetovno informa
cijsko ureditev.

Slednja teza gre nekako vzpo
redno s tisto o novi ekonomski 
ureditvi na svetu. Rešitev bo v 
zdajšnjih razmerah v sredini. Se
veda pa do nje ne bo prišlo čez 
noč. V vsakem primeru pa se v 
Unescu sliši o nekih novih raz
mišljanjih, po katerih naj bi sve
tovne agencije pomagale usta
navljati regionalna središča, v ka
terih naj bi se uveljavljali domači 
kadri, pozornost pa naj bi posve
čali posebno takorekoč domači 
problematiki, ki jo svetovna sred
stva obveščanja še zmeraj zane
marjajo. Srž problema pa je v 
večjem pretoku informacij, seve
da tudi tistih, ki zadevajo dežele 
v razvoju.

Federico Mayor Saragoza se to
rej odpravlja na pot. Na afriški 
celini bo lahko pošteno preveril 
veljavnost svojih načrtov, obisk 
pa mu bo naložil še nove. »Presoj- 
nost in univerzalnost« ustanove, 
ki jo predstavlja, naj bi začel 
uresničevati prav na tej celini, ki 
je daleč za svetovnim razvojem.

MIRO KOCJAN

Rdeče brigade snujejo 
novo »udarno« skupino

RIM Rdeče brigade hočejo izkoristiti razpravo o am
nestiji in o pomilostitvi zaprtih teroristov ter v tem okviru 
postaviti na noge novo prevratniško organizacijo. To je 
konkretna domneva, ki si utira pot med milanskimi in rim
skimi sodniki, potem ko so preiskovalci zaplenili vrsto do
kumentov, ki pričajo o tem načrtu. Sodniki seveda ne govo
rijo in se kot vedno sklicujejo na preiskovalno tajnost, ne
kateri časopisi pa so v prejšnjih dneh objavili celo vrsto 
vesti in pričevanj, ki potrjujejo obstoj novega prevratniške
ga plana.

Kot se je lahko izvedelo, je krilo rdečih brigad, ki je 
podpisovalo atentate s siglo »Unione combattenti comunis
ti« skušalo ustvariti pogoje za izpustitev skupine priprtih 
teroristov, ki bi na prostosti spet organizirali prevratniško 
organizacijo. Ti zaprti teroristi so sodeč po časopisnih ves
teh sklenili pristopiti med »skesance« in tako skušali izko
ristiti ugodnosti zakonov, ki spodbujajo kesanje in ogradi
tev od oboroženega boja. Policija je baje v Rimu in v Be
netkah aretirala skupino ljudi, ki je vzdrževala stike z zapr
timi pripadnike rdečih brigad.

Tri tisoč let stara pogrebna maska

Kuratorka kairskega muzeja Savijeva (levo) pred 3000 let staro zlato pogrebno masko faraona 
Psusenesa I. (Telefoto AP)

Ali je kamela 
lahko tihotapec?

PANJGUR (PAKISTAN) — Z iran- 
sko-pakistanskega mejnega območja 
prihaja dokaj nenavadna vest, ki nam 
pojasnjuje, kako bistroumno tihotapijo 
vsakovrstno blago na pakistansko- 
iranski meji. Blago namreč tihotapijo 
kamele brez človeškega spremstva.

Kamelo bi lahko primerjali s perna
timi poštarji — golobi, saj tudi kamela 
lahko kar sama potuje, ne da bi jo pri 
tem kdo vodil. Iranski zakoni so neiz
prosni do tihotapcev, ki se temu pri
merno obnašajo. Na kamelo naložijo 
najrazličnejše predmete kot npr. bom
bone, elektronske naprave ali celo 
hladilnike. Skupinici kamel nato sle
dijo od daleč, če jih slučajno zaloti 
iranska policija, pa se izgovarjajo, češ 
da ne vedo čigave so kamele. Iznaj
dljivo, kajne?


